
پیام شهردار قم به مناسبت درگذشت 
شهادت گونه سردار حجازی

شهردار قم در پیامی درگذشت شهادت گونه سردار عالیقدر و جانباز 
سرافراز سرتیپ پاسدار سید محمد حسین زاده حجازی صادر کرد.

شهادت گونه  درگذشت  پیامی  در  سقائیان نژاد  مرتضی  سید  دکتر 
جانشین سابق سپاه قدس پاسداران انقلاب اسلامی سردار عالیقدر و 
جانباز سرافراز سرتیپ پاسدار سید محمد حسین زاده حجازی صادر 

کرد.
پیام شهردار قم به شرح زیر می باشد:

و  دوستان  مشکلات  رفع  و  هدایت  در  که  ما  شیعیان  از  دسته  آن 
علاقه مندان ما تلاش کرده اند، روز قیامت در حالی وارد صحرای محشر 
روشنایی  را  نور وی، همه جا  و  نهاده  بر سر  تاج کرامت  که  می شوند 
می بخشد و تمام اهل محشر از آن نور بهره مند خواهند شد.”امام حسن 

عسگری علیه السلام”
خبر درگذشت شهادت گونه سردار عالیقدر و جانباز سرافراز سرتیپ 
پاسدار سید محمد حسین زاده حجازی جانشین فرمانده نیروی قدس 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی پس از سال ها تحمل درد و رنج جراحات 

و عوارض شیمیایی یادگار از جنگ تحمیلی موجب تالم خاطر شد.
این شخصیت بزرگ و تأثیرگذار در طول سال ها مجاهدت و تلاش های 
خستگی ناپذیر و مخلصانه در عرصه های مختلف پاسداری از انقلاب 
و خدمت به نظام و میهن اسلامی باعث خدماتی شایسته و ماندگار در 
تاریخ این مرز و بوم شد که اثرات آن در تاریخ ایران اسلام همواره خواهد 

درخشید.
فقدان آن عزیز سفر کرده را به محضر مقام معظم رهبری حضرت 
آیت الله العظمی امام خامنه ای مدظله العالی، مجموعه خدوم و بزرگ 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و ملت شریف ایران تسلیت عرض نموده 

و برای خانواده ایشان و همرزمانشان صبر جزیل آرزو دارم.
سیدمرتضیسقائیاننژاد

روزنامه

معاونهماهنگیامورعمرانیاستانداریقمگفت:درسال
۴۲۳،۹۹طرحعمرانیدرایناستانبااعتباریبالغبریک
اجراشد. نفر و۳۳۸ هزار اشتغال۳ و تومان میلیارد هزار
محسنبهشتیروزدوشنبهدرتشریحدستاوردهاییکساله
معاونتعمرانیاستانداریقم،افزود:برغمتحریمهیچطرح
عمرانیدرایناستانبهدلیلکمبودمنابعمالیمتوقفنشده
وعلتتعطیلیچندطرحعمرانیبهخاطرمسائلحقوقی
بودهاست.ویادامهداد:سالگذشته۶۸پروژهعمرانیدر

رئیسدانشگاهعلومپزشکیقمگفت:هنوزسیرمراجعه
مراجعات اول پیک هر در است، کروناییصعودی بیماران
افزایش شاهد ادامه در و یابد می افزایش سرپایی بخش
بیمارانسرپاییوبیمارانبدحالودرنهایتفوتیهاهستیم.
دکترمحمدرضاقدیرقمدرجلسهستادپیشگیری،کنترلو
مبارزهباکروناویروساظهارداشت:روزانه100تا110بیمار
بستریمیشوندومدیریتتختهادرحالانجاماستتابا
مشکلکمبودتختمواجهنشویم.ویافزود:مردمولینعمت

معاونهماهنگیامورعمرانیاستانداریقم:

 سال گذشته ۴۲۳ طرح عمرانی
 اجرا شد

رئیسدانشگاهعلومپزشکیقم:

سیر بیماری کرونا همچنان
 صعودی است
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نانواییهایکهگرانکردهاندبهقیمتقبلبازگردند
باافزایشقیمتخودسرانهبرخوردمیشود

:در گفت  قم استانداری اقتصادی امور هماهنگی معاون
استانقم۳۲هزارمیلیاردتومانمنابعبانکیوجودداردکهبرای
توسعهاستانمنابعبینظیرهستندوطبقتفاهمنامهایکه
بابانکهایقمامضاشدهمنابعداخلاستانیبایدبرایتوسعه
: ورشدقمبکارگرفتهشود.مهردادغضنفریاظهارداشت

ایجاد۱۳هزارو۷۶۰اشتغالجدیددرسالگذشتهپیشبینی
سرمایهگذاری۴هزارو۵۰۰میلیاردتومانیشدهبودکهدراین
زمینهاستانقمبه۸۳درصدازاهدافخودرسیدبهشکلیکه
درپاییزسالگذشتهنرخبیکاریقمهشتدرصدشد.معاون
هماهنگیاموراقتصادیاستانداریقمافزود:درسنداقتصاد

چراکرکرهبعضیمغازههاباوجودتعطیلیبازاست؟

کرونا، غم نان، کاسبی های یواشکی!

رئیساتحادیهنانوایاناستانقم:

نان گران نشده است
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رئیسمرکزبهداشتاستانقمخبرداد:

۲0 برابر شدن پلمب واحدهای متخلف در نظارت های کرونایی

  

معاونتوسعهمدیریتومنابعاستانداریقمبابیاناینکه۶۵۱خدمتدر۵۱دستگاه
اجراییقمالکترونیکیشده،گفت:قمدرتحققدولتالکترونیکپیشرودرسطح
کشوراست.محمدرضاگروسیروزدوشنبهدرتشریحدستاوردهاییکسالگذشته
معاونتتوسعهمدیریتومنابعاستانداریقم،بابیاناینکه۱۹۵خدمتدولتیدرسال
۹۹درقمالکترونیکیشدهاست،افزود:باتوجهبهمسالهشیوعویروسکروناموضوع
دولتالکترونیکوتامینزیرساختهایفنیآندردستگاههایاجراییاستاناولویت
اصلیاینمعاونتدرسال۹۹بود.ویگفت:قمدرزمینهفناوریاطاعاتوفرآیندهای

فرماندارقمگفت:درسالجاریبیشاز۵۰۰شغلجدیددرروستاهایاستانبههمت
بنیادبرکتایجادمیشود.مرتضیحیدریروزگذشتهدراولینکمیتهسرمایهگذاری
واشتغالشهرستانبااعلاماینخبراظهارداشت:عمدهاینمشاغلدرغالبطرح
سحابوباایجادصندوقهایسرمایهگذاریروستاهامحققمیشود.حیدریبابیان
اینکهبنیادبرکتدرسالگذشتهنیزبههمینروشبیشاز۴۰۰شغلجدیددرسطح
روستاهایاستانایجادکردهافزود:بنیادبرکتباحمایتازاشتغالدرمناطقروستایی
ومحرومازطریقحمایتهایفنیوآموزشیوتامیناعتباراتخردونظارتکاملبر

معاونتوسعهمدیریتومنابعاستانداریقم:

قم استان پیشرو در تحقق دولت الکترونیک است
فرماندارقم:

500شغل جدید در روستا های قم ایجاد می شود
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اطلاعیه
بهاگاهیمیرساندمجامععمومیعادی
وفوقالعادهانجمناماسقمپنجشنبه
مورخ:۱۴۰۰/۰۲/۰۲برگزارنمیگرددو
زمانمجددآنمتعاقبااعلاممیگردد.

مدیرعاملانجمناماسقم

1

رئیساتحادیهنانوایاناستانقمبابیاناینکهنظارتهابرای
گفت: بیشترشده، نان قیمت افزایشخودسرانه با مقابله
به آنرا بودند کرده نان قیمت افزایش به اقدام که نانوایانی
قیمتقبلبازگردانند.علیاکبرزارعیبابیاناینکهازآنجایی

کهاعلامشدهدستمزدکارگریبایدبهافرادیکهدرنانواییها
کارمیکنند،یعنیروزانهحدود۱۸۶هزارتوماندادهشودو
به آنها نتیجه نانوایانشدهاستودر موجبکاهشدرآمد
افزایشقیمتنانبهصورتخودسرانهاقدامکردند،گفت:

2000تومان سالبیستوچهارم شماره5252 سهشنبه31فروردین71٤00رمضان191٤٤2آوریل2021

 ضرورت رویکرد جامع گرا 
در حوزه شهرسازی 

رویکرد  کشور  شهرسازی  نظام  بر  اساسی  انتقادات  از 
صرف کالبدی در طرح ها و برنامه ها به ویژه در بعد اجرا و 
عملیاتی کردن طرح ها  و فقدان توجه و تأکید بر حوزه های 

دیگر شهرسازی نظیر مدیریت کاربری ها و فعالیت ها، حمل ونقل و ترافیک، زیست محیطی، 
اجتماعی ، فرهنگی و اقتصادی است. سامانه های شهرسازی در شهرهای کشور صرفاً 
سامانه هایی هستند که مجوزهای ساخت وساز و نگهداری سوابق کالبدی را در بر می گیرند 
و مدیریت و برنامه ریزی به هنگام در حوزه های کاربری ها و فعالیت ها، اقتصادی و اجتماعی 
و غیره در آن ها تعریف و طراحی نشده است. این در حالی است که به نظر می رسد نظام 
شهرسازی پویا و همه جانبه گرا باید علاوه بر سامانه های سه بعدی که وضعیت کالبدی را 
مدیریت ، برنامه ریزی، نظارت و پایش می کند در دیگر حوزه ها نظیر کاربری ها و فعالیت ها، 
حمل ونقل و ترافیک ، محیط زیست و اکولوژی، حوزه های اقتصادی ، اجتماعی و فرهنگی نیز 
سامانه هایی را تعریف و تلفیق گزارش ها تحلیلی مبنای برنامه ریزی ها و تصمیم گیری های 
خرد و کلان قرار گیرد. در حال حاضر صرفا در حوزه کالبدی و به صورت محدود و تقلیل گرا این 
ساختار وجود دارد و در هیچ یک از حوزه های دیگر سامانه های تخصصی و شبیه ساز و مدل 
ساز و تحلیل گری نیست. پیگیری نظام جامع شهرسازی با توصیفات فوق الذکر ابزار قدرتمند و 

رافع بسیاری از چالش ها و معضلات وضعیت موجود شهرسازی و معماری کشور است.
فقدان نظام جامع و چالش عدم کنترل و نظارت موثر بر برنامه ها و اقدامات شهرها در حوزه 
شهر سازی و معماری و همچنین صدور مجوزها و ساخت و سازها موجب وقوع حجم عظیم 
تخلفات، ناهماهنگی ها و همپوشانی های غیر ضروری در برنامه ها و عملکرد شهرهای کشور و 

به دنبال آن تضییع مادی و معنوی گسترده منابع کشور در این حوزه شده است.
 با توجه به گستردگی و پیچیدگی موضوع مدیریت و برنامه ریزی شهر سازی و معماری 
شهر های کشور و رویکرد تقلیل گرای این ابلاغیه که منحصر به کنترل مجوزها ی ساخت و 
ساز و ساماندهی فرایندهای مرتبط است، به نظر می رسد رویکرد جامع مشتمل بر انعکاس 
فرایندهای مطالعاتی و پژوهشی، اجرایی و عملیاتی و پایشی بر سامانه ها است و موضوع 
ترافیکی،زیست  و  نقل  و  کالبدی،عملکردی،حمل  های  حوزه  تمام  در  نیز  سازی  شهر 

محیطی،اقتصادی و اجتماعی باید تعریف و پیگیری شود.
 با این توصیفات موارد ذیل قابل توجه و تأمل است:

1- شایسته است سامانه یکپارچه شهرسازی در مقیاس ملی به صورت جامع تعریف شده و 
مجموعه نیازهای کلیه وزارتخانه ها و شهرهای کشور و سکونتگاه ها را پاسخگو باشد.

2- رویکرد ابلاغیه در حوزه حکمرانی بوده و تسهیل فرایندها در صدور مجوزها مطمح نظر 
است درصورتی که مدیریت و برنامه ریزی در حوزه شهرسازی اساساً و اصولًا موضوع چند 
سطحی و پیچیده است و اصلاح رویه یک سویه نگرانه گذشته لازم و ضروری است. با توسعه 
نظری و عملی ابلاغیه امکان تأمین اهداف کمی و کیفی از سطح حکمرانی تا شهرسازی و 
محلی امکان پذیر است.  بدین منظور لازم است شوراهایی مدیریتی و تخصصی در آیین نامه 
به صورت مشخص تعیین شود تا فرایند تعریف سامانه جامع و موضوعات مرتبط با اجرا را، 
پشتیبانی کنند. همچنین شوراهای مدیریتی و کارگروه های تخصصی باید به صورت مستمر 

سامانه ملی و یکپارچه را پایش و موانع و نیازها را مرتفع کنند.
3- سامانه شهرسازی علاوه بر تعریف زیرسامانه در حوزه کالبدی)به صورت سه بعدی(  باید 
زیرسامانه های دیگر در حوزه های مدیریت کاربری ها و فعالیت ها، حمل ونقل و دسترسی ها، 
زیست محیطی ،اقتصادی،اجتماعی و فرهنگی را تعریف و عملیاتی کنند و مانع یک سویه 

نگری موجود در حوزه شهرسازی شوند.
4- موضوع شفافیت و مشارکت با تعریف ساختار فعالیت تشکل های تخصصی ، حرفه مندان 

و پژوهشگران در سامانه جامع و یکپارچه موردتوجه قرار گیرد.
5- با توجه به گستردگی و تنوع شهرها و سکونتگاه ها در کشور سامانه قابلیت و انعطاف پذیری 

لازم به منظور در نظر گرفتن اقتضائات مکانی و زمانی را در خود پیش بینی کند.
6- با توجه به کثرت شبیه سازها و مدل ها که در هریک از حوزه ها تعریف و مورد بهره برداری 
قرار می گیرند سامانه باید به گونه ای تعریف شود که امکان اتصال و ارتباط با این ابزارها ذیل 

نظارت شوراها و دبیرخانه های مدیریتی و تخصصی قابل پیش بینی باشد.
7- موضوعاتی مثل  سامانه ملی ثبت املاک و اسکان کشور،سامانه بیمه تأمین اجتماعی، 

سامانه استاندار و غیره در اتصال و پیوند با  سامانه ساخت وساز  تعریف شود.
با نگاهی به تجربیات گذشته به نظر می رسد سامانه یکپارچه ای در سه حوزه مطالعات 
طرح های شهری، صدور مجوزهای قانونی، اجرا و پایش ساخت وسازها به صورت کلی باید 
تعریف شود. این سامانه یکپارچه شامل زیرسامانه های متعدد و مرتبط در مقیاس ملی است و 

مجموعه فعالیت ها را در سه حوزه کلی فوق را تحت پوشش خود قرار خواهد داد.
 به بیان دیگر شایسته است سامانه ای جامع طراحی شود که سه حوزه مطالعات ، پژوهش ها 
و طرح های توسعه شهری، صدور مجوزها و نظارت و کنترل بر اجرا و پایش مستمر طرح ها 
و ساخت وسازها را به صورت هم زمان در نظر گرفته و بستر ارتباط و اتصال مجموعه برنامه ها و 

فعالیت های سازمان و نهادهای ذیربط و ذیمدخل در حوزه شهرسازی و معماری باشد.
دکترایمعماریوپژوهشگردرحوزهشهرسازی

معاونهماهنگیاموراقتصادیاستانداریقم:

 ۳۲ هزار میلیارد تومان منابع بانکی 
در استان قم وجود دارد 

۴

استاد حوزه علمیه قم گفت: شفاف سازی نسبت به درآمدها و هزینه ها در سازمان 
اوقاف، یکی از مهمترین عوامل افزایش اعتماد عمومی و گرایش بیشتر مردم به مسئله 

وقف است.
 محمد جواد فاضل لنکرانی در دیدار مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم و معاونان 
با بیان اینکه باید خداوند بزرگ را نسبت به تحولاتی که به برکت انقلاب اسلامي در 
مجموعه اوقاف رخ داده شکرگزار باشیم اظهار کرد: اینطور که اسناد و مدارک نشان 
می دهد قبل از انقلاب موقوفات مردم آنطور که باید و شاید درست مصرف نمی شد و 
مردم دغدغه امانتداری اوقاف را داشتند چون مسائل و احکام وقف رعایت نمی شد یا 
اگر هم می شد خیلی محدود بود، ولی بعد از انقلاب اوقاف در مسیری صحیح قرار 

گرفت.
وی افزود: گزارش فعالیت هاي اوقاف استان قم در سال 99 و خدماتي که براي مردم 

انجام داده، بسیار امیدوارکننده است. 
فعالیتهایتبلیغیدرحوزهوقفافزایشیابد

استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه مردم باید مطمئن شوند مالی را که وقف می کنند 
در همان مورد وقف صرف شده و از آثار خیر دنیوي و اخروي آن بهره مند مي شوند 
گفت: بر این اساس هر چه بتوانید اعتماد مردم را بالا ببرید موفق تر خواهید بود البته 
با وجود تمام تلاش هایي که صورت گرفته هنوز هم به خاطر آن سنگینی بی اعتمادی 

دوران طاغوت نمي توان گفت آثار آن جبران شده است.
وی ادامه داد: باید ایران اسلامي و مردم شیعه الگویي برای سایر کشورها شوند 
بر این اساس باید خیرین را شناسایی و برای وقف و انفاق، نیازهای روز جامعه را در 
اختیارشان قرار داد همچنین فعالیت های تبلیغی در حوزه وقف افزایش یابد تا افراد 

متمول جامعه در زمان حیات، اقدام به وقف اموالشان کنند.
فاضل لنکرانی راه ارتقای اعتماد مردم به وقف و اوقاف را عملکرد شفاف این سازمان 
دانست و تصریح کرد: سازمان اوقاف باید به مردم گزارش دهد که درآمدش چقدر بوده 

و چقدر و کجا خرج کرده است در واقع باید جامع و کامل شفاف سازی شود.
این استاد حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: لذا ارائه گزارش به مردم هیچ اشکالی 
ندارد، مگر در موارد محدودي که مصلحت نباشد یا واقف شرط کرده باشد که آن را 

اعلام نکنید بنابراین معتقدیم شفاف سازی سبب می شود اعتماد مردم بیشتر شود.
ضرورترعایتکاملجوانبشرعیدرموردوقف

وی با اشاره به ضرورت رعایت کامل جوانب شرعی در مورد وقف به خاطره ای از 
مرحوم آیت الله فاضل لنکرانی اشاره کرد و گفت: ایشان پولی را که از استان دیگری 
به دفتر آورده شده بود قبول نکردند و گفتند می دانم که موقوفات آنجا مربوط به حوزه 

علمیه نجف است بنابراین نباید از آن استفاده کنیم.

فاضل لنکرانی ادامه داد: وقتی مردم بدانند که ضوابط وقف به دقّت رعایت مي شود 
اعتمادشان بالا مي رود. مثلًا بفرمایید پولي که اوقاف در همین مسئله کرونا هزینه 
کرده است،  از درآمد کدام موقوفات بوده است. تصمیم گیري نسبت به هزینه یک 
مواردي با نماینده محترم ولي فقیه است، چون اختیار آن به ولي فقیه سپرده شده،  
ولي خیلي از موقوفات موارد مصرفش مشخص است و مي توان مردم را کاملًا در جریان 
آن قرار داد. استاد حوزه علمیه قم با اشاره به احیای بقاع متبرکه در دوران بعد از انقلاب 
اسلامی گفت: قبل از انقلاب و حتي قبل از این دو دهه بسیاري از بقاع متبرکه به 
صورت مخروبه ای بود که استفاده درستی از آن نمی شد اما الان آباد شده و محلی 

براي عبادت و زیارت مردم شده که این خیلی مهم است.
وی تصریح کرد: لازم است در کنار خدمات معیشتی، خدمات دینی و مذهبی هم 
توسط سازمان اوقاف به طور گسترده مورد توجه قرار بگیرد، مثلا نشر کتاب های دینی 

یکی از این موارد است.
مدیرکلاوقافوامورخیریهاستانقم:
رتبهاوقافقماز۱۷به۲ارتقایافتهاست

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز دراین دیدار با بیان اینکه در سال گذشته 
از محل عواید موقوفات، بیش از 1۹ میلیارد تومان در سطح استان قم هزینه شده ، 

گفت: رتبه اداره کل اوقاف قم نیز در کشور از 17 به 2 ارتقا یافته است.
با  دیدار  در  دوشنبه  ظهر  از  پیش  اسکندری  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
آیت الله فاضل لنکرانی با بیان اینکه در دوره جدید مدیریتی اوقاف سعی کرده ایم نظم 
و انضباط قابل قبولی به مجموعه بدهیم که شامل رعایت بیشتر قوانین سازمانی و 
شرعی است و مجموعه همکاران اوقاف هم تلاش و هم یاری فراوانی داشتند و هم 
اکنون به نظم و انسجام قابل قبولی دست یافته ایم، گفت: در حال حاضر با تلاش 
بسیار زیادی که در تمام بخش های این اداره کل وجود دارد اوقاف قم در کشور از رتبه 

17 به رتبه 2 ارتقا یافته است.
هزینه19میلیاردتومانیازعوایدموقوفاتبرایفعالیتهایاجتماعی

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به اینکه حضور این اداره کل در حوزه 
کمک رسانی به نیازمندان و مستمندان به ویژه در یک سال اخیر که فشار اقتصادی از 
یک سو و شیوع کرونا از سوی دیگر، موجب بروز مشکلات فراوانی شده اند چشمگیر 
است، افزود: اوقاف قم در یک سال گذشته 1۹ میلیارد تومان صرف خرید و توزیع 
بسته های معیشتی برای نیازمندان، تهیه و توزیع غذای گرم، آزادی زندانیان که تعداد 
آنها به بیش از 5۰ نفر در سال گذشته می رسد و فراهم کردن تجهیزات بیمارستانی 
برای مراکز درمانی، ویزیت و داروی رایگان برای نیازمندان با محوریت بقاع متبرکه کرده 

است.
یا  با نیات مشخص  اینکه این کمک ها از محل موقوفات خاص  با تاکید بر  وی 
موقوفات عام بوده که با رعایت همه مصوبات و قوانین شرعی و همچنین در جهت 
کمک به اجرای پروتکل های بهداشتی بوده است، ادامه داد: سعی کرده ایم تا آنجا 
که در توان داریم، اجاره بهای منازل مسکونی خانواده های نیازمند یا املاک تجاری 

موقوفه را که در دوران شیوع کرونا رونق چندانی نداشته اند، اخذ نکنیم.
اسکندری با بیان اینکه به خاطر محدودیت های کرونا، بیشتر روزهای سال گذشته 
بقاع متبرکه بسته بودند، گفت: با این حال سعی کرده ایم با تکیه بر فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی و همچنین تولید و پخش برنامه های تلویزیونی از جوار حرم های 

مطهر امامزادگان، فعالیت های فرهنگی و مذهبی را ادامه بدهیم.

آیتاللهفاضللنکرانیدردیدارمدیرکلاوقافوامورخیریهاستانقم:
شفاف سازی عملکرد اوقاف زمینه ساز گرایش بیشتر مردم به وقف است

قم  استانداری  زائرین  امور  هماهنگی  معاون   
آسیب های کرونا به جذب ترویست و زائر را مورد توجه 
قرار داد و گفت: بخش گردشگری قم پس از شیوع 
ویروس کووید 1۹ با خسارت بسیار بالایی روبه رو شده و 

بخش خصوصی دچار آسیب جدی شده است.
یونس عالی پور اظهارداشت:همزمان با شیوع کرونا، 
از هیات های  بیشماری  تعداد  و  اربعینی  ۹2 موکب 
مذهبی در مسیر مبارزه با کرونا و کمک های مومنانه 

ورود پیدا کردند. عالی پور تاکید کرد: صرفا آمار محدود 
و اندکی از کمک های موکب ها و هیات مذهبی منتشر 
شده و حجم زیادی از این کمک ها به طرق دیگر در 

اختیار افراد نیازمند قرار گرفته و رسانه ای نشده است.
به گفته وی، با شیوع کرونا شاهد تغییر رویکرد در 
معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری قم بودیم و به 
همین مناسبت هیات های مذهبی در ایام ماه محرم و 
صفر در فضاهای روباز برگزار شد و نیمه شعبان امسال 

نیز با یک وضعیت محدود و مختصر انجام پذیرفت.
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم افزود: 
فرهنگی  های  فعالیت  قم،  در  کرونا  جولان  از  پس 
بصورت کامل تعطیل نشد بلکه با تغییر رویکرد در اختیار 

مصوبات ستاد استانی مبارزه با کرونا قرار گرفته است.
مواصلاتی  موقعیت  دلیل  به  داد:  ادامه  پور  عالی 
استان قم، نظارت بر مجتمع ها و نمازخانه های بین 
راهی در طول سال گذشته تداوم داشت و متوقف نشد.

معاونهماهنگیامورزائریناستانداریقم:

گردشگری قم متحمل خسارت شدیدی از بحران کرونا شد

سیامککاکاوند*

مدیرکلاوقافوامورخیریهاستانقم:

رتبه اوقاف قم
 از 1۷ به ۲ ارتقا یافته است
هزینه۱۹میلیاردتومانیازعوایدموقوفاتبرایفعالیتهایاجتماعی
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پیامتسلیترهبرانقلابدرپیدرگذشتسردارسیدمحمدحجازی؛

سردار حجازی در مسئولیت های بزرگ 
سپاه سربلند و موفق بود

فقداناوحقاًمایهتأسفواندوهاست

 رهبر انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت سردار سید محمد حجازی را تسلیت گفتند 
و تاکید کردند: او در مسوولیت های بزرگ و اثرگذار در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

خدمت کرده و در همه آن ها سربلند و موفق بوده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن پیام حضرت آیت الله 
خامنه ای به مناسبت درگذشت سردار پر افتخار سیدمحمد حجازی که امروز دوشنبه 

منتشر شد، به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

با تأسف فراوان خبر درگذشت سردار پر افتخار، سردار سیدمحمد حجازی رضوان الله علیه 
را دریافت کردم. عمری سراپا مجاهدت، فکری پویا، دلی سرشار از ایمان راستین و آکنده 
از انگیزه و عزم راسخ، و نیروئی یکسره در خدمت اسلام و انقلاب، خلاصه ئی از شخصیت 
این مجاهد فی سبیل الله است. او در مسئولیت های بزرگ و اثرگذار در سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی خدمت کرده و در همه  آنها، سربلند و موفق بوده است. فقدان او حقاً 
مایه ی تأسف و اندوه است. لازم می دانم به همسر گرامی و فرزندان و دیگر افراد خاندان 
و به دوستان و همکاران ایشان صمیمانه تسلیت عرض کنم و صبر و تسلّا برای آنان از 

خداوند متعال مسألت نمایم.
رحمت و مغفرت و رضوان الهی بر این برادر فقید باد.

سیّدعلیخامنهای
۳۰فروردین۱۴۰۰

 
سخنگویسپاهتشریحکرد:

 جزئیات عروج شهادت گونه سردار حجازی
 معاون روابط عمومی و سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تشریح جزئیات 
عروج شهادت گونه سردار محمد حسین حجازی گفت: عوارض شیمیایی بر جا مانده از 

دوران دفاع مقدس عمده ترین دلیل شهادت سردار حجازی است.
سپاه  سخنگوی  و  عمومی  روابط  معاون  شریف  رمضان  پاسدار  دوم  سرتیپ  سردار 
پاسداران انقلاب اسلامی با تشریح جزئیات عروج شهادت گونۀ سردار سرتیپ پاسدار 
»سید محمد حسین زاده حجازی« جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه گفت:روح این 
شهید بزرگوار تقریبا هنگام اذان مغرب و عشا یکشنبه ملکوتی شد و به همرزمان شهید و 
برادر شهید بزرگوارش پیوست. وی گفت: سردار حجازی سال ها از عارضه شیمیایی رنج 
می برد و در مقاطعی هم به بیمارستان مراجعه می کرد . ایشان برای حضور مداوم در جبهه 
مقاومت و کارهای متعددی که در سازماندهی در جبهه مقاومت انجام می داد، زحمات 
طاقت فرسایی کشید. سخنگوی سپاه ادامه داد:  این شهید بزرگوار چند ماه قبل هم 
بیماری کرونا گرفت که بهبود یافت. در جلسه ای که شب گذشته در بیمارستان بقیه الله 

برگزار شد، عوارض شیمیایی عمده ترین دلیل شهادت ایشان  عنوان شد.
سردار شریف یادآورشد: همان شب کمیسیون خاصی که در بیمارستان برای این موارد 
وجود دارد، تشکیل شد و به اعتبار جانباز و شیمیایی بودن، محرز بودن تاثیرات شیمیایی 
در به شهادت رسیدن او تایید شد. سخنگوی سپاه با بیان اینکه مردم ما با چهره و خدمات 
ارزنده این فرمانده شجاع، مخلص و پرکار سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آشنایی دارند، 
گفت: سردار حجازی در دوران دفاع مقدس نقش عمده ای در تأسیس، سازماندهی 
نیروی انسانی و تشکل رزمندگان دوران دفاع مقدس در قرارگاه های عملیاتی اصلی 
و مهم جبهه بر عهده داشت. وی اضافه کرد: سردار حجازی به مدت 1۰ سال فرمانده 
نیروی مقاومت بسیج بود و زحمات زیادی برای سازماندهی بسیج بعد از دوران دفاع 
مقدس کشید و همچنین مقطع کوتاهی را به عنوان رئیس ستاد مشترک سپاه، جانشین 
فرمانده کل سپاه و در نهایت حدود ۸ سال به اتفاق سردار دلها شهید سپهبد سلیمانی در 
جبهه مقاومت در خدمت امت اسلامی بودند. سردار شریف گفت: بعد از شهادت حاج 
قاسم سلیمانی با پیشنهاد سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سردار حجازی به جانشینی 

فرماندهی نیروی قدس منصوب شد.
 

علیلاریجانی:

سردار حجازی در یادها زنده و جاری 
خواهد ماند

مشاور مقام معظم رهبری در پیامی درگذشت سردار حجازی را تسلیت گفت و تاکید 
کرد: تلاش ارزنده و نقش آفرینی کم نظیر آن سردار رشید اسلام در تقویت جبهه مقاومت 

در یادها زنده و جاری خواهد ماند.
»علی لاریجانی« روز دوشنبه در پی عروج سردار »سیدمحمدحجازی« در پیامی 
درگذشت سردار پر افتخار و جانشین نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را 
تسلیت گفت. درمتن این پیام آمده است: خبر عروج ملکوتی مجاهد مومن و خستگی 
ناپذیر، سردار پرافتخار سید محمد حجازی، جانشین نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی موجب تاثر و تالم فراوان اینجانب و همه دوستداران انقلاب و نظام 

اسلامی شد.
 مشاور مقام معظم رهبری در این پیام افزود: این یادگار دوران دفاع مقدس، در طول 
دوران جنگ تحمیلی، با قبول مسئولیت های مخاطره آمیز، نهایت اخلاص و ایثار را  در 
عرصه جهاد فی سبیل الله تبلور بخشید و پس از آن نیز در عرصه های گوناگون خدمت به 
نظام اسلامی اهتمامی مجدانه داشت.  لاریجانی ادامه داد: تلاش ارزنده و نقش آفرینی 
کم نظیر آن سردار رشید اسلام در تقویت جبهه مقاومت، در یادها زنده و جاری و برای 
همه رزمندگان فداکار و عاشقان جهاد و شهادت، الگویی درس آموز و به یادماندنی است . 
وی خاطرنشان کرد: اینجانب فقدان تلخ این سردار شجاع و عزت آفرین را به محضر رهبر 
معظم انقلاب و فرمانده معظم کل قوا، خانواده معزز آن مرحوم، فرماندهان، مسئولان و 
همرزمان ایشان در بسیج، سپاه، نیروی قدس، رزمندگان جبهه مقاومت و ملت بزرگ ایران 
تسلیت می گویم و از خداوند متعال برای آن مرحوم تعالی درجات  و حشر  با اولیای الهی و  

یاران شهیدش و برای بازماندگان  صبر و شکیبایی مسالت  دارم.
  

مدیرحوزههایعلمیه:

فداکاری سردار حجازی در خاطره ملت 
ایران می ماند

مدیر حوزه های علمیه کشور در پیامی به مناسبت عروج شهادت گونه سردار محمد 
حجازی جانشین فقید فرمانده سپاه قدس آورده است: ایثار و فداکاری آن مجاهد نستوه 

در خاطره ملت رشید ایران به یادگار خواهد ماند.
به گزارش روز دوشنبه مرکز خبر حوزه در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: عروج 
شهادت گونه مجاهد خستگی ناپذیر، سردار سرتیپ پاسدار سید محمد حسین زاده 
حجازی )طاب ثراه(  پس از چهار دهه خدمت صادقانه و تلاش مخلصانه در راه دفاع از 

مرزهای ایران اسلامی موجب تاسف و تاثر گردید.
پیام ادامه یافته است: فرماندهی نیروی مقاومت بسیج، جانشینی فرماندهی کل سپاه 
پاسداران و جانشینی فرماندهی نیروی قدس سپاه از برگ های درخشان حیات پربرکت و 
سرشار از ایثار و فداکاری آن فرمانده پارسا و مجاهد نستوه است که درخاطره ملت رشید 

ایران به یادگار خواهد ماند.
 پیام حاکی است: حوزه های علمیه فقدان جبران ناپذیر آن پاسدار ایثارگر را به فرماندهی 
معظم کل قوا، خانواده مکرم ایشان، همسنگران ایشان در سپاه پاسداران و مردم شهید 
پرور ایران اسلامی تبریک و تسلیت گفته و از درگاه خداوند متعال برای آن فقید سعید، 
رضوان الهی و حشر با اولیای الهی و اجداد طاهرینش و برای بازماندگان سلامتی، عزت 

و شکیبایی خواستار است.

 ظریف زیرحملات
 خودی و دشمن

و  ایران  اسلامی  جمهوری  بین  مذاکرات  جدید  دور 
فرانسه،  انگلیس،  چین،  )روسیه،  جهانی  قدرت های 

آلمان و نماینده اتحادیه اروپا( 17فروردین ماه 14۰۰در وین پایتخت اتریش پایان یافت 
که در سطح بین المللی و داخلی بازتاب های قابل توجهی داشته و طرفین از روند آن 

اظهار خوش  بینی کرده اند.
با روی کار آمدن دولت جمهوری خواه به ریاست دونالد ترامپ در آمریکا، خروج از 
سازمان ها و پیمان های جهانی یکی پس از دیگری صورت گرفت که خروج از سازمان 
یونسکو، خروج از پیمان ها و توافق نامه هایی مانند پاریس، نفتا، پیمان تجاری اقیانوس 
آرام نمونه هایی از اقدام ها و تصمیم های خلاف عرف و روابط بین الملل دولت تحت 

ریاست ترامپ بود.
اقدام  جامع  برنامه  شد،  خارج  آن  از  آمریکا  دولت  که  ها  توافقنامه  این  از  یکی 
مشترک)برجام( بود، بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی، رژیم پادشاهی 
عربستان و گروهک های ضدانقلاب از این اقدام دونالد ترامپ استقبال شایان کردند 
و کار به جایی رسید که نتانیاهو به صراحت گفت: "خروج ایالات متحده از برجام بنا به 

پیشنهاد و درخواست او و موافقت ترامپ صورت گرفته است. " 
بخشی از طیف سیاسی اصولگرایان کشور، که از ابتدا با انعقاد برجام مخالف بوده و 
همواره آن را زیر سوال می بردند، به یکباره خروج ترامپ از برجام را به پتکی گران تبدیل 
و مکرر بر سر دولت حسن روحانی کوبیدند و این در حالی بود که می دانستند ترامپ 

عامل خروج بوده و دولت دکتر روحانی نقشی در این قضیه نداشته است.
خروج ترامپ همان و اعمال بی سابقه ترین تحریم علیه کشورمان نیز همان. آن چه 
در این مرحله از تحریم ها اتفاق افتاد در هیچ مقطعی در طول 42 سال گذشته اتفاق 

نیفتاده بود.
درآمدهای نفتی کشور که در دولت های نهم و دهم به سالیانه 1۰۰ میلیارد دلار 
رسیده بود، در این سه سال و به ویژه سال های ۹۸ و۹۹ به حداقل ممکن و گاها سه 

میلیارد دلار در سال رسید.
سه سال سخت توام با تحریم های همه جانبه که می توان بر آن جنگ تمام عیار 
ریاست  انتخابات  بازنده  ترامپ  و  نهاد، سپری شد  نام  ایران   ملت  علیه  اقتصادی 

جمهوری آمریکا شد.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در خصوص ضرورت برداشتن تحریم ها  فرمودند: " نمی 
گوییم دنبال رفع تحریم نباشیم، چرا که اگر بتوان تحریم را رفع کرد، حتی یکساعت هم 

نباید تاخیر کنیم. "
در راستای دفاع از حقوق حقه ملت ایران و شکستن سد تحریم های ظالمانه، اینک 
بار دیگر تلاش و تحرک برای باز گشت همه طرف ها به برجام و لغو تحریم های ظالمانه 
آمریکا در حال انجام است و نمایندگان کشورمان با اقتدار در جلسات شرکت و برای رفع 

آن ها در حال مذاکره هستند.
انتشار اخباری مبنی بر احتمال بازگشت آمریکا به توافقنامه و لغو تحریم ها، خشم 
مقام های رژیم صهیونیستی و مرتجعین حاشیه خلیج فارس را برانگیخته و نتانیاهو به 

صراحت طی بیانیه ای، مخالفت خود را اعلام نموده است.
همزمان با تحرکات مذبوحانه مقامات رژیم اشغالگر قدس، اعضای گروهک های ضد 
انقلاب خارج نشین هم، در مقابل محل اجلاس، دست به تجمع زده و مخالفت خود را 

با برگشت آمریکا به برجام ابراز داشتند.
از رژیم خون ریز صهیونیستی، پادشاهی عربستان و گروهک های خارج نشین 
انتظاری جز مخالفت با اقدام هایی که منجر به برداشته شدن تحریم ها و پایان دادن 
به جنگ اقتصادی علیه ملت ایران می شود، نیست اما جای تعجب و تاسف آنجا است 
عده ای که تنها خود را انقلابی و حامی منافع ملت می دانند، خواسته یا ناخواسته 
همان راهی را طی می کنند که محور عبری - عربی و ضدانقلاب خارج نشین آن را 

طراحی و در حال اجرای آن هستند!
در گرماگرم مذاکرات نفس گیر در وین که تیم مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران 
با درایت و هوشمندی در حال دفاع از منافع ملت ایران هستند، ترسیم کاریکاتوری که 
نشان می دهد مقام آمریکایی در حال دادن آب نبات به دیپلمات های ایرانی هستند، 

بسیار درد آور و مایه تاسف است.
در راس این دیپلمات ها »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان قرار دارد که 
با تمام توان و وجود در برابر قدرت های بزرگ جهانی توافقنامه ای به سرانجام رسانید 
که ترامپ تاب ماندن در آن را نداشت و صهیونیست ها هنوز که هنوز است از انعقاد آن 

مانند مار زخمی به خود می پیچند.
البته و در کمال تاسف، عده ای در داخل نیز برای ناکامی آن کم نگذاشتند و خروج 

آمریکا از برجام، روز جشن و سرور آن ها بود.
درست است که تیم مذاکره کننده از دولت و مشخصا وزارت خارجه هستند، اما 
فراموش نکنیم که این عزیزان نمایندگان نظام جمهوری اسلامی ایران محسوب می 
شوند و تیم مذاکره کننده همان هایی هستند که رهبر معظم انقلاب در وصف آن ها  

می فرمایند:" تیم مذاکره کننده ایران امین، شجاع، غیور و متدین هستند".
آنانی که جناح سیاسی و هم طیف های خود را تنها پیروان ولایت می دانند و مبادرت 
به ترسیم کاریکاتورهای اهانت آمیز می کنند و ظریف و دستیارانش را آماج حملات بی 
قرار  داده اند، آیا این کلمات و دفاع تاریخی رهبر معظم انقلاب در باره تیم مذاکره کننده 
هسته ای را نشنیده و نخوانده اند؟ طی 32 سال گذشته معظم له برای چه کسی یا 
کسانی از مسوولان سیاسی و به خصوص حوزه وزارت خارجه و مذاکره کنندگان هسته 

ای، چنین الفاظ و القابی به کار برده است؟
منتقدان دولت و شخص آقای ظریف، بدانند و به هوش باشند که ظریف و دستیارانش 
برای تامین و تضمین منافع ملی ملت ایران در حال تلاش هستند، آتش توپخانه هایتان 
متاسفانه مواضع خودی را هدف قرار داده است، آن را خاموش کنید. شمشیرهایتان را 
غلاف کنید که به طور مستقیم پیکر سردار دلاور و شجاع عرصه دیپلماسی جمهوری 
اسلامی ایران را هدف قرار داده اید، چشمانتان را باز کنید، دکتر محمدجواد ظریف 
یا  و ملت است، خواسته  این ملک  آگین دشمنان  و زهر  آماج حملات سهمگین 

ناخواسته در زمین دشمن بازی نکنید.
کارشناسمسائلسیاسی

روحانیدردیدارباجمعیازخیرین:

بدون حضور مردم مشکلات جامعه
 حل و فصل نمی شود

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه بدون حضور فعال مردم در صحنه مشکلات جامعه 
حل و فصل نمی شود، گفت: اگر بخواهیم کشور و نظام حفظ کنیم و مردم را در مسیر 

سعادت و  تعالی قرار دهیم، بدون کمک و یاری یکدیگر امکان پذیر نیست.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر روز دوشنبه در دیدار جمعی از 
خیرین و فعالان سازمانهای مردم نهاد افزود: در جامعه ای که ما زندگی می کنیم، 
هم محیط ما نیازمند به کمک است هم انسان ها نیاز به کمک هستند. نیازمندی ها 
البته یک مقدار متفاوت است بعضی ها نیازمندی های بیشتری دارند و برخی کمتر. 
اما در عین حال بدون حضور فعال مردم در صحنه حتما مشکلات حل و فصل 

نخواهد شد.
وی ادامه داد: این که ما فکر کنیم هر دولتی در هر جامعه ای و حتی در جوامع 
پیشرفته دولت قادر است همه مشکلات را حل کند و همه گره ها را باز کند و  شرایط 
و محیط مناسب را برای زندگی انسان ها فراهم کند این چنین نیست. بدون کمک و 

فعالیت و حضور مردم امکان پذیر نیست.  
رییس جمهوری اضافه کرد: چه ما که مسلمان هستیم و اعتقاد به خداوند و روز 
قیامت داریم و همه تاکیداتی که در زندگی همه پیامبران به ویژه پیامبر اسلام نسبت 
به دستگیری و یاری دیگران شده است و چه جامعه ایرانی که دارای یک تمدن کهن و 
بزرگی است ما اگر بخواهیم کشور و نظام حفظ کنیم و مردم را در مسیر سعادت و  تعالی 

قرار دهیم، بدون کمک و یاری یکدیگر امکان پذیر نیست.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به نقش احزاب سیاسی در ارتقای مردم سالاری 
بیشتر مردم، در مسیر  در جامعه خاطرنشان کرد: احزاب در مسیرآگاه سازی 
دموکراسی جامعه و آشنا کردن مردم به اهداف مهم کشور رسالت ها و وظایفی 
دارند اما کار سیاسی احزاب که جای خودش بسیار مهم است، نباید با فعالیت 
خیران و سمن ها و آنهایی که کاری ماورای حزب و گروه و جناح و مسائل سیاسی 

انجام می دهند، آمیخته شود.
روحانی با بیان اینکه در مسائل سیاسی رقابت وجود دارد و فعالیت حزبی بدون رقابت 
امکانپذیر نیست، خاطرنشان کرد: احزاب هر چند همه ممکن است قصد خیر داشته 
باشند اما برای تصاحب قدرت فعالیت می کنند اما بحث سمن ها و خیران، شرایط 
متفاوت است و رقابت ها طوری نیست که یکی بخواهد آن یکی را از صحنه بیرون کند 

و قدرت در اختیار او باشد.

اخبار

کرممحمدی*

 
معاون اول رییس جمهوری با بیان ناگفته هایی از توطئه علیه اقتصاد ایران 
در سالهای گذشته گفت: دولت می داند که نرخ 36درصدی تورم زندگی مردم 
را با دشواری مواجه کرده و مردم بسیار اذیت شده اند اما نباید آن سوی معادله 

که قرار بود اقتصاد ایران فرو بریزد را فراموش کنیم.
اسحاق  جمهوری،  رییس  اول  معاون  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
جهانگیری در نخستین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در سال 
14۰۰ که صبح دوشنبه به ریاست وی برگزار شد،  با اشاره به موفقیت اقتصاد 
ایران در مواجهه با تحریم های آمریکا و شیوع بیماری کرونا، گفت: یکی از 
اهداف اصلی ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی از سوی رهبر معظم انقلاب 
افزایش تحمل و مقاومت اقتصاد کشور در برابر تکانه های خارجی بوده است.

معاون اول رییس جمهوری با بیان اینکه در سال 13۹2 که این سیاست ها 
ابلاغ شد فضای کشور و جامعه با توجه به توافق اولیه با کشورهای 1+5 مثبت 
بود، اظهار کرد: در همان مقطع هنگامی که درباره سیاست های اقتصاد 
مقاومتی بحث و تبادل نظر می شد با وجود چشم انداز مثبت کشور به دنبال 
تدوین ساز و کاری بودیم که اگر تحریم ها تداوم یافت و یا شرایط بدتر از گذشته 

شد، بتوانیم اقتصاد کشور را مقاوم تر سازیم.
جهانگیری افزود: در چند سال اخیر با خروج آمریکا از برجام و شیوع بیماری 
کرونا کشور با دو تکانه بزرگ و سهمگین که منابع ارزی و ریالی کشور را تحت 
تاثیر قرار می داد مواجه شد بطوری که در سال 13۹۹ که یکی از دشوارترین 
سال های پس از انقلاب از نظر بودجه و اقتصادی بود، درآمد ارزی دولت از 
محل فروش نفت که به بانک مرکزی واریز شد حدود 5 میلیارد دلار ارز بود این 
در شرایطی است که در سال های نه چندان دور درآمد 1۰۰ میلیارد دلاری 

نصیب کشور شده و به دنبال آن واردات و اقتصاد اداره می شد.
وی با بیان اینکه در این مقطع دشوار با وجود همه تحریم ها کارخانه ای در 
کشور به دلیل نیاز به مواد اولیه خارجی تعطیل نشد، خاطرنشان کرد: بعنوان 
کسی که با صنعت کشور آشنا هستم در آغاز تحریم ها نگران بودم که ممکن 
است برخی از کارخانه های کشور به دلیل نیاز به مواد اولیه ای که انحصار آن 
صرفاً  در اختیار آمریکا یا تعداد محدودی کشور است از جریان تولید خارج 
شوند. کارخانه هایی که خود تامین کننده مواد اولیه 1۰ ها رشته صنعتی دیگر 
بودند و این نگرانی وجود داشت که اقتصاد کشور با مشکلات عدیده ای روبرو 
شود اما به فضل الهی و تدبیر صحیح نه تنها این اتفاق رخ نداد بلکه ما شاهد 

افزایش تولید و صادرات هستیم.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه ایران در مقطعی برای رفع 
نیازهای خود سالانه 6 تا 7 میلیون تن واردات فولاد داشت، گفت: امروز و با 
وجود تحریم ها علاوه بر تامین نیازهای داخلی 12 میلیون تن صادرات فولاد 
داریم. در بخش های پتروشیمی، داروسازی و بسیاری از صنایع دیگر علاوه بر 
تامین نیازهای داخلی توانسته ایم منابع ارزی مورد نیاز به کشور را نیز تامین 
کنیم که اینها نماد مقاوم شدن اقتصاد کشور در برابر تکانه های بزرگی است 
که بسیاری از اقتصاد های پیشرفته دنیا را با رکود و مشکل مواجه کرده است.

جهانگیری افزود: اگر آمریکا از برجام خارج نمی شد و کشورمان با ویروس 
منحوس کرونا دست و پنجه نرم نمی کرد قطعاً وضعیت اقتصاد کشور بسیار 
متفاوت تر با شرایط کنونی بود. در این زمینه لازم است که بخش های مختلف 
دولت برای تنویر افکار عمومی گزارش های مقایسه ای تهیه و منتشر کنند. این 
نکته مهمی است که علاوه بر آمریکایی ها که به دنبال فروپاشی اقتصاد ایران 
در وهله نخست بودند بسیاری از اقتصاد دانان داخلی نیز شرایط اسفناکی را 

برای ایران پس از وقوع تحریم ها و کرونا پیش بینی می کردند.

وی گفت: پیش بینی بسیاری از اقتصاد دانان این بود که تورم ایران تورمی 
ونزوئلایی می شود یعنی تورم رشد 1۰۰۰ درصدی خواهد شد که قطعاً به 
لحاظ اقتصادی، اجتماعی و سیاسی غیرقابل کنترل است اما به فضل الهی 
و تدبیرهایی که صورت گرفت نرخ تورم در عدد 36 درصد متوقف شد. دولت 
می داند که این نرخ نیز زندگی مردم را با دشواری مواجه کرده و مردم بسیار 
اذیت شده اند اما نباید آن سوی معادله که قرار بود اقتصاد ایران فرو بریزد را 

فراموش کنیم.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: واقعیت این است که ما نتوانسته ایم 
با مردم خوب ارتباط برقرار کنیم و به آنها بگوییم که قرار بود با طراحی های 
دشمنان چه بلایی بر سر کشور بیاورند. البته کسانی که در حوزه اقتصاد فعال 
هستند می دانند که چه دستاوردی برای کشور رقم خورده است ولی باید 

بتوانیم با زبان ساده این واقعیت ها را به جامعه نیز منتقل کنیم.
بایدبراینمایشتلاشهایبیوقفهانجامشدهروشنگریشود

جهانگیری افزود: برای مردمی که سفره شان کوچکتر از گذشته شده است 
تعریف و توضیح این واقعیت ها بسیار اهمیت دارد، باید از ظرفیت متخصصان 
علوم اجتماعی، هنرمندان و اصحاب رسانه استفاده کنیم تا مردم بدانند که 
برای اداره کشور چه اقداماتی انجام شد، چه مصائبی ممکن بود بر سر کشور 
بیاید و در صورت نبود تحریم ها و کرونا کشور می توانست به چه جایگاهی 

برسد.
وی با قدردانی از صبوری، بردباری و همراهی مردم در این مقطع گفت: 
اگرچه با وجود همه آمارها و شاخص ها دولت در کمال مظلومیت به ناکارآمدی 
متهم می شود اما آنچه مهم است این است که این دستاوردها ثبت شود و قطعا 
در آینده بیش از پیش روشن خواهد شد که تا چه میزان دولت در انجام وظایف 
خود موفق بود. دولت بدون توجه به اتهامات وظیفه خود را که خدمت به مردم 
و جلب رضایت خداوند است ادامه می دهد و در عین حال ضروری است که 
برای افزایش امید و نمایش تلاش های بی وقفه انجام شده روشنگری انجام 
دهند. معاون اول رییس جمهوری از سازمان برنامه و بودجه کشور و وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خواست تا با کمک یکدیگر و استفاده از ابزارهای 
رسانه ای و هنری؛ زمینه را برای تولید مقالات، مستندات و حتی فیلم های 

سینمایی درخصوص عبور از تحریم ها فراهم کنند.
جهانگیری خاطرنشان کرد: در شرایطی که کشتیرانی، بیمه،   بانک ها 
و بسیاری از بخش های دیگر تحت تحریم های ظالمانه قرار داشت، حتماً 
نمایش چگونگی واردات و صادرات صدها میلیون تن کالای مورد نیاز مردم و 
دور زدن تحریم ها جذاب خواهد بود و می تواند دستمایه کار هنرمندان دلسوز 

شود.

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه سردار حجازی نقشه شکست صهیونیست ها 
را تکمیل کرد، گفت: سردار حجازی کسی بود که 
نهال های مقاومت را به مدت 1۰ سال در سرزمین 
نیروی  و  کاشت  ایران  ملت  باور  و  ایمان  احساس، 
مقاومت بسیج محصول مجاهدت های 1۰ ساله این 

فرمانده باتدبیر بود.
در  دوشنبه  روز  سلامی  حسین  سرلشگر  سردار 
آیین تشییع سردار محمد حسین حجازی جانشین 
فرمانده نیروی قدس سپاه در محل ستاد فرماندهی 
کل سپاه، عنوان کرد: سردار سرلشکر شهید سید 
محمد حسین زاده حجازی پس از بیش از 4۰ سال 
مجاهدت پیوسته و حرکت در صراط مستقیم الهی 
و پس از تجربه میدان های سخت و اثرگذاری  های 
از  اسلامی  مقاومت  عظیم  بنای  در  کننده  تعیین 
جبهه های دفاع مقدس تا جبهه های مقاومت در شرق 
مدیترانه، به آرزوی بزرگ خود که معراج به عرش اعلی 

و روزی خواری نزد پروردگار بزرگ است، نائل آمد.
دیدار  به  مشتاقانه  ما  عزیز  سردار  داد:  ادامه  وی 
فرماندهان و رزمندگان شهید دوره های سخت جهاد 
و مقاومت پیوست و به عهد خویش با خدای بزرگ وفا 

کرد.
سردار سلامی تصریح کرد: سردار حجازی که در 
کلمات بسیار زیبا و دقیق و جامع رهبر عظیم الشان 
انقلاب، شخصیتش به تصویر کشیده شد، امتدادی 
وارث  او  پرشکوه دفاع.  بزرگ دوران  از شهیدان  بود 
اولیا، صلحا و شهدای بزرگ است.  او وارث و امتداد 
شهید بزرگ سپهبد و سپهسالار نبرد با استکبار، حاج 
قاسم سلیمانی و وارث شهید حاج احمد کاظمی 
است همچنین وارث شهیدان حسن باقری، مهدی 
هزاران  و  همت  ردانی پور،  خرازی،  حسین  باکری، 

شهید دیگر است.
ادامه اظهار داشت: شهید  فرمانده کل سپاه در 
حجازی نمونه کاملی از شخصیت کسی است که 
نجابت و حیا و ادب مردانه را در مکتب اسلام، تجسم 
می بخشید. او تندیس زنده تواضع، فروتنی، وقار، 
طمانینه و آرامش و صدق نیت و صفای باطن و رخسار 

و سیمای نورانی بود.
 سردار سلامی اضافه کرد: او کسی بود که دقیقا 

ناهی  و  معروف  به  آمر  و  ساجد  راکع،  عابد،  زاهد، 
از منکر بود. هرگز لباس جهاد را از تن به در نکرد و 
منطق او منطق امیر مومنان علی ابن ابیطالب بود 
که می گفت هرکسی لباس جهاد را از تن به در کند، 
پوشاند. سرلشکر  لباس ذلت خواهد  او  بر  خداوند 
سردار  شخصیت  جاذبه  در  هرکس  گفت:  سلامی 
بودن  حسنه  تاثیر  تحت  گرفت  می   قرار  حجازی 
زیبای  های  جلوه   می شد.  او  مجذوب  اخلاقش 
شخصیت این انسان وارسته و پارسا که هیچ تعلقی نه 
به میز، نه به مقام و نه به موقعیت داشت، از او الگویی 
ماندگار ساخته بود. زمان می برد تا کتاب شخصیت او 
خوانده شود.   وی تصریح کرد: او پاکیزه بود. چشمان 
پاک، قلب خالص، نیت خیر او جزو برجسته ترین 
صفات سردار شهید ما سید محمد حجازی بود. او در 
هر جمعی حاضر می شد آرامش، صفا و ایمان ر ا با 
خود در آن محیط پراکنده می کرد و هرکس در جاذبه 
شخصیت او قرار می گرفت مجذوب مهربانی، خلق 

نبوی، حسنه بودن اخلاقش می شد.
حجازی  سردار  اینکه  بیان  با  سپاه  کل  فرمانده 
مردمی زندگی کرد و با مردم همراه بود و مردم برای او 
واژه ای مقدس بود، عنوان کرد: او خود را پیش مرگ و 
فدایی این ملت و امت اسلام می دانست. اما افق های 
بلند جهاد او به مرزهای ایران ختم نشد، او به لبنان 
رفت و در آنجا به کمک سید مقاومت سید حسن 

نصرالله و فرزندان امت اسلام، حزب الله شتافت.
سردارحجازیدرتمامآزمونهاباموفقیتاز

میدانخارجشد
سرلشگر سلامی ادامه داد: سردار حجازی در کنار 
حزب الله نقشه شکست دادن قطعی صهیونیست ها 
را تکمیل کرد و به همراه برادران حزب الله شرایط را 
برای درهم شکستن رژیم پوسیده صهیونیستی فراهم 
کرد. صهیونیست ها او را در فهرست ترور خود قرار 
داده بودند و به دنبال موقعیتی بودند تا بتوانند بر این 

فرمانده بزرگ جبهه اسلام یورش ببرند.
 وی یادآورشد: او در هر نقطه ای از این سرزمین خط 
زیبایی از یک اثر جاودانه خلق کرده است و به ظاهر 
بسیار  چنین  این  شخصیت هایی  کردن  جایگزین 
سخت است و باید یک انقلاب شکوهمند به وسعت 
انقلاب اسلامی و یک جنگ به مقیاس جهانی شکل 

بگیرد و صحنه مقاومتی از غرب تا شرق جهان اسلام 
علیه قدرت استکباری سازمان یابد و یک مرد در قلب 
همه این نبردهای بزرگ ساخته شود تا سید محمد 

حجازی از آن خارج شود.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه سردار حجازی در تمام آزمون ها با موفقیت از 
میدان خارج شد، اظهار کرد: این مصیبتی غم انگیز 
و دردناک برای ما است اما ما همیشه با امید به آینده 
روشن زندگی می کنیم. آن زمان که استکبار فرزند 
این امت را در عراق حاج قاسم سلیمانی را به شهادت 
رساند، تصور قدرت های شیطانی این بود که مشعل 
مقاومت خاموش می شود و بیرق مقاومت از دست 
سردار بزرگ می افتد اما مردان بزرگی همانند سردار 
قاآنی و سردار حجازی درفش مقاومت پرافتخار قاسم 
را در دست گرفتند دوباره مستکبران افسرده شدند و 
جریان مقاومت ادامه یافت و شکست های روزافزون بر 

جبهه دشمن تحمیل و پیروزی ها دوباره خلق شد.
شادی صهیونیست ها زودگذر است

سرلشکر سلامی افزود: اسلام با شهادت فرزندان 
بلکه  نمی شود  فروغ  کم  تنها  نه  بزرگ  مکتب  این 
شهادت عامل اصلی قدرت ما و نشان دهنده وفای به 

عهد فرزندان این امت است. 
سردار  دست  از  پرچم  که  امروز  کرد:  عنوان  وی   
فرزند  دست  به  هم  باز  شود  می  جا  جابه  حجازی 
راه  و  گیرد  می  قرار  اسلامی  امت  این  از  برومندی 
ادامه دارد. به صهیونیست ها هم می گوییم شنیده ایم 
شادمانید، بله وقتی امام را در کربلا شهید کردند آل 
زیاد و آل مروان به فرح افتادند اما به صهیونیست ها 
می گوییم این شادی شما بسیار زودگذر است و شما 
به دست امتی که آنها را از سرزمینشان اخراج کردید، 

ناپدید خواهید شد.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی خطاب 
به صهیونیست ها عنوان کرد: شاد نباشید ما راه را 
ادامه می دهیم. هیچ کس این جبهه را ترک نخواهد 
کرد. سنگرها همواره پر از مردانی است که زره شان 
پشت ندارد و شمشیرها در دست جوان امت اسلام 
از نیام کشیده شده است و این راه تا پایان عمر همه 
شیاطین عالم که در مقابل اسلام ایستاده اند، ادامه 

خواهد یافت.

فرماندهکلسپاهدرمراسمتشییعجانشینفرماندهنیرویقدس:

سردار حجازی نقشه شکست صهیونیست ها را تکمیل کرد

»اقتصادکشوردربرابرتکانههایخارجیمقاومشدهاست«

ناگفته های جهانگیری از توطئه علیه اقتصاد ایران

رئیس قوه قضائیه گفت: قضات پیش از صدور حکم، به دنبال صلح و سازش طرفین 
دعوا باشند؛ شوراهای حل اختلاف و نهادهای داوری و میانجی گری بهترین سازوکارها 

برای این کار هستند.
آیت الله رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه اظهار کرد: سیره امیرالمومنین علیه 
السلام در ماه مبارک رمضان ایجاب می کند که حل و فصل اختلافات و دعاوی در این 
ایام به دلیل شیوع کرونا و تنگناهای اقتصادی و مشکلات معیشتی بیش از پیش در 

دستور کار قرار گیرد.
رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: قضات پیش از صدور حکم، به دنبال صلح و سازش 
طرفین دعوا باشند؛ شوراهای حل اختلاف و نهادهای داوری و میانجی گری بهترین 

سازوکارها برای این کار هستند.

با پروژه تحریم و در عرصه  الله رئیسی ادامه داد: دشمن در حوزه اقتصادی  آیت 
هسته ای با حرکات تروریستی، به دنبال اخلال در حرکت ملت ایران است.

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه پاسخ حرکت های تروریستی دشمن ایستادگی مقتدرانه 
است و آغاز غنی سازی 6۰ درصدی نمونه ای از همین اقدامات است، گفت: البته نباید 
به همین بسنده کرد بلکه پیگیری و ادامه مقتدرانه فعالیت های هسته ای به دشمن این 

پیام را خواهد داد که به هیچ وجه در این مسیر متوقف نخواهیم شد.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: باشگاه سلطه دنبال آن است که با تحریم و حرکت های 
ناجوانمردانه مانع از حرکت علمی و فناوری ملت ایران شود، اما راهبرد رهبر انقلاب رفع 
همه تحریم هاست و در این زمینه اجماع ملی نیز وجود دارد که پیگیری این راهبرد رهبر 

انقلاب باید مقتدرانه و نه به صورت فرسایشی پیگیری شود.

رئیسقوهقضاییه:

قضات پیش از صدور حکم، به دنبال صلح و سازش طرفین دعوا باشند
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یکی از راه های سنجیدن سلامت بدن، اندازه گیری میزان فشار خون 
است، چرا که از رایج ترین عارضه های خطرناک، به خصوص در سنین پیری 

می باشد.
جزء  باشد،  نرمال  حد  از  بیش  اگر  خصوصاً  خون  فشار  بودن  نامیزان 
خطرناک ترین عارضه هاست، زیرا فاقد علامت و نشانه ی خاصی می باشد.
خطرات ناشی از این بیماری به قدری مهم و اساسی است که به آن قاتل 
خاموش گفته می شود. با توجه به رواج بالای این قاتل خاموش، هر کسی 
در هر سنی باید نسبت به وضعیت جسمی خود در این رابطه آگاه باشد 
و حتماً چند وقت یک بار با اندازه گیری فشار خون اش از نرمال بودن آن 

مطمئن شود.
بررسیفشارخونمناسببرایسنیننوزادیتاکودکی

انسان از همان بدو تولد فشار خون دارد، چرا که فشار خون حاصلِ یکی 
از مهم ترین فعالیت های بدنی است و بر اثر انتقال خون به بخش های مهم 
بدن به وجود می آید. پس نتیجه می گیریم فشار خون در هر کسی باید 
اندازه ی نرمالی داشته باشد، ولی اگر مرز خطر را عبور کند تبدیل به قاتل 
خاموشی می شود که این روز ها بی توجهی مردم منجر به رواج آن شده 
است. در بررسی هایی که پیرامون فشارخون مناسب برای سنین نوزادی 
تا کودکی انجام شده به علت رشد سریع افراد در این سنین، میانگین فشار 
تا  نوزادی  پایین سنین  به همین دلیل در  نیز همواره متغیر است.  خون 

کودکی را تقسیم کرده و فشارخون مناسب هر کدام را گفتیم:
است.   6۰ روی   ۹۰ شامل  طبیعی  خون  فشار  ماهگی:  دوازده  تا  یک 

حداقل فشار نیز 7۰ روی 5۰ و حداکثر آن 11۰ روی 75 می باشد.
یک تا پنج سالگی: در این سنین حداقل فشارخون ۸۰ روی 55، فشار 

خون نرمال ۹5 روی 65 و حداکثر آن 11۰ روی 7۹ است.
تا سیزده سالگی: 1۰5 روی 7۰ عدد طبیعی فشار خون بوده و  شش 

اعداد ۹۰ روی 6۰ حداقل و 115 روی ۸۰ حداکثر می باشند.
فشارخونمناسبسنینکودکیتانوجوانیچگونهاست؟

در این قسمت نیز فشارخون کودکی تا نوجوانی، یعنی سنین 14 تا 2۹ 
سال را مورد بررسی قرار داده ایم که عبارتند از:

چهارده تا نوزده سالگی: اندازه ی نرمال 117 روی 77، کمترین اندازه 
1۰5 روی 73 و بیشترین فشار خون 12۰ روی ۸1 است.

بیست تا بیست و چهار سالگی: اندازه ی طبیعی فشار خون در این افراد 
که جوان محسوب می شوند، 12 روی 7۹ می باشد. گفتنی است حداقل 

عدد فشار خون آن ها 1۰۸ روی 75 و حداکثر 132 روی ۸3 است.
بیست و پنج تا بیست و نه سالگی: مناسب ترین فشار خون برای این افراد 
نیز 12۰ روی 7۹ است. 1۰۸ روی 75 حداقل و 133 روی ۸4 حداکثر 

اندازه ی فشار خون آن ها می باشد.
درسنینجوانیتامیانسالیچهعددینشاندهندهفشارخون

مناسباست؟
در سنین جوانی تا میانسالی نیز اعداد زیر نشان دهنده ی مناسب بودن 

فشار خون آن ها است:
سی تا سی و چهار سالگی: 122 روی ۸1 اندازه ی نرمال، 11۰ روی 77 
کمترین اندازه و 134 روی ۸5 بیشترین اندازه برای فشار خون این افراد 

است.
سی و پنج تا سی و نه سالگی: فشار خون مناسب در این سنین 123 روی 

۸2، حداقل 112 روی 7۹ و حداکثر 135 روی ۸6 است.

و چهار سالگی: حالت طبیعی 125 روی ۸3، کمترین  تا چهل  چهل 
حالت 112 روی 7۹ و بیشترین حالت 137 روی ۸7 می باشد.

چهل و پنج تا چهل و نه سالگی: 127 روی ۸4 مناسب ترین اندازه، 115 
روی ۸۰ کمترین و 13۸ روی ۸۸ بیشترین اندازه است.
فشارخونمناسببرایسنینپیریوافرادمسن

فشار خون مناسب برای سنین پیری که نسبت به این عارضه مستعد تر از 
بقیه سن ها هستند، عبارت می باشد از موارد پایین:

پنجاه تا پنجاه و چهار سالگی: اندازه ی مناسب 12۸ روی ۸5، کم ترین 
اندازه 116 روی ۸1 و بیشترین 142 روی ۸۹ است.

پنجاه و پنج تا پنجاه و نه سالگی: نرمال ترین فشار خون در این سنین 
131 بر روی ۸6، حداقل 11۸ بر روی ۸2 و حداکثر 144 بر روی ۹۰ می 

باشد.
شصت تا شصت و چهار سالگی: ۸7 بر روی 134 مناسب ترین اندازه، 

121 بر روی ۸3 بیشترین و 147 بر روی ۹1 کمترین است.
شصت تا هفتاد سالگی: در این سنین فشارخون افراد باید 134 روی ۸7 

باشد.
همان طور که دیدید با افزایش سن نیز میانگین فشار خون مناسب نیز 
بیشتر و بیشتر می شود. توجه داشته باشید فقط اعدادی که به عنوان فشار 
خون نرمال و مناسب گفتیم نشان دهنده ی سلامت اوضاع فشار خون افراد 
است، به طوری که اگر دچار فشارخونی با اعداد حداقل و حداکثر شوند، 

خطرناک بوده و باید از راهکار های کنترل فشار خون استفاده شود.
بررسیدلایلابتلابهفشارخونبالا

طبق بررسی های انجام شده، ابتلا به فشار خون می تواند بر اثر دلایل 
بسیار زیادی باشد که در بخش پایین تعدادی از آن ها را آورده ایم:

آمار ها نشان می دهند، رایج ترین دلیلی که منجر به بروز این بیماری در 
افراد شده است، در ژنتیک آن ها می باشد و به صورت ارث رسیده است.

کهولت سن
تغذیه نا درست

اضطراب و استرس
مصرف دخانیات

بی تحرکی
بیماری های کلیوی

زیاد بودن وزن
فشار خون مناسب هر سن

راهکار های کنترل فشار خون
بیماری فشار خون به طور کلی فاقد راهکار های درمانی است و فقط می 

توان پیشروی آن را کنترل کرد.
راهکار های کنترل فشار خون شامل لایف استایلی سالم می باشد که در 

راستای رعایت نکاتی مثل موارد زیر قابل اجراست:
حذف نمک از غذا ها

کاهش وزن و رسیدن به وزن متناسب
انجام ورزش روزانه و دوری از بی تحرکی

عدم مصرف الکل و دخانیات
و به طور کلی یک زندگی سالم اصلی ترین راهکار کنترل فشار خون است 

که از تمام راهکار های دارویی ارجح می باشد.

چند نکته برای حفظ انرژی و سلامتی عدد فشار خون مناسب هر سن چند است؟
روزه داران

مطالعات مختلف اثرات مفید روزه داری را بر سلامت جسمی و روحی تایید 
کرده اند. مطالعات جدید نشان می دهد رعایت چند نکته ساده می تواند به حفظ 

انرژی و شادابی روزه داران منجر شود.
روزه داری فرصت مناسبی برای پاکسازی روح و سلامت جسمی است. کاهش 
فواید  از  بخشی  تنها  روحی  آرامش  و  خون  قند  کاهش  کبد،  پاکسازی  وزن، 
روزه داری است. از طرفی با توجه به پاندمی کرونا باید نهایت دقت و توجه را در 
زمینه حفظ سلامتی در این ایام به خرج داد. در ادامه به چند نکته ساده برای 

حفظ سلامتی اشاره شده است.
وعدهسحریراجدیبگیرید

برخی افراد از فلسفه سحری و تاثیر آن بر سلامتی غافل هستند و به این وعده 
مهم توجه نمی کنند. وعده سحری سالم و مقوی لازمه حفظ سلامت در ماه 

رمضان است.
مصرف غلات کامل، انواع میوه و سبزی، آجیل، خرما، آب و چای در سحری 
توصیه شده است. از طرفی باید از مصرف غذاهای چرب، شور، مواد غذایی 
پروتئین های  اجتناب شود. مصرف  و شیرینی های مصنوعی  افزودنی  حاوی 

گیاهی نیز در سحری مفید هستند.
آبکافیدراختیاربدنقراردهید

یکی از مهمترین معضلاتی که روزه داران با آن مواجه هستند، کم آبی بدن است. 
کم آبی بدن را با مشکلات فراوانی از جمله سردرد،  مشکلات کلیوی و مشکلات 
گوارشی مواجه می کند و از طرفی با تضعیف سیستم ایمنی بدن، احتمال ابتلا به 

کووید 1۹ را افزایش می دهد.
سردرد و سرگیجه، نداشتن تمرکز، بوی بد دهان، یبوست و سوء هاضمه، میل 
شدید و ناگهانی به غذا، احساس خستگی و بی حالی، درد مفاصل و عضلات، 

گرفتگی عضلات و افزایش ضربان قلب مهمترین علایم کم آبی بدن هستند.
برخی از مهمترین وظایف آب در بدن عبارتند از :

- به حفظ تعادلات مایعات بدن کمک می کند
-دمای بدن را تنظیم می کند

-حرکات مفاصل را روان می کند
-از مفاصل، ستون فقرات و بافت ها محافظت می کند

-به دفع سموم و مواد زاید بدن کمک می کند
-یکی از مهمترین فاکتورهای زیبایی و نشاط پوست است

-به هضم غذا کمک می کند
-سبب کاهش وزن می شود

-به جذب مواد مغذی در بدن کمک می کند
-از تمام اعضای حیاتی بدن محافظت می کند

-به تبدیل غذا به انرژی کمک می کند
-اکسیژن را مرطوب می کند تا برای تنفس قابل استفاده شود

-به حمل مواد مغذی و آب به سلول ها کمک می کند
-عملکرد کلیه ها به آب وابسته است

ممکن است بر اثر شرایطی خاص مانند تعرق زیاد، اسهال و استفراغ، دیابت، 
فعالیت شدید فیزیکی و تکرر ادرار، بدن آب بیشتری از دست دهد.

مصرف هشت لیوان آب و پنج واحد میوه و سبزی در فاصله افطار و سحر ضروری 
است. هندوانه، توت فرنگی، طالبی، خیار، کدو، فلفل دلمه ای و گوجه فرنگی به 

هیدراته شدن بدن کمک می کنند و مصرف آن به روزه داران توصیه شده است.
از مصرف غذاهای شور، چرب و شیرین اجتناب شود، زیرا سبب  از طرفی 

تشنگی در طول روز می شود.
مراقبباشیدکهتمامموادموردنیازدراختیاربدنقرارگیرد

ممکن است روزه داران به تمام نیازهای بدن توجه نداشته باشند و ویتامین و مواد 
مورد نیاز را به میزان کافی مصرف نکنند. باید در وعده های غذایی تعادل مواد 
معدنی، انواع ویتامین، غلات کامل، پروتئین و چربی های غیر اشباع حفظ شود و 

همه به نسبت در اختیار بدن قرار گیرد.
مصرف یک بشقاب سالاد به همراه آبلیموی تازه و زیتون، چند عدد آجیل، چند 
واحد میوه، پروتئین کافی، غلات کامل، لبنیات کم چرب و خرما نیازهای بدن را 
جبران می کند. مصرف آش نیز به دلیل وجود سبزی و حبوبات در ماه رمضان 

توصیه شده است.
ازوضعیتسلامتخودآگاهباشید

اگر  از طرفی  اجباری است.  ماه رمضان  در  و فشار خون  قند  کنترل مداوم 
به بیماری زمینه ای مبتلا هستید، بهتر است قبل از روزه گرفتن با پزشک خود 

مشورت کنید.
تحرککافی

روزه داری نباید باعث شود که بدن تحرک کافی نداشته باشد، البته انجام ورزش 
شدید نیز توصیه نشده است، پیاده روی سبک به ویژه در زمان های خنک توصیه 

شده است.

رفعپفصورت۵راهکارسادهدارد

۵ راهکار ساده رفع پف صورت را بدانید.
متخصصان می گویند با انجام برخی اقدامات ساده، می توان پف صورت را 

برطرف کرد.
یکی از بدترین تجربه هایی که در زمان برخواستن از خواب ممکن است تجربه 
کرده باشید، پف صورت است. از اضطراب و استرس تا حساسیت به احتباس 
)بازداشته شدن( آب، از جمله دلایل متعددی است که می توانند باعث ایجاد پف 

و تورم صورت شوند.
 خبر خوب این است که پف صورت، یک مشکل دائمی نیست و به مرور زمان و 
به صورت خود به خود برطرف می شود، مگر آن که این پف در نتیجه یک بیماری 
حاصل شده باشد. در این مطلب به مؤثرترین راهکار ها جهت درمان پف صورت 

پرداخته شده است.
۱-آبکافینوشیدن

 این تصور که اگر زیاد آب بنوشید، باعث تورم صورت می شود، افسانه ای بیش 
نیست. در حقیقت، این کمبود آب در بدن است که می تواند باعث بروز تورم و پف 
صورت شود. زمانی که بدن با کم آبی روبرو است، رگ های خونی برای آن که آب را 
در خود حفظ کنند، بزرگ تر می شوند و این مسأله موجب بروز پف صورت می شود.

۲-کاهشمصرفنمک
 یکی از اصلی ترین دلایل پف کردن صورت، وجود سطح بالای نمک در بدن 
است. نمک، تمایل به نگهداشتن آب در بدن دارد و همین عامل، باعث تورم و 
پف صورت می شود. در این زمینه توصیه می شود از نوشیدنی های گازدار و مواد 
غذایی حاوی سدیم بالا خودداری کنید. با افزایش سن، افراد باید توجه ویژه ای به 

کاهش مصرف نمک داشته باشند. 
۳-افزایشمصرففیبر

 اگر می خواهید مانع از پف صورت خود در آینده شوید، از رژیم غذایی غنی از 
فیبر استفاده کنید. میوه های غنی از ویتامین C، بتاکاروتن و آنتی اکسیدان های 
مختلف نیز مانع از تجمع و احتباس آب در زیر پوست می شوند. این میوه ها به 

شفافیت و جایگزین  شدن پوست تازه، کمک می کنند. 
۴-ورزشکنید

 یکی از راهکار های ساده جهت درمان پف صورت، ورزش کردن است. ورزش و 
داشتن تحرک، باعث بهبود گردش خون و باز شدن منافذ پوست می شود. ترکیب 

تحرک کافی و رژیم غذایی مناسب، به راحتی پف صورت شما را برطرف می کند.
۵-ماساژصورت

 به هیچ عنوان، انجام ماساژ مناسب جهت رهایی از پف صورت را دست کم 
نگیرید. صورت خود را با نرم کننده ها یا روغن های مخصوص، چرب و شروع به 

ماساژ آن کنید.
 به آرامی و با کمک نوک انگشتان، همه صورت را ماساژ ملایم دهید. این کار، 
موجب جریان یافتن آب تجمع یافته در پوست صورت و انتقال آن  به گره های 

لنفاوی گردن می شود.

خوب و بدهای تغذیه در روزه داری ۵اسانسضروریکهعلائمآلرژیرا
کنترلمیکنند

برای بهره مندی از این روغن های ضروری که علائم آلرژی را کنترل می 
کنند، شما باید مطمئن شوید که این روغن با کیفیت بالا و ارگانیک هستند.

برای بهره مندی از این روغن های ضروری که علائم آلرژی را کنترل می 
کنند، شما باید مطمئن شوید که این روغن با کیفیت بالا و ارگانیک هستند.

آلرژی یک وضعیت شایع است و زمانی اتفاق می افتد که سیستم ایمنی 
بدن شما به عوامل خارجی مانند گرد و غبار، واکنش نشان می دهد. این 
اتفاق زمانی می افتد که بدن شما هیستامین تولید می کند؛ ماده ای که 

موجب التهاب و تحریک در قسمت های تنفسی شما می شود.
آلرژی یک بیماری جدی نیست ولی علائم آن می تواند آزاردهنده باشد و 
حتی مشکلات بینایی ناشی از آن انجام برخی امور روزمره را برای شما مشکل 

می کند.
آلرژی وجود دارد. به  خوشبختانه، درمان های طبیعی برای رفع علائم 
عنوان مثال، اسانس های ضروری به واسطه خاصیت آنتی هیستامینی و ضد 

التهابی به کنترل علائم آلرژی کمک می کنند:
روغننعنا: مطالعات نشان داده است که روغن نعنا ضد التهاب است. این 
ماده سبب کاهش علائم اختلالات التهابی مزمن مانند رینیت )التهاب مخاط 
بینی( و آسم برونشی می شود. همچنین این ماده به عنوان یک خلط آور می 
تواند در درمان آلرژی، سینوزیت، سرفه و سرماخوردگی موثر باشد. روغن نعنا 
با آرام کردن ماهیچه های بینی باعث بیرون آمدن مخاط و مواد حساسیت زا 
می شود. برای کاهش التهاب می توانید مستقیما یک یا دو قطره خالص از آن 
را میل کنید. روغن نعناع کمی را به آب جوش اضافه کنید و بخارات را به مدت 

پنج دقیقه وارد سیستم تنفسی خود کنید.
روغن  این  است.  آرامبخش  و  التهابی  ضد  خواص  دارای  بابونه: روغن
به مبارزه با علائم آلرژی کمک می کند. مصرف روغن بابونه باعث کاهش 
احتقان و از بین رفتن قرمزی چشم می شود و تحریکات پوستی و خارش را 
از بین می برد. می توانید این روغن را روی پشت، سینه و گردن ماساژ دهید. 
یک قاشق چای خوری از روغن بابونه را می توانید به یک فنجان آب گرم اضافه 

کنید و روزی دو بار آن را بنوشید.
روغناوکالیپتوس: این اسانس یکی از درمان های موثر برای مشکلات و 
بیماری های تنفسی است. ترکیبات فعال روغن اوکالیپتوس منجر به تسکین 
احتقان بینی می شود و از تنفس شما در برابر عفونت های ویروسی و باکتری 
باعث کاهش  این اسانس  آنتی هیستامینی  ها حمایت می کند. قدرت 
حساسیت فصلی می شود. مقدار کمی روغن اوکالیپتوس را به آب جوش 

اضافه کنید. سپس، بخارات را برای مدت پنج دقیقه وارد ریه کنید.
اسانسلیمو: این ماده می تواند سیستم لنفاوی بدن را بهبود بخشد و 
شرایط تنفسی را بهتر کند. طبق مطالعات روغن لیمو می تواند از رشد باکتری 
در محیط جلوگیری کرده و سیستم ایمنی را تقویت کند. با اسپری کردن این 
ماده در خانه می توانید عوامل حساسیت زا و باکتری ها را نابود کنید. یک یا 
دو قطره از عصار این گیاه را با یک لیوان آب مخلوط کرده و آن را بنوشید تا 
میزان متعادلPHرا در بدن خود حفظ کنید. همچنین می توانید در هنگام 
شستشوی لباسها آن را به مواد شوینده خود اضافه کنید یا چند قطره از آن را 

روی پرده، ملحفه و فرش اسپری کنید تا باکتری ها را از بین ببرد.
روغناسطوخدوس:یک محصول آرامشبخش است که به کاهش التهاب 
راه های هوایی شما کمک می کند. مصرف این اسانس بخصوص زمانی 
روغن  مصرف  شود.  می  توصیه  هستید،  ویروسی  های  عفونت  دچار  که 
اسطوخدوس منجر به کاهش تراکم عطسه می شود و برای کاهش خارش 
ناشی از آلرژی و حساسیت مفید است. وقتی احساس کردید که آلرژی به 
سراغتان آمده، چند قطره از این گیاه را به کف دستانتان بمالید، دستانتان 
را جلوی بینی خود گرفته و نفس عمیق بکشید. برای فصل های حساسیت 
زا بهتر است همیشه مقداری پنبه آغشته به عصاره اسطوخودوس را به همراه 

داشته باشید.
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مدیرکلفنآوریوارتباطاتاستانقمخبرداد:

صدور مجوز فعالیت برای
 ۹ دفتر پیشخوان جدید

مدیرکل ارتباطات و فن آوری اطلاعات قم با اشاره به صدور مجوز فعالیت برای 
۹ دفتر پیشخوان دولت شهری در این استان گفت: در مجموع تعداد 75 دفتر 

پیشخوان شهری در حال ارایه خدمات الکترونیک دستگاه های اجرایی هستند.
جواد غلام پور همچنین با اشاره به اولویت وزارت متبوع خود در خصوص توسعه 
خدمات حوزه فناوری اطلاعات به نقاط روستایی و دور از مرکز اظهار داشت: در 
راستای قطع وابستگی اهالی ساکن در روستاها از مراجعه به شهرها، در سال 

جاری پروانه 6 دفتر خدمات ارتباطی در قم صادر شد.
وی ادامه داد: علاوه بر 6 دفتر روستایی ۹ دفتر پیشخوان دولت شهری نیز پروانه 
فعالیت خود را دریافت کردند و در مجموع، تعداد 75 دفتر پیشخوان شهری در 

حال ارایه خدمات الکترونیک دستگاه های اجرایی می باشند.
رئیس کارگروه دفاتر پیشخوان دولت تصریح کرد: هدف اصلی از ایجاد دفاتر 
پیشخوان توزیع عادلانه ارائه خدمت و دسترسی سریع و آسان مردم به خدمات 
الکترونیکی دولت است که این موضوع با شیوع کرونا بیشتر شد به طوری که 
مراجعه حضوری به اداره ها را کاهش داده است.   وی همچنین تاکید کرد: 
دفاتر پیشخوان باید برای ارائه خدمات اداره کل امور مالیاتی استان به مشتریان 
و مراجعان نسبت به معرفی نیروی ثابت به اداره کل امور مالیاتی استان به منظور 
دریافت آموزش های لازم و ارائه خدمات مطلوب و مناسب به مراجعان اقدام نمایند.
بادفاتریکهدستورالعملهایبهداشتیرارعایتنکنندبرخوردمیشود

غلام در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به شرایط قرمز کرونایی قم ضمن 
ارائه برنامه بازدید و بازرسی این اداره کل از نحوه ارائه خدمات دفاتر پیشخوان 
دولت، خواستار رعایت کامل شیوه نامه های بهداشتی از دفاتر پیشخوان خدمات 
دولت شد و تاکید کرد: با دفاتری که دستورالعمل های بهداشتی را رعایت نکنند 
برخورد می شود. وی از راه اندازی سامانه جامع و برخط ارزیابی و رتبه بندی 
دفاتر پیشخوان خدمات دولت بر اساس مصوبه 2۸۹ کمیسیون تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی خبر داد و با تاکید بر ضرورت ثبت نام در این سامانه افزود: با راه 
اندازی این سامانه، رتبه بندی این دفاتر به صورت الکترونیکی انجام شده و از این 
پس ارائه خدمات دستگاه ها به دفاتر بر اساس رتبه ای که در این سامانه کسب 
می کنند، می باشد. وی همچنین تصریح کرد : دستگاه ¬های اجرایی ملزم به 
برون سپاری خدمات فقط به دفاتر پیشخوان دولت هستند و برون سپاری خدمات 
دستگاه های دولتی به دفاتر پیشخوان دولت موجب کسب امتیاز ارزشیابی سالانه 
اداره ها در جشنواره شهید رجایی می شود. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات 
قم همچنین گفت: ارائه خدمت اظهارنامه مالیات بر ارث و سایر خدمات اداره کل 
امور مالیاتی بر اساس رتبه بندی در سامانه ارزیابی دفاتر پیشخوان دولت در قم، از 

طریق این دفاتر صورت می گیرد.
 

رئیسمرکزبهداشتاستانقمخبرداد:

20 برابر شدن پلمب واحدهای متخلف 
در نظارت های کرونایی

رئیس مرکز بهداشت استان قم از 2۰ برابر شدن پلمب واحدهای صنفی متخلّف 
در رعایت شیوه نامه های بهداشتی خبر داد و اظهار کرد: متأسفانه برخی از این 

واحدها اقدام به فکّ پلمب می کنند.
سیامک محبی با اشاره به آغاز گام پنجم طرح محله محور شهید سلیمانی 
مبتنی بر بیماریابی، رهگیری و واکسیناسیون عمومی اظهار کرد: حدود 11 هزار 
و 2۰۰ رهگیری در هفته اخیر و در طرح شهید سلیمانی در قم به انجام رسیده 

که ۹7 درصد این رهگیری ها، نمونه گیری از این افراد را به دنبال داشته است.
وی درباره فعالیت تیم های مراقبتی در این طرح نیز گفت: در هفته اخیر، 66 
مورد مراقبت در منزل انجام شده است. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
قم سپس به آخرین آمار نظارت ها انجام شده در این طرح پرداخت و اذعان 
کرد: در هفته اخیر، حدود  3 هزار و 734 بازدید نظارتی بر اساس طرح شهید 
سلیمانی صورت گرفته که این بازدیدها، حدود یک هزار و 16۹ اخطار و همچنین 
125 پلمب را به دنبال داشته، در حالی که تعداد پلمب ها در دو هفته قبل تنها 
6 مورد بوده است. محبی سپس به برخی مشکلات در مسیر نظارتی دانشگاه 
علوم پزشکی و مرکز بهداشت اشاره کرد و یادآور شد: برخی نهادها و دستگاه ها از 
ما گزارش می خواهند، در حالی که خودشان باید گزارش دهند و دانشگاه علوم 
پزشکی موظف به نظارت است، ضمن آن که در هنگام صدور دستور پلمب، برخی 
از این واحدهای متخلّف اقدام به شکایت از دانشگاه علوم پزشکی نزد دستگاه قضا 

می کنند، با این استدلال که دانشگاه علوم پزشکی تنها باید نظارت کند.
وی با ابراز تأسف از اقدام به فکّ پلمب برخی واحدهای بی اعتنا به رعایت 
محدودیت ها و شیوه نامه های بهداشتی تصریح کرد: اقدام به فکّ پلمب هم از 
مُعضلاتی است که فراروی اقدامات نظارتی دانشگاه علوم پزشکی و مرکز بهداشت 
استان قرار دارد. رئیس مرکز بهداشت استان سپس به آمار 76 درصدی رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی در ادارات و سازمان های استان توجه داد و گفت: انتظار 
این است که رعایت شیوه نامه های بهداشتی در ادارات و سازمان های استان، 
عدد ۹۰ درصد و بالاتر باشد. محبی همچنین با ابراز نگرانی از تراکم جمعیت در 
برخی خطوط اتوبوسرانی شهری و از جمله خط شهرک پردیسان بیان کرد: این 
مشکل نیاز به تدبیر جدی دارد. وی سپس از فعالیت برخی واحدهای صنفی در 
وضعیت قرمز کرونایی قم ابراز نگرانی کرد و با انتقاد از فعالیت باشگاه ها و اماکن 
ورزشی در قم تأکید کرد: اصولا اماکن ورزشی در وضعیت فعلی قم باید تعطیل 
باشند، در حالی که برخی از این اماکن و باشگاه ها به فعالیت خود ادامه داده اند.

رئیساتحادیهنانوایاناستانقم:

نان گران نشده است
 رئیس اتحادیه نانوایان استان قم با بیان اینکه نظارتها برای مقابله با افزایش 
خودسرانه قیمت نان بیشتر شده، گفت: نانوایانی که اقدام به افزایش قیمت نان 
کرده بودند آنرا به قیمت قبل بازگردانند. علی اکبر زارعی با بیان اینکه از آنجایی 
که اعلام شده دستمزد کارگری باید به افرادی که در نانوایی ها کار می کنند، یعنی 
روزانه حدود 1۸6 هزار تومان داده شود و موجب کاهش درآمد نانوایان شده است 
و در نتیجه آنها به افزایش قیمت نان به صورت خودسرانه اقدام کردند، گفت: 
نظارت ها برای مقابله با افزایش خودسرانه قیمت نان بیشتر شده و نانوایانی که 
اقدام به افزایش قیمت کرده بودند، مجدداً آن را به قیمت قبل بازگرداندند. رئیس 
اتحادیه نانوایان استان قم با اشاره به اینکه توافقاتی برای افزایش قیمت نان لواش 
انجام شده است، افزود: در حال رایزنی برای افزایش قیمت نان هستیم تا مشکلی 
برای نانوایان ایجاد نشود و متأسفانه یکی از معضلاتی که عدم نرخ گذاری به موقع 
و سرکوب قیمت نان به وجود آورده این است که راه را برای کم فروشی باز می کند. 
زارعی با بیان اینکه 6۰ درصد از نانوایی های استان قم سنگک هستند که تعداد 
آنها 3۸۰ نانوایی سنگک در استان قم است، ادامه داد: نانوایی غیر مجاز در استان 

قم وجود ندارد و تنها تعداد انگشت شماری در حال گرفتن پروانه هستند.

سرپرستمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیقم:

خانه  تاریخی آیت الله فیض ثبت، تملک و 
مرمت می شود

سرپرست میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم گفت: خانه  تاریخی 
آیت الله فیض )ره( بخشی از هویت شیعی شهر قم است که نسبت به ثبت، تملک 
و مرمت آن اقدام می شود. علیرضا ارجمندی در دیدار با ورثه مرحوم حاج میرزا 
محمد فیض قمی )ره(، اظهار کرد: برای مرمت این خانه تاریخی از سوی اداره کل 
قبل از هر اقدامی باید آن را در فهرست آثار ملی ثبت کرد و ثبت این خانه نیز منوط 
به رضایت تمام ورثه است. وی ادامه داد: با توجه به نقش آیت الله فیض در تأسیس 
حوزه علمیه قم و سابقه  صد ساله مراسم روضه خوانی امام حسین )ع( در بیت 
مرحوم فیض، این خانه را جزیی از میراث ملی و شیعی شهر قم می دانیم و برای 

مرمت آن اقدامات قانونی و لازم را انجام خواهیم داد.

معاونتوسعهمدیریتومنابعاستانداریقم:

قم استان پیشرو در تحقق
 دولت الکترونیک است

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم با بیان اینکه 651 خدمت در 51 
دستگاه اجرایی قم الکترونیکی شده، گفت: قم در تحقق دولت الکترونیک پیشرو 

در سطح کشور است.
گذشته  سال  یک  دستاوردهای  تشریح  در  دوشنبه  روز  گروسی  محمدرضا 
معاونت توسعه مدیریت و منابع استانداری قم، با بیان اینکه 1۹5 خدمت دولتی 
در سال ۹۹ در قم الکترونیکی شده است،افزود: با توجه به مساله شیوع ویروس 
کرونا موضوع دولت الکترونیک و تامین زیرساخت های فنی آن در دستگاه های 

اجرایی استان اولویت اصلی این معاونت در سال ۹۹ بود.
وی گفت: قم در زمینه فناوری اطاعات و فرآیندهای دولت الکترونیک شاخص 
برتر ملی را بدست آورده است به نحوی که زیرساخت های لازم برای برگزاری 
تمام الکترونیک انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در این استان فراهم 

شده است. 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به همراه ششمین دوره انتخابات 
شوراهای اسلامی شهر و روستا، میان دوره ای مجلس یازدهم شورای اسلامی و 

میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری، 2۸ خردادماه امسال برگزار می شود.
در  همچنین  قم  داد:  ادامه  قم  استانداری  منابع  و  مدیریت  توسعه  معاون 
حوزه استعلام برخط اطلاعات و حذف کپی کارت ملی و تصویر صفحه اول 
شناسنامه در دستگاه های اجرایی به هدف گذاری های خود به صورت کامل 

نائل شده است.
به گفته وی، در ۹ دستگاه اجرایی قم استعلام بین دستگاهی از طریق سامانه 
مورد نظر عملیاتی شده است که بستر بسیار ضروری برای شکل گیری دولت 
الکترونیک است. وی یادآور شد: همچنین در طرح جی نف، مختصات دقیق 
طول و عرض جغرافیایی به طور دقیق بر روی نقشه نقطه گذاری شده و قم در این 

طرح به هدف گذاری های اولیه رسیده است.
گروسی در ادامه با اشاره به موفقیت های شاخص قم در سال ۹۹ گفت: رتبه اول 
در شورای فرهنگی اقامه نماز، رتبه نخست در برگزاری انتخابات سال ۹۸ مجلس 
شورای اسلامی و میاندوره ای مجلس خبرگان و رتبه اول در ارزیابی شاخص 
توسعه دولت الکترونیک از موفقیت های اخیر معاونت توسعه مدیریت و منابع 

استانداری قم بوده است.
شیوعکرونا۳هزارموردبازدیدازدستگاههایاجراییانجامشده

وی یادآور شد: با شیوع کرونا 3 هزار مورد بازدید از دستگاه های اجرایی انجام 
پروتکل های  و رعایت  الکترونیک، تحول سازمانی  روند تحقق دولت  و  شده 

بهداشتی در قالب این بازدیدها مورد تاکید قرار گرفته است.
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم گفت: تدوین الگوی یکپارچه 
انتخاب  و  اجرایی  دستگاه های  وری  بهره  افزایش  برای  آموزشی  و  خدمات 

پژوهشگران برتر طی سال گذشته اجرایی شده است.
گروسی اضافه کرد: کمیته فناوری اطلاعات و کمیته پشتیبانی و مدیریت 
منابع برای برگزاری باشکوه انتخابات 2۸ خردادماه ریاست جمهوری و شوراهای 

اسلامی شهر و روستا راه اندازی شده است.
به گفته وی، راه اندازی میز خدمت الکترونیک، ایجاد پنجره واحد خدمات 
استانی از طریق پرتال استانی و راه اندازی میز خدمت الکترونیکی وزارت کشور 
در استانداری قم از دستاوردهای مهم معاونت توسعه مدیریت و منابع قم در سال 
گذشته بوده است. گروسی گفت: 73 دفترپیشخوان خدمات دولت در قم فعال 
است که 21۰ خدمت در قالب این دفاتر به مردم ارائه می شود و در سال جاری 
7 دفتر پیشخوان جدید راه اندازی خواهد شد. معاون توسعه مدیریت و منابع 
استانداری قم گفت: واسپاری خدمات دستگاه های اجرایی به دفاتر پیشخوان 
برای کوتاه تر شدن زمان خدمت رسانی یکی از اولویت های مهم این معاونت در 
سال جاری خواهد بود. وی در ادامه عنوان کرد: بیش از 5 هزار و 6۰۰ مجوز تردد 
موقت با شیوع کرونا در این استان مورد بررسی قرار گرفته که افزون بر 4 هزار مجوز 

برای متقاضیان صادر شده است.
 

رییسسازمانصمتاستانقممطرحکرد:

نوسازی مستمر تجهیزات مورد 
استفاده در صنایع 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت:  از جمله مزایای مهم 
صنعت قم برای جذب سرمایه گذاران جوان بودن این بخش اقتصادی است که 
این ویژگی با نوسازی مستمر تجهیزات مورد استفاده در صنایع استان،  حفظ 

می شود.
محمود سیجانی بیان کرد: در همین رابطه طی سال گذشته در بخش صنعت 
استان، تعداد 3۰۰ مورد مجوز معافیت گمرکی ماشین آلات به ارزش پنج هزار و 
441 میلیارد ریال برای واردات ماشین آلات جدید با تکنولوژی بالا به منظور راه 
اندازی خط تولید واحد های تولیدی - صنعتی یا جایگزینی ماشین آلات قدیمی 
صادر شده است. وی افزود: طی سال جاری نیز این راهبرد بر اساس شعار سال 
که مبتنی بر رفع موانع و پشتیبانی گسترده از بخش تولید است، در سطح بالاتری 
دنبال خواهد شد تا صنعتگران بیشتری در استان بتوانند خط تولید واحد خود را 
با استفاده از تسهیلات درنظر گرفته شده، نوسازی کنند. وی ادامه داد: نوسازی 
ماشین آلات واحدهای صنعتی، موجب افزایش ظرفیت تولید محصولات، کاهش 
هزینه های جاری در این بخش و افزایش رقابت پذیری کالاهای ساخت قم در 
بازارهای داخلی و بین المللی می شود و موقعیت ممتازی برای توسعه اقتصادی 
استان فراهم می آورد. سیجانی گفت: از دیگر مزایای مهم نوسازی تجهیزات در 
واحدهای تولیدی قم، کاهش قابل توجه میزان آلودگی های صنعتی و تلاش 
گسترده تر برای حفظ محیط زیست در کنار توسعه فعالیت های اقتصادی و افزایش 
فرصت های شغلی در استان است. وی بیان کرد: در سال 14۰۰ با تلاش بیشتر 
مسئولان استان برای رفع موانع و گسترش حمایت ها از فعالان اقتصادی، قطار 
صنعت قم با سرعت بیشتری به حرکت خود در مسیر افزایش تولید ادامه خواهد داد 

و در این مسیر آمادگی همه جانبه برای استقبال از حضور سرمایه گذاران را داریم.
 

معاونخودکفاییواشتغالکمیتهامداداستانقمخبرداد:

پرداخت 7۵ میلیارد و 610 میلیون تومان 
برای اشتغال مددجویان 

معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد استان قم  گفت :در سال جهش تولید 
دو هزار و ۸15 مددجوی قمی از 75 میلیارد و 61۰ میلیون تومان تسهیلات 

اشتغال بهره مند شدند.
مهرداد مصلح، تسهیلات پرداختی برای اشتغال مددجویان مستعد کار را 75 
میلیارد و 61۰ میلیون تومان عنوان و اظهار کرد: از این مبلغ حدود 67 میلیارد و 
41۰ میلیون تومان از منابع بانکی و بقیه آن از اعتبارات این نهاد، خیران آستان 

قدس و هم افزایی بانک مهر ایران پرداخت شده است.
امسال۶هزارو۳۰۰طرحفعالدراستانقمداریم

وی کاریابی برای اشتغال مددجویان در مراکز تولیدی و خدماتی استان برای 
اشتغال مددجویان را در سال جهش تولید موفقیت آمیز توصیف کرد و گفت: با 
اعتباری بالغ بر 356 میلیون تومان 345 نفر به عنوان نیروی کار در این مراکز 

مشغول به کار و از حداقل های حقوق و مزایای کار بهره مند شدند. 
معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد استان قم آموزش در بخش اشتغال را 
از ضروریات کارآفرینی و تولید برشمرد و تصریح کرد: هزار و ۸۹۰ فقره آموزش در 
زمینه های مهارتی و پایدارسازی شغل با 161 میلیون تومان اعتبار به افراد تحت 
حمایت ارائه شد. مصلح بابیان اینکه امسال 6 هزار و 3۰۰ طرح فعال در استان 
قم داریم گفت: امید است در سال 14۰۰ که تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها 
نامگذاری شده است با رفع موانع تولید موجود در بخش اشتغال مددجویان و 
حمایت مسئولان مرتبط استانی و کشوری، طرح های فعال و تولیدات مددجویان 

این نهاد در استان افزایش یابد.

 با وجود ظرفیت های بالقوه بازار قدیمی قم برای تبدیل شدن به یکی از مراکز مهم 
گردشگری، صنایع دستی و مرکزی برای اقتصاد استان اما ضعف در زیرساخت ها راه 

طولانی در برابر این میراث تاریخی و کهن قرار داده است.
در قالب یک نگاه مثبت اندیشانه و عیب پوشانه در نگاه اولیه و به محض ورود به بازار 
کهنه قم شاهد تابش ملایم نور از دریچه های گنبدی بازار به اشکال هندسی منظم و به 
ویژه شکل هندسه قلب هستیم و ترکیب نوری که از سقف می تابد و حجم گنبدی سقف، 
فضایی دلنشین به وجود می آورد و راسته دلپذیر آن انسان را وادار می کند در برابر ذوق و 

قریحه معماران نخستین آن دست تواضع به سینه بگذارد.
اما وقتی بخواهیم کمی در جزییات این میراث تاریخی 6۰۰ ساله ریز شویم زیبایی 
های اولیه آن به لطف کم توجهی مسوولان در طول ادوار گذشته رنگ می بازد و انبوهی 

از مشکلات و نازیبایی جلوه گر می شود.
مشاهدات میدانی خبرنگار ایرنا نشان می دهد: کف بازار کهنه قم تفاوت چندانی 
با یک جاده ناهموار سرشار از سراشیبی ندارد و دیوارچه ها و سقف آن نیز پر از آثار 
سوختگی، دودگرفتگی و گودبرداری است که قدرت عمل به عنوان یک ظرفیت بالفعل 

گردشگری را از آن گرفته است.
همچنین مشاهدات میدانی ما از این بازار حاکی از این است که کسبه این عرصه 
تاریخی مشکلات و دغدغه های به حقی در تامین برق، مباحث زیربنایی، امنیت 
و ایمنی محیط بازار دارند که برغم وعده های مکرر طی سالهای گذشته روند اصلاح 

نواقص و کاستی ها کند و نامطلوب است.
یکی از جلوه های دیداری نامناسب بازار کهنه قم عبور و مرور پرسر و صدا وسایل نقلیه 
در محدوده این بازار و نیز دست کاری ها و تعمیرات غیر اصولی و بیگانه با بافت سنتی و 
تاریخی این بناست که همیشه چالشی برای کارشناسان بوده است، همچنین به دلیل 
فرسودگی و قدیمی بودن و عدم بروزرسانی زیرساخت ها همیشه کارشناسان از احتمال 
آتش سوزی در انبارهای آن و ناامنی به دلیل متروکه و تاریک بودن این بازار ابراز نگرانی 

کردند.
فروش  و  بازارچه صنایع دستی  به  تبدیل  متروکه  بازار شبه  این  اگر  ناظران  باور  به 
محصولات و سوغات سنتی شود با حفظ زیبایی رونق کسب وکار با توجه به معماری 
سنتی و کم نظیر خود می تواند به جذب بیشتر گردشگران نیز کمک شایانی خواهد 

کرد.
به باور بسیاری از کارشناسان، بازار کهنه هویت قم است و ساماندهی این میراث 

فرهنگی و کهن با رویکرد گردشگری زیارتی در اولویت طرح های عمرانی استان باشد.
آغازعملیاتکفسازیبازارکهنهقم

سیدمجتبی سبحانی ثابت در همین رابطه با اشاره به آخرین وضعیت بازار کهنه قم 
اظهار کرد: از حدود سه سال قبل پیگیری هایی انجام دادیم و جلساتی با اهالی و کسبه 

این بازار داشتیم و موافقت آنها برای کفسازی و بهسازی بازار کهنه گرفته شد.
وی با تاکید بر اینکه پس از این توافق جلساتی با سازمان میراث فرهنگی داشتیم تا 
اعتباری از طریق دولت برای سقف  بازار کهنه اختصاص یابد، عنوان کرد: شهرداری نیز 
از طریق سازمان بهسازی اطراف حرم مطهر مباحث زیرساختی و کفسازی و بهسازی 

جداره را انجام خواهد داد.
رییس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم با بیان اینکه شهرداری از طریق ماده 

31 پیمان این پروژه را منعقد کرده است،  افزود: کار کف سازی بازار کهنه آغاز شده 
و پس از کف سازی، اجرای سقف بازار با هماهنگی انجام شده توسط سازمان میراث 

فرهنگی انجام خواهد شد.
وی بیان کرد: شهرداری حدود 1٫۸ میلیارد تومان برای کفسازی پروژه اختصاص داده 

و پس از اجرای سقف جداره سازی پروژه نیز با مشارکت اهالی اجرا خواهد شد.
عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: به زودی ورودی های بازار کهنه مسدود خواهد 
شد تا تردد خودرو در محدوده نداشته باشیم تا خدشه ای به امکانات و زیرساخت هایی 

که در حال ایجاد است وارد نشود.
وی با تاکید بر اینکه هدف ما تبدیل بازار کهنه به بازار صنایع دستی و قطب اقتصادی 
شهر قم است، اظهار کرد: طبق برنامه ریزی های انجام شده در این محل که فضای 

گردشگری هم خواهد بود محصولات سنتی و صنایع دستی عرضه خواهد شد.
سبحانی در پایان افزود: پس از پایان فرایند بهسازی کف، جداره و سقف بازار کهنه، 
نورپردازی بازار نیز در دستور کار قرار خواهد گرفت تا به زیبایی و جذابیت این مجموعه 

تاریخی افزوده شود.
بازار کهنه قم با عمر بیش از 6۰۰ سال دارای ظرفیت های فراوان برای جذب توریست 
و گردشگر است. بازار کهنه در دو سوی هسته اولیه شهر قم یعنی محله عربستون و لب 

چال قرار دارد.
از سال 13۸۰ تاکنون، پنج دوره مرمت در بازار کهنه این استان که یکی از بازارهای 
تاریخی می باشد انجام شده است. این مرمت ها در مقیاس های مختلف شامل ایجاد 
الحاق ها، استحکام بخشی، سفیدکاری،  ریخته، سبک سازی، حذف  فرو  طاق های 
سنتی،  رنگرزی  ازجمله  صنایع دستی  کارگاه های  بازار  این  در  می باشد.  آجرفرش 
چاقوسازی، خراطی، نجاری، منبت کاری و غیره فعال است. این بازار که قدمت آن به 
دوران صفویه و قاجاریه بازمی گردد در اواخر سال 76 به ثبت ملی میراث فرهنگی رسید.

آغازعملیاتکفسازیبازارکهنهقم؛

راه طولانی بازار کهنه تا تبدیل شدن به مرکز اقتصاد گردشگری

اعمال  وجود  با  گفت:  خانواده  مشاور  و  روانشناس   
محدودیت های کرونایی، گروهی از افراد این محدودیت ها 
را می شکنند چون می خواهند به نیاز روانشناختی مانند 
ارتباط با دیگران پاسخ دهند، حتی اگر سلامت جسمانی 

آنها به خطر بیفتد.
پیمان دوستی با اشاره به دغدغه های مربوط به کرونا 
تأکید کرد: این مسأله را می توان در دو دسته متفاوت 
شامل دغدغه های مربوط به بیماری جسمی و دغدغه 

های روانشناختی طبقه بندی کرد.
وی ادامه داد: البته دغدغه های روانشناختی را نیز می 
توان از دودیدگاه متفاوت به آن نگاه کرد. دغدغه های 
روانشناختی مربوط به جمعیت عمومی یعنی »همه ما« 
و یکی هم دغدغه های روانشناختی مبتلایان و آثار روانی 
آن که پس از بیماری و هنگام بهبودی تجربه خواهند 

کرد.
عمومی  جمعیت  به  مربوط  های  دغدغه  درباره  وی 
تصریح کرد: اینکه آیا عزیزانمان به این بیماری مبتلا 
شده اند یا خیر، یا بیماری تا چه اندازه خفیف یا شدید 
بوده است و نگرانی هایی در این باره، از جمله دغدغه 

های مربوط به جمعیت عمومی است.
اینجا  در  دیگر  طرف  از  کرد:  خاطرنشان  دوستی 
نگرانی های افراد مبتلا نیز مطرح می شود. مثل ترس از 
مرگ در انزوا یا ترس از این که مبادا به عزیزانشان آسیب 
وارد کنند و به آن ها بیماری را منتقل کرده باشند. به 
که  می کنند  ذهنی  نشخوارگری  پیوسته  دلیل  همین 

برایشان آزاردهنده است.
این روانشناس با بیان اینکه وی و گروهی از همکارانش 
مطالعه ای را بر روی بهبود یافتگان بیماری کرونا انجام 
داده اند، مطرح کرد: در این مطالعه مشخص شد، بعضی 
از عوارض روانشناختی از جمله نشخوار ذهنی، احساس 

درماندگی و استرس ادراک شده بالا، حتی تا ماه ها بعد 
از بهبود بیماری نیز ممکن است با فرد بماند و روی وی 
اثر بگذارد. از سوی دیگر مطالعات صورت گرفته در سایر 
کشورها نیز نشان می دهد که مبتلایان به بیماری ویروس 
کرونا، علائم اختلال روانی پس از ضربه را از خود نشان 

می دهند.
وی اضافه کرد: همچنین در مطالعاتی که در کشور 
ایتالیا انجام شده نشان داده شد خود قرنطینه و عوامل 
استرس زای مربوط به آن مثل تغییر شرایط کاری و... 
حدود 17.۹ درصد با افسردگی همراه، حدود 2۰ درصد 
سازگاری  اختلال  با  درصد  حدود 22.۹  و  اضطراب  با 
همراه بوده است. دوستی افزود: یعنی اگر به این بیماری 
مبتلا نشویم و نگرانی اینکه به این بیماری مبتلا می شویم 
یا خیر را هم نداشته باشیم اما مشکلاتی ناشی از قرنطینه 
و پیامدهای آن می تواند بر شرایط روانی ما اثرات منفی 
بگذارد و نیز می تواند با مشکلات سازگاری، اضطراب، 

افسردگی و استرس در ارتباط باشد.
این روانشناس با طرح این سؤال که استرس چیست، 
گفت: یعنی وقتی شرایط محیطی تغییر می کند، نیازمند 
آن می شویم که با شرایط محیطی جدیدی خود را سازگار 
استرس  تواند  می  ای  محیطی  تغییر  هر  پس  کنیم. 
زا باشد. این درحالی است که کرونا مجبورمان کرد با 
سبک زندگی جدید خودمان را سازگار کنیم. مثل آموزش 

مجازی، دورکاری و...
جدید  شرایط  این  با  افراد  حال  کرد:  اضافه  دوستی 
کار،  سبک  جدید  شرایط  با  نسبت  به  و  شده  سازگار 
تحصیل و زندگی و... خود را به سبک جدید عادت داده 
و سازگار می کنند. حالا تصور کنید قرار است یکبار دیگر 
تغیر شرایط ایجاد شود. صرف نظر از اینکه تغیر شرایط 
مثبت هست یا منفی، ما به آن نیز به عنوان یک تغییر 

محیطی نگاه می کنیم که این تغییر نیازمند آن است 
که ما مجدد خودمان را با شرایط جدید سازگار کنیم که 
همین موضوع بار دیگر می تواند برای ما استرس زا باشد.

محدودیت ها  اگر  حتی  کرد:  بیان  روانشناس  این 
برگردد،  عادی خودش  روال  به  زندگی  و  برداشته شود 
همچنان احتمال دارد ما بعد از کرونا نیز با یکسری از 

عوامل استرس زا مواجه شویم.
دوستی اضافه کرد: موضوع دیگر، عوامل مربوط به 
قرنطینه و بیماری است که روابط اجتماعی افراد را محدود 
کرده و خود این موضوع نیز می تواند سلامت روان افراد را 

تحت تاثیر قرار بدهد.
سنجی  نظر  یک  طی  داشت:  اظهار  رواشناس  این 
اینترنتی که از افراد انجام دادیم )صرف نظر از اثر بخش 
پاسخ  ادراک  شبانه(،  ترددهای  منع  نبودن  یا  بودن 
دهندگان به این نظر سنجی چنین بود که این منع تردد 
در  کارآمدی  هنجار  و  است  کرده  نقض  را  آن ها  آزادی 

راستای سلامتی آن ها نیست.
از  پس  می شود  باعث  ادراک  همین  گفت:  دوستی 
مدتی کم و بیش افراد برخی از محدودیت ها را رعایت 
نکرده و این محدودیت را به عنوان موضوعی که برای 
برای  و  نکنند  بندی  طبقه  است،  موثر  شان  سلامتی 
ارضای نیاز به آزادی شان، این محدودیت را رعایت نکنند.
این روانشناس با اشاره به اینکه اینجا دو مساله مطرح 
می شود ادامه داد: یک مسئله این است که ما به سلامتی 
جسمانی توجه کنیم و مورد بعد اینکه بُعد روانی و نیازمان 
برای تفریح، داشتن روابط با دیگران را در نظر بگیریم که 
در بعضی از موارد می بینیم که انتخاب افراد گزینه دوم 
شده است. آن ها برخی از محدودیت ها را می شکنند 
چون می خواهند به نیازهای روانی شان توجه کنند، 

حتی اگر سلامت جسمانی شان به خطر بیفتد.

یکروانشناسومشاورخانوادهپاسخمیدهد

علت روانی محدودیت شکنی کرونایی چیست؟

و  اجتماعی  مشارکت های  کاهش  با  جامعه  هر  در  که  اجتماعی  بی تفاوتی 
همبستگی ملی، تضعیف پویایی جامعه و ترجیح منافع فردی بر منافع جمعی همراه 
می شود، به گفته صاحبنظران، ذیل سایه تامین نیازهای اجتماعی و اقتصادی از بین 

خواهد رفت.
حسین ابراهیمی  مقدم  در خصوص بی تفاوتی اجتماعی اظهار داشت: بی تفاوتی 
اجتماعی فارغ از ارتباطات اجتماعی، می تواند در زندگی شخصی، اجتماع بیرونی و 
جهان پیرامونی نیز رخ دهد. به عنوان مثال، شخص می تواند نسبت به سلامت روان 
و جسم خود بی تفاوت باشد. وی با اشاره به شیوع کرونا تصریح کرد: برای نمونه، 
در حال حاضر علیرغم تشدید شیوع بیماری در کشور، برخی شهروندان ماسک 
نمی زنند و نسبت به سلامتی و جان خود و اطرافیان بی تفاوت اند. ابراهیمی مقدم 
افزود: در یک جامعه کرونازده که حجم عظیمی از خانواده ها با این بیماری دست 
وپنجه نرم می کنند، بدون شک عدم استفاده از ماسک یک بی تفاوتی اجتماعی است 

که باعث آسیب های شخصی و اجتماعی خواهد شد.
عللاینبیتفاوتیچیست؟

این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: گاه انسان نیاز و اقتضائات ضروری تری نسبت 
به برخی مباحث اجتماعی روز دارد، به عنوان مثال، رعایت ضوابط بهداشتی مقابله 

با کرونا همچون خانه نشینی مستلزم تامین نیازهای اقتصادی است.
وی با اشاره به مشکلات اقتصادی جامعه افزود: برخی شهروندان به منظور تامین 
نیازهای اولیه معیشتی قادر به رعایت ضوابط اجتماعی و بهداشتی کشور بوده و 

بنابراین ناگزیر به بی تفاوتی روی می آورند.
ابراهیمی مقدم تاکید کرد: برخی انسان ها اما در این رابطه تفکر نکرده و براساس 
با گسترش  ندارند که  باور  از جمعیت  این قشر  باور اشتباه عمل می کنند.  یک 

بی تفاوتی اجتماعی در یک جامعه خود نیز آسیب می بینند.
به گفته این مشاور، بی تفاوتی نقطه مقابل عشق است، در نفرت انرژی هزینه 

می شود و گاه این انرژی آثار و نتایج مثبتی برجای خواهد گذاشت.
بیماری و... جان  اثر تصادف،  بر  نفر  امروزه هزاران  ادامه داد:  ابراهیمی مقدم 
می بازند، اما باز هم باور نمی کنیم که این بی مبالاتی می تواند گریبان هر یک از ما 
بگیرد. وی افزود: به عنوان مثال، برخی اشخاص با تکیه بر قدرت بدنی خود باور 

نمی کنند که در مواجهه با کرونا از پا بیفتند، اما این ویروس به دفعات جان ورزشکاران 
و قدرتمندان را نیز گرفته است. ابراهیمی مقدم تاکید کرد: جامعه باید از باورهای غلط 
خویش نظیر "من بیماری نمی شوم، تصادف نمی کنم، جان نمی بازم" دست بردارد. 
غره شدن بر توانمندی خود، احساس عناد یا بی تفاوتی اجتماعی می تواند برای 
یک کشور آسیب رسان باشد. این دکتری روانشناسی با تاکید بر اهمیت توصیه های 
ایمنی، بهداشتی و اجتماعی در یک جامعه اظهار داشت: برخی انسان ها در سطح 
خرد نظیر توجه به تغذیه سالم، ورزش کردن و... هم بی توجه بوده و این مسائل در 

درازمدت می تواند بر چهره شخص، ظاهر و حتی رفتار و عملکرد او تاثیرگذار باشد.
اثراتبیتفاوتیاجتماعیبرسلامتروان

با اشخاص بی تفاوت نیز عمدتا کاهش  وی ادامه داد: تمایل برای همنشینی 
می یابد و این قشر به تدریج اشخاص کنارگذاشته و ایزوله ای خواهند شد که در تنهایی 

خود مشکلات روحی را هم تجربه می کنند.
ابراهیمی مقدم تصریح کرد: بنابراین برای حفظ و ارتقای سلامت روان، تن، معنویت 
و سلامت اجتماعی باید بی تفاوتی اجتماعی را کنار گذاشت، اضطراب واسترس را 

کنترل کرد، اما وظایف اجتماعی و اقتصادی را نیز به درستی پذیرفته و انجام داد.
»بی تفاوتی« از جمله آسیب های مهم در روابط انسانی و مانعی مهم در برابر ترویج 
سبک زندگی اسلامی محسوب می شود و در صورت فراگیرشدن بی تفاوتی در 
جامعه، در هیچ کس توانایی و عزمِ برخورد با نابسامانی ها و دعوت به خوبی ها وجود 

نخواهد داشت.

درگفتوگوبایکروانشناسمطرحشد؛
گشودن گره بی تفاوتی ذیل سایه امنیت اجتماعی و اقتصادی
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»مهدی طغیانی« نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی و سخنگوی کمیسیون اقتصادی با اشاره به نقش مجلس 
در تحقق شعارسال، گفت: نظارت بر قوانین حوزه تولید، اصلی ترین رویکرد مجلس یازدهم برای تحقق شعار سال است.

»مهدی طغیانی« در پاسخ به این سوال ایرنا که مجلس برای تحقق شعار امسال چه برنامه ای دارد، گفت: مجلس یازدهم از 
ابتدای شروع به کار خود دغدغه تولید را از اولویت  های اول خود قرار داده است. با تاکید دوباره رهبری بر مساله تولید مجلس 

به صورت ویژه این مساله را پیگیری خواهد کرد.
وی افزود: برنامه امسال ما در مجلس همان طور که رییس  مجلس گفتند نظارت بر اجرای قوانین است چراکه ما قوانین 
خوبی در زمینه تولید داریم مانند، قانون بهبود وضعیت کسب و کار یا توانمند سازی تولیدات داخلی، برخی از احکام برنامه 
ششم یا بودجه های سالانه که تمام قوانین، پتانسیل بسیار خوبی برای تقویت تولید در کشور دارند. یعنی بستر های قانونی 
تقویت تولید در کشور فراهم است اما متاسفانه از این بستر های حقوقی و قانونی استفاده نشده است. با توجه به این خلاء 
ما به دنبال این هستیم که با تقویت نظارت، استفاده از این ظرفیت  ها را افزایش داده و احیا کنیم تا مجلس در خدمت تولید 

کشور قرار بگیرد. 
تعامل،راهیبرایرفعمشکلاتتولیدوتولیدکننده

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با بیان این نکته که برای عبور از مشکلات اقتصادی راهی جز تقویت تولید 
نداریم، بیان داشت: علاوه بر نظارت برای اجرای قوانین فعلی مجلس یازدهم آمادگی دارد هر خلاء قانونی در زمینه تقویت 
تولید را با سرعت رفع کرده و  قوانین مناسب را در کم ترین زمان به تصویب برساند. از سوی دیگر قوانین دست و پا گیر در این 

زمینه را با همکاری همه نمایندگان ساماندهی خواهیم کرد.
وی در پایان سخنان خود گفت: با دولت و قوه قضاییه و دیگر نهاد ها تعامل خوبی در زمینه حمایت از تولید و رفع مشکلات 
تولید کنندگان داریم. به صورت مرتب از دولت پیگیر برنامه  های مدون در این زمینه هستیم و بر اجرای این برنامه  ها نظارت 
داریم. از سوی دیگر با قوه قضاییه هم تعامل داریم تا مشکلات تولید کنندگان با نظر کارشناسی بررسی شده و تاجایی که 

ممکن است به خاطر پروندهای قضایی، کارخانه ای تعطیل نشود.

یک کارشناس حوزه کار معتقد است تصمیماتی که در خصوص تعطیلی مشاغل غیرضرور و اصناف و کسبه در زمان 
مدیریت بحران کرونا گرفته می شود باید با درنظر گرفتن وضعیت درآمدی کسب و کارها و مشکلات مالی و معیشتی 

صاحبان مشاغل باشد.
حمید نجف در گفت وگویی اظهار کرد: علیرغم آنکه ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کرده که در شهرهای قرمز به جز 
مشاغل ضروری، برخی صنوف و مشاغل غیر ضرور باید تعطیل کنند اما به سطح شهر که می رویم می بینیم یکسری 
از گروه های شغلی همچنان در حال فعالیت هستند و کرکره مغازه هایی مثل آرایشگاهها نیمه باز است و کاسبی های 

یواشکی در جریان است.
وی ادامه داد: طبعا این کسب و کارها باید اجاره خود را بپردازند و بیشتر آنها چک و بدهی یا قسط بانکی دارند ولی وقتی 
مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا ابلاغ می شود بسیاری از آنها تلاش می کنند به خاطر حفظ جان مردم و رعایت مسایل 
بهداشتی تعطیل کنند. نجف تصریح کرد: درست است که مصوبات و تصمیماتی که در خصوص تعطیلی شهرهای قرمز 
یا مشاغل غیرضرور گرفته می شود با هدف مدیریت بحران کرونا است تا کشور بیش از این آسیب نبیند و آمار فوتی ها 
و مبتلایان بالاتر نرود ولی باید بپذیریم که وضعیت درآمدی کسب و کارها و مشکلات مالی و معیشتی صاحبان مشاغل 
را هم درنظر بگیریم و از آنها حمایت کنیم. این کارشناس حوزه کار ادامه داد: بیشتر کسب و کارها دو هفته در ایام نوروز 
تعطیل بودند و وقتی هم که فعالیت خود را آغاز کردند با مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا ناچار شدند دوباره تعطیل کنند در 
حالی که این کسب و کارها ممر درآمد دیگری ندارند چون اصل منبع درآمدشان کاسبی است و باید نان به خانه هایشان 
ببرند. وی بر لزوم حمایت از مشاغل و کسب و کارها در زمان تعطیلی بازار تاکید کرد و گفت: آیا دولتی ها حاضر می شوند 
دو ماه حقوق نگیرند یا یک سوم حقوقشان را در اختیار کسبه محل قرار دهند تا اصناف و کسب و کارهایی که ناچار به 

تعطیلی شده اند حمایت شوند؟
به گفته این کارشناس حوزه کار خروجی تصمیماتی که از بالا در شرایط بحرانی کرونا گرفته می شود مهم و تاثیرگذار 

است و باید شرایط زندگی افراد و وضع درآمدی کسب و کارها هم در آن لحاظ شود.

سخنگویکمیسیوناقتصادیمجلس:

همه قوانین حوزه تولید باید به صورت کامل اجرا شود 
چراکرکرهبعضیمغازههاباوجودتعطیلیبازاست؟

کرونا، غم نان، کاسبی های یواشکی!

یککارشناساقتصادی:

موانع تسهیلات بانکی ؛مهم ترین مشکل 
تولید کنندگان

یک کارشناس اقتصادی گفت: موانع دسترسی به تسهیلات بانکی، واردات بی رویه و 
افزایش قیمت ارز از مهم ترین موانع جهش تولید در کشور ما به شمار می رود.

حسین راغفر استاد دانشگاه الزهرا فزود: تولیدکنندگان در کشور، برای دستیابی به 
نقدینگی، با بن بست های زیادی روبرو هستند.

وی ادامه داد: بانک ها به راحتی به تولیدکنندگان تسهیلات نمی دهند، زیرا روند تولید 
در کشور ما طولانی است.

این کارشناس اقتصادی گفت: سود تسهیلات بانکی نیز برای تولید کنندگان بسیار 
بالا بوده و خود تولید کننده ها هم ترجیح می دهند به جای اینکه این تسهیلات بانکی 
را در تولید استفاده کنند وارد بازارهایی، چون ارز و سکه که سود بیشتری برای آن ها به 

همراه دارد، کنند.
راغفر ادامه داد: تولیدکننده ها در روند طولانی تولید وقتی به محصول مورد نظر 
می رسند نیز متاسفانه با مانع بزرگی، چون واردات بی رویه روبرو هستند که این واردات 

بی رویه سبب شده بسیاری از تولید کنندگان دچار ورشکستگی شوند.
این استاد دانشگاه الزهرا گفت: واردات بی رویه کالا های لوکس توسط بعضی از افراد 
که عموماً دارای رانت قدرت و ثروت هستند سبب شده تولید در کشور ما بی رمق شود.
وی افزود: تسهیلات بانکی هم به وارد کننده ها راحت تر داده می شود، زیرا آن ها به 

راحتی پول دریافتی را به سود می رسانند.
راغفر در خصوص افزایش بی سابقه نرخ ارز که یکی دیگر از موانع مهم تولید به شمار 
می رود گفت: افزایش بی سابقه ارز مهم ترین محرک تورم در کشور بوده و متاسفانه به 

دلیل سیاست های دولت، کاهش پیدا نمی کند.
این استاد دانشگاه الزهرا گفت: افزایش قیمت ارز و همچنین خروج بی رویه ارز از 
کشور، سبب ایجاد تورم طی چند سال آینده در کشور خواهد شد و یکی از موانع مهم 

بر سر راه تولید خواهد بود.
وی ادامه داد: تصویب مقررات دست و پا گیر نیز سبب می شود تولید در کشور ما با 

مشکلات عمده روبرو بوده و به کندی پیش برود.
راغفر اضافه کرد: بعضی از مسائل سیاسی نیز مثل تحریم ها باید از بین برود تا شرایط 

امن برای افزایش تولید در کشور فراهم شود.
  

یککارشناسبازارسرمایهمطرحکرد:

کمبود نقدینگی، همچنان مهمترین 
مشکل بورس

بازار سرمایه  باعث شده  بالا  بانکی  نرخ سود  بازار سرمایه گفت:  کارشناس  یک 
همچنان با کمبود نقدینگی مواجه باشد.

همایون دارابی افزود: بازار سرمایه همچنان با کمبود نقدینگی روبروست به همین 
دلیل سازمان بورس به هلدینگ ها و شرکت های سرمایه گذاری اجازه داده برای تامین 

نقدینگی اقدام به فروش اوراق مشارکت کنند.
وی ادامه داد: این اقدام در شرایطی صورت گرفته که هلدینگ ها و شرکت های 
سرمایه گذاری برای تامین نقدینگی با مشکل روبرو بوده و اجازه وام گرفتن از بانک ها 
را نیز نداشتند که این مسئله سبب بهبود نقدینگی هلدینگ ها و شرکت های سرمایه 

گذاری خواهد شد.
دارابی در خصوص قوانین جدیدی، چون تغییر دامنه نوسان و همچنین تغییرات 
حجم مبنا که از اول اردیبهشت در بازار سرمایه اعمال می شود گفت: تغییرات دامنه 

نوسان در بازار سبب کنترل نوسانات و کاهش و یا افزایش سرعت معاملات می شود.
وی افزود: در بهمن ماه سال گذشته که بازار با موج سنگینی از هیجان روبرو و 
فروش هیجانی در این بازار بسیار زیاد بود، سازمان بورس با تغییر دامنه نوسان سرعت 

معاملات را کاهش داد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: در شرایط کنونی نیز شورای بورس باید سرعت 
معاملات را افزایش می داد و به همین دلیل در شرایط کنونی دامنه نوسانات را تغییر 

داد.
وی افزود: از طرفی سازمان بورس گره معاملاتی را اصلاح کرد تا به نوبت تعدادی از 

نماد ها در بازار باز شده و بازار به تعادل نسبی برسد.
دارابی اضافه کرد: امیدواریم با تغییرات صورت گرفته، بازار به شرایط تعادلی دست 

پیدا کند.
وی با بیان اینکه نرخ بالای بهره بانکی همچنان مهمترین مشکل بازار سرمایه است 
گفت: جریان نقدینگی باید در بخش های مختلف اقتصادی تقسیم شود، اما بدلیل بالا 
بودن نرخ بهره بانکی و سیاست انقباضی بانک مرکزی، نقدینگی در بازار های مختلف 
به خصوص در بازار سرمایه کم شده و تا زمانی که این شرایط اصلاح نشود نمی توان به 

شرایط رشد در بازار سرمایه فکر کرد.
 

یککارشناسبازارسرمایه:

چرا برخی سرمایه گذاران بورسی
 نگاه سفته بازی دارند؟

یک کارشناس بازار سرمایه یکی از دلایل نگاه کوتاه مدت سهام داران به بازار سرمایه 
را عدم ثبات در سیاست های تقسیم سود و عدم اطمینان در خصوص میزان و زمان 
دریافت سود تقسیمی شرکتها و همچنین عدم شفافیت در نحوه نگهداشت سود در 

شرکت ها عنوان کرد.
مجید امروی ، با بیان اینکه بسیاری از سرمایه گذاران به دلایل متعددی خرید و 
نگهداری )به عنوان منبع سود( دارایی های فیزیکی را به دارایی های مالی ترجیح 
می دهند، اظهار کرد: این امر منجر به ایجاد نگاه کوتاه مدت به بازار سرمایه و تمرکز 
بر سود سرمایه ای )capital gain( به جای تحلیل و خرید سهام دارای جریان نقدی 

شده است.
وی ادامه داد: از جمله دلایل این موضوع می توان به عدم ثبات در سیاست های 
تقسیم سود و عدم شفافیت در نحوه نگهداشت سود در شرکت اشاره کرد. از این رو 
سهامدار در روز مجمع با یک جعبه سیاه مواجه می شود. به نحوی که اطلاعی در 

خصوص میزان سود تقسیمی شرکت و بازه زمانی پرداخت آن ندارد.
به اعتقاد این کارشناس بازار سرمایه، شرکت ها می توانند با اعلام سیاست تقسیم 
سود پنج ساله آتی خود امکان انتخاب استراتژی سرمایه گذاری با نگاه بلند مدت را 

برای سرمایه گذاران فراهم کنند.
امروی در ادامه با تاکید بر اینکه یکی دیگر از عواملی که منجر به کاهش تمایل سرمایه 
گذاران به خرید و نگهداری سهام با دید بلند مدت شده، پرداخت سود سهام به صورت 
سالانه و با تاخیر پرداخت فرسایشی و زمان بر است، گفت: در صورتی که سایر دارایی 
ها غالبا دارای جریانات نقدی ملموس و کوتاه مدت )مانند اجاره املاک( هستند. 
این در حالی است که در بسیاری از بورس ها، سود سهام به صورت مقاطع فصلی و 

پرداخت ماهانه تنظیم شده است.
وی افزود: از سوی دیگر، علاوه بر سالانه بودن سود تقسیمی، پرداخت آن در بازه 
زمانی هشت ماه و بعضا بسیار بیشتر پس از روز مجمع است. در این حالت سرمایه 
گذار تمایل خود را برای خرید و نگهداری سهام و استفاده از سود سالانه از دست می 
دهد. همچنین عدم کنترل و نظارت بر نحوه پرداخت سود تقسیمی موجب شده است 
پیگیری و دریافت سود سهام به خصوص برای سهامداران حقیقی کاری دشوار تلقی 

شده و بسیاری حضور و دریافت سود تقسیمی در مجامع را مطلوب ندانند.

معاونتتوسعهاشتغالوکارآفرینیوزارتتعاوناعلامکرد:

تمدید اعتبار پروانه کار مشاغل
 تا پایان خردادماه 

اعتبار پروانه کار به مدت 2 ماه یعنی تا پایان خردادماه امسال برای همه مشاغل تمدید 
شد.  به گزارش روز دوشنبه ایرنا از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بنا بر اعلام معاونت 
توسعه اشتغال و کارآفرینی وزارت تعاون با توجه به شیوع موج چهارم کرونا در کشور، 
لزوم رعایت دقیق دستورالعمل ها، شیوه نامه های بهداشتی و در راستای حفظ سلامتی 
کارکنان و ارباب رجوع، اعتبار پروانه کارها به مدت 2 ماه تا پایان خردادماه بدون نیاز به 
مراجعه تمدید می شود. به گزارش ایرنا، تمدید پروانه کسب برای همه کسانی که در هر 
صنفی فعالیت دارند، لازم و ضروری است. متقاضیان باید پیش از اتمام اعتبار جواز 
خود برای تمدید آن اقدام های لازم را انجام دهند. اما از سال گذشته با شیوع بیماری 
کرونا وزارت تعاون برای جلوگیری از حضور افراد در دفاتر برای تمدید اعتبار پروانه کار در 

چند نوبت با تمدید اعتبار پروانه کارها موافقت کرده است. 

یک کارشناس بازار مسکن می گوید که معضل بازار مسکن، تعداد خانه های خالی 
نیست، حتی سوداگری هم مشکل اصلی نیست؛ سوداگری عارضه ای است که از 
کمبود تولید مسکن نشأت می گیرد و دولت ها طی دهه های گذشته برای آن برنامه 
نداشته اند؛ هنوز هم می خواهند با مسائلی مثل مالیات خانه های خالی برای خود زمان 

بخرند تا شاید در زمان مناسب به ساخت و ساز بپردازند.
سید مرتضوی در گفت وگویی  اظهار کرد: با وجود آنکه مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
می گویند هدفشان از شناسایی خانه های خالی، افزایش درآمدهای مالیاتی نیست، به 
نظر من قطعا نگاه مالیاتی در این مساله وجود دارد. البته در کشورهای توسعه یافته هم 
خانه های دوم و سوم افراد مشمول مقادیر قابل توجهی مالیات هستند. این موضوع از 
این جهت است که مسکن به عنوان یک کالای سرمایه ای نباشد و برای نیاز افراد جامعه 
ساخته و در معرض فروش قرار داده شود. در واقع خریداران واقعی مسکن صرفا در بازار 

حضور داشته باشند.
برای  و وسیله ای  ابزار کنترلی  بر واحدهای خالی یک  مالیات  اعمال  افزود:  وی 
درآمدزایی دولتها است. این را هم نمی توان کتمان کرد که در درازمدت تاثیر قابل 
توجهی بر درآمدهای مالیاتی خواهد داشت. اعداد و ارقامی هم که امسال برای جرایم 

مالیاتی اعلام شده بدون تردید در سالهای آینده افزایش می یابد.
یکاتفاقروشنافتادهکهافزایشقیمتتمامشدهمسکناست

این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه مالیات خانه های خالی تاثیر قابل توجهی در 
بهبود وضعیت بازار مسکن نمی گذارد گفت: یک اتفاق روشن و شفاف در بازار مسکن 

افتاده که آن هم افزایش قیمت تمام شده است. حتی دولت پذیرفت که قیمت مسکن 
ملی را حدود ۸۰ درصد افزایش دهد و از متری 2.7 میلیون تومان به حدود 5 میلیون 

تومان افزایش داد.
به گفته مرتضوی، اخذ مالیات مالیات از خانه های خالی به اندازه ای که تبلیغات روی 
آن شده گشایشی در بازار مسکن نخواهد داشت و دردی را دوا نمی کند. دولت باید دو 
اقدام برای کاهش قیمت مسکن انجام دهد؛ اول اینکه برخی مصالح ساختمانی تعیین 
کننده مثل فولاد، سیمان، آجر و تاسیسات ساختمانی را با قیمت مناسب در اختیار 
سازندگان بگذارد. دوم اینکه مسکن را به تولید انبوه برساند؛ موفقیتی که هیچگاه در 
سالهای گذشته نداشته ایم؛ زیرا دولت دخالتی در بازار مسکن ندارد. در بخشهایی مثل 
مسکن مهر اقداماتی انجام داد و با وجود همه نقدهایی که به آن وارد است به هر حال 

عده ای از مردم که توان خرید مسکن نداشتند خانه دار شدند.
دولتپسازیکسالهدردادنزمان،تورمنهادههایساختمانیراپذیرفت

عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان خاطرنشان کرد: دولت بیش از یک سال را با 
اصرار بیهوده بر قیمت متری 2.7 میلیون تومان برای مسکن ملی گذراند تا سرانجام 
اعتراف کرد قیمت مسکن ملی باید متری 5 میلیون تومان باشد که قطعا تا به دست 
مصرف کننده برسد با افزایش مواجه می شود. در چنین شرایطی باید به طرحهای 

بزرگ مسکن در سطح ملی فکر کند.
وی با بیان اینکه وعده حذف سوداگری از طریق شناسایی املاک و وضعیت سکونتی 
به هیچ عنوان محقق نمی شود گفت: شاید این اقدام کمک مختصری به بازار اجاره 

کند و قیمتها 5 تا 1۰ درصد شکسته شود اما اینکه تصور کنیم به بهره مند شدن مردم از 
مسکن کمک می کند اینگونه نخواهد شد.

مرتضوی تاکید کرد: در کشورهای توسعه یافته هم سیاستهای مالیاتی در حوزه 
مسکن، کمکی به تولید مسکن نمی کند و بیشتر برای کنترل بازار اجاره اعمال می شود. 
به هر حال برخی افراد در زمان تورمهای خاص با توجه به امن بودن بازار مسکن وارد این 
بخش می شوند که این اقدام ممکن است به سوداگری ختم شود. اما مشکل اصلی 
بازار مسکن در ایران سوداگری نیست بلکه سوداگری به عنوان یک عارضه وجود دارد. 
در واقع مشکل اصلی عدم تولید متناسب با نیاز است که زمینه را برای سفته بازی و 

سوداگری فراهم می کند.
اغلبواحدهایخالیازنوعلوکساست

این کارشناس بازار مسکن اظهار کرد: معتقدم ما در تولید مسکن ضعف داریم و از 
طرحهایی مثل مالیات خانه های خالی می خواهیم زمان بخریم تا در زمان مناسب به 
تولید مسکن هم بپردازیم. بسیاری از واحدهای خالی، لوکس است. یک سری افراد 
چند واحد لوکس در اختیار دارند که اصلا مشکل امروز ما وجود این واحدها نیست. 
حتی اگر فروخته یا اجاره داده شود هیچ گشایشی برای مسکن اقشار کم درآمد نخواهد 

داشت.
وی در پاسخ به این سوال که آیا مهلت 12 ماهه به واحدهای نوساز و 1۸ ماهه در حالت 
انبوه سازی برای ورود به بازار مصرف که در قانون پیش بینی شده مناسب است یا خیر، 
گفت: دوره های رکود معمولا طولانی است و اگر در زمان رکود، واحدی ساخته شود 

شاید یک سال برای فروش آن کفایت نکند.
سازندگانازمالیاتمعافشوند

مرتضوی تاکید کرد: در رابطه با پیش فروش هم قانون پیش فروش را به عنوان 
یک مانع نرم افزاری داریم که چند سالی بر حوزه ساخت و ساز حاکم است. بنابراین 
سازندگان از پیش فروش اجتناب و سعی می کنند واحد را تکمیل کنند و بعد به فروش 
برسانند. این فرآیند زمانبر است و شاید بخش قابل توجهی از واحدها در 12 یا 1۸ ماه 
به فروش نرسد. بنابراین انبوه سازان باید از مالیات خانه های خالی معاف شوند. اگر 
اینگونه نشود مطمئنا سازندگان در انجام پروژه های بعدی تعلل می کنند و انگیزه های 
خود را برای ساخت و ساز از دست می دهند؛ زیرا با ریسکی در بازار مسکن مواجه 

می شوند که تا قبل از آن وجود نداشته است.
و  املاک  سامانه  در  خانوارها  سکونتی  و  ملکی  اطلاعات  ثبت  گزارش،  بنابراین 
اسکان به نشانی amlak.mrud.ir از روز پنجشنبه )1۹ فروردین( آغاز شده است. کلیه 
سرپرستان خانوار اعم از شهری و روستایی، مالک و مستاجر و تمامی مالکین واحدهای 
مسکونی مکلف هستند که اطلاعات محل سکونت )اقامتگاه( و املاک تحت مالکیت 
خود )با مالکیت های رسمی، وکالتی، تعاونی شهری و روستایی( را ظرف مدت دو ماه از 

تاریخ 1۹ فروردین 14۰۰ در سامانه املاک و اسکان درج کنند.
در مرحله اول زمان بندی مراجعه به سامانه ملی املاک و اسکان بر اساس آخرین رقم 
کد ملی سرپرست خانوار است اما از 1۰ اردیبهشت تا 1۹ خرداد تمامی کدهای ملی 
قابلیت ثبت نام دارد. از روز 1۹ فروردین تا ۹ اردیبهشت افرادی که آخرین رقم کد ملی 
آنها به ترتیب ۹، ۸، 7، 6، 5، 4، 3، 2، 1 و صفر است به ترتیب هرکدام دو روز فرصت نام 
نویسی دارند. سپس همانطور که گفته شد از روز 1۰ اردیبهشت تا 1۹ خردادماه تمامی 

افراد می توانند اطلاعات ملکی خود را ثبت کنند.

یککارشناسبازارمسکن:

مالیات خانه های خالی دردی دوا نمی کند؛ ساخت و ساز کنید

 مدیر سیستم های تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری 
مرکزی گفت: براساس صحبت های انجام شده قرار بر این 
است تا براساس تعاملات صورت گرفته، مرحله دوم سود در 

ماه مبارک رمضان به حساب افراد واریز شود.
»حسین قشمی«  به آخرین وضعیت مرحله دوم سود سهام 
عدالت اشاره کرد و افزود: به محض تکمیل شدن وجه و واریز 
سود توسط همه شرکت های سرمایه پذیر، مرحله دوم سود 
سهام عدالت سال 13۹۸ که مجامع آن در سال 13۹۹ برگزار 

شده است، واریز می شود.
وی اظهار داشت: طبق گفته سخنگوی آزادسازی سهام 
عدالت همه تلاش ها بر این است که  5۰ درصد دوم سود 

سهام عدالت در ماه رمضان پرداخت شود.

مدیر سیستم های تسویه و پرداخت شرکت سپرده گذاری 
مرکزی خاطرنشان کرد: شرکت سپرده گذاری مرکزی مجری 
واریز سود به حساب سهامداران است و در خصوص تامین 
موجودی، شرکت سپرده گذاری و سازمان بورس مکاتباتی را 
با شرکت های سرمایه پذیر داشته اند تا برای واریز هر چه زودتر 

سود منابع مورد نیاز را تامین کنند.
 وی تاکید کرد: ٣٦ شرکت جزو شرکت های سهام عدالت 
محقق  را  خود  سود  شرکت   ٢9 تعداد  این  از  که  هستند 
کرده اند، همه این ٢9 شرکت باید سود را واریز کنند تا بتوان 
را  عدالت  سهام  غیرمستقیم  و  مستقیم  سهامداران  سود 

پرداخت کنیم.
قشمی با اشاره به اینکه براساس تعامل های صورت گرفته 

5۰ درصد از سود شرکت ها در پایان اسفند ماه به حساب 
سهامداران سهام عدالت واریز شد، گفت: در پایان سال به 
محض اطلاع رسانی به شرکت های سرمایه پذیر برای تامین 
وجه سود در حساب شرکت سپرده گذاری مرکزی، این اقدام 
از طرف آن شرکت ها با سرعت انجام شد و بلافاصله سود به 

حساب مشمولان سهام عدالت واریز شد.
شرکت  پرداخت  و  تسویه  سیستم های  مدیر  گفته  به 
سپرده گذاری مرکزی، براساس صحبت های انجام شده قرار 
بر این است تا براساس تعاملات صورت گرفته مرحله دوم سود 

در ماه مبارک رمضان به حساب افراد واریز شود.
برای  ها  شرکت  از  تعدادی  سود  تاکنون  داد:  ادامه  وی 
واریز مرحله دوم سود سهام عدالت به حساب شرکت سپرده 

گذاری واریز شده است و اکنون در انتظار واریز باقی سود 
سهام شرکت های سرمایه پذیر هستیم.

قشمی تاکید کرد: صحبت های مسوولان حاضر در بازار 
بر این اساس بود که هر چه زودتر باقیمانده سود به حساب 
مبارک  ماه  ایام  فرارسیدن  با  که  شود  پرداخت  سهامداران 
رمضان باقیمانده سود سهام عدالت در اختیار سهامداران 

باشد.

مدیرسیستمهایتسویهوپرداختشرکتسپردهگذاریمرکزی:

پرداخت باقیمانده سود سهام عدالت تا پایان ماه رمضان حتمی است؟

آگهیمزایده
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی وانت پیکان 16۰۰OHV-بشماره شهربانی 

624 قم ۹۸ ایران 16 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۹۰4۰3۰۰11۰۰۰331
بموجب پرونده اجرایی کلاسه 13۹۹۰4۰3۰۰11۰۰۰331 )با شماره بایگانی 
۹۹۰۰35۹( له: خانم زهره رجبی مقدم کهکی، بر علیه: آقای سیدعباس محمدی 
 13۹4/۰7/۰2 سند:  تاریخ   ۸۰۰4 سند  شماره  ازدواج:  سند  آبادی،  حسن 
دفترخانه ازدواج شماره 4 شهر قم استان قم یک دستگاه خودروی وانت پیکان 
16۰۰OHV – بشماره شهربانی 624ق۹۸ ایران 16 با مشخصات ذیل واقع در قم 
پارکینگ سینا متعلق به آقای سید عباس محمدی حسن آبادی بازداشت گردیده و 

از طریق مزایده به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

خودروی وانت پیکان 16۰۰OHV- بشماره شهربانی 624ق۹۸ایران 16-مدل 
 –  ۸443۰۹G6۹AA36NAAA شاسی:  روغنی-شماره  سفید  13۸۸-رنگ 

شماره موتور: 114۸۸۰۰۸7۹۰
خصوصیات بدنه:

گلگیرهای جلو  و  و سینی  است  دوگانه سوزدستی  و  است  اتومبیل خاموش 
بازسازی و مجدد رنگ آمیزی شده است و شیشه جلو شکسته و بدنه خط و خش 
دارد و لاستیکها در حد متعارف و دارای بیمه نامه شخص ثالث معتبر تا تاریخ 
علیرضا  آقای  جناب  دادگستری  رسمی  کارشناس  میباشد.   14۰۰/۰4/23
هاشمی خودروی مذکور را به مبلغ 61۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )ششصد و ده میلیون 

ریال معادل شصت و یک میلیون تومان( ارزیابی نموده است.

مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی 12 ظهر روز شنبه 14۰۰/۰2/1۸ 
در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7- 
طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم-اداره اجرای اسناد رسمی قم 
انجام می شود. مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه 61۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال)ششصد و ده 
میلیون ریال معادل شصت و یک میلیون تومان( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی 
فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ کارشناسی 
به حساب سپرده ثبت به شماره شبا ۹۸۰1۰۰۰۰4۰76۰132۰7۸۹56۹3IR با 
شناسه واریز ۹651۰۸5761۰۰۰۰۰۰۰2171323512۰۰6 می باشد و حضور 
خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است 
مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب 
مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف 
مدت 5 روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای 
مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب 
سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد ودر این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می 
گردد. حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود در ضمن 
بدهی های خودرو اعم از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از 
اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. در 
صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق 
کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه 
گردد، مزایده روز اداری بعداز تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و 

حقوق دولتی وحق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. لازم به ذکر است 
که انجام مراحل انتقال اجرایی و تعویض پلاک بر عهده برنده مزایده می باشد. 

)م الف 13۸5۰(
تاریخ انتشار: 14۰۰/۰1/31

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش
----------------------------------------------

آگهیفقدانسندمالکیت
خانم صفیه حیدری دستجردی فرزند مرحوم حاتم با ارائه یک برگ استشهاد 
شهود مصدق به شماره ۸۸ مورخ 14۰۰/1/۸ اعلام داشته اند که سند مالکیت 
شش دانگ عرصه یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 1/3416 اصلی واقع در بخش 
خلجستان اراضی شهر دستجرد که سند مالکیت در دفتر جلد 1 صفحه 2۰5 
ذیل ثبت 54 به نام خانم صفیه حیدری ثبت شده مفقود گردیده است. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 12۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ 
ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله اعم از رسمی یا عادی باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد. همچنین سند مالکیت به شماره ثبت 54 ابطال می گردد. 
بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات اقدام خواهد شد. )م الف13773(
مهدیحسنپور-رییسثبتاسنادواملاکمنطقهخلجستان
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پیشکسوت پرسپولیس گفت: تیمی که در دو دیدار اخیر در لیگ قهرمانان آسیا 
به میدان رفته این شانس و استحقاق را دارد که دل میلیون ها هوادار را شاد کند و 

باید قهرمان آسیا شود.
»محمود خوردبین« یکی از متعصب ترین پرسپولیسی های تاریخ این باشگاه 
محسوب می شود، او در کسوت بازیکن و سرپرست به تمام افتخارات ممکن در 
فوتبال با قرمزپوشان تهرانی رسید تا نامش برای همیشه در کلکسیون افتخارات 

سرخپوشان به ثبت برسد.
خوردبین روز دوشنبه در گفت و گویی از عملکرد خوب پرسپولیس در بازی با 
الریان قطر تقدیر و ابراز امیدواری کرد این تیم با ادامه روند فعلی بتواند به طلسم 
قهرمان نشدنش در مهم ترین و معتبرترین تورنمنت باشگاهی قاره کهن پایان داده 

و اول شود.
مشروح این گفت و گو را در زیر می خوانیم.

نظرتان پرسپولیس، برای آسیا قهرمانان لیگ در دیگر پیروزی یک
چیست.

پرسپولیس عملکرد خوبی در این جدال داشت و در نهایت به آنچه لیاقت و 
استحقاقش را داشت رسید. قرمزپوشان در نیمه دوم توپ و میدان را در اختیار 

داشتند و قدرتشان را به نماینده پر قدرت قطر دیکته کردند.
شاید خیلی ها فکر نمی کردند پرسپولیس بتواند به الریان قطر سه گل بزند.

پرسپولیس پرسپولیس است و باید از این تیم انتظار کارهای بزرگ را داشت، ما 
درباره تیمی حرف می زنیم که قهرمان چهار دوره اخیر لیگ برتر است و 2 بار به 
فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود کرده است. پرسپولیس در این جدال علاوه بر این 

که سه گل زد می توانست تعداد گل های خود را افزایش دهد.
پرسپولیسیکگلخوردامابهبازیبرگشت.

من همان لحظه که پرسپولیس گل خورد مطمئن بودم می تواند برنده از زمین 

خارج شود، آنها در کار تیمی فوق العاده هستند و به یک ثبات رسیده اند که حس 
برنده شدن دارند و لحظه ای به چیزی جز هدف خود که می خواهند فکر نمی کنند.

رویگلخوردهخطدفاعیپرسپولیسچقدرمقصربود؟
خط دفاعی پرسپولیس به جز گل خورده عملکرد خوبی در این جدال داشت و به 
بازیکنان حریف اجازه خودنمایی نداد. آنها به خوبی  فضاها را بستند و در زمان هایی 
که بازیکنان الریان صاحب توپ می شدند فضاها را بستند. عملکرد پرسپولیس در 

این بازی نمره قبولی می گیرد.
بهخطهافبکپرسپولیسچهنمرهایمیدهید.

وقتی تیمی می تواند سه گل بزند یعنی خط هافبک این تیم نمره قبولی گرفته 
است، بازیکنان این منطقه هم در کارهای دفاعی خوب بودند و هم در حملات 
حضوری فعال داشتند. یکی از اتفاقاتی که در بازی با الریان رخ داد این بود که 
دوندگی در خط میانی قرمزپوشان حرف اول را می زد. آنها توپ را در اختیار داشتند 
به خوبی در زمین چرخش می دادند و در هنگامی که توپ در اختیار حریف بود با 
پریسینگ خود اجازه نمی دادند به راحتی پاسکاری کنند. کمال کامیابی نیا در این 

جدال عملکرد عالی داشت و از ارکان اصلی برد بود.
وطلسممهاجمانپرسپولیسشکستهشد.

مهاجمان پرسپولیس در این مدت تحت فشار بودند، شهریار مغانلو دو گل زد و 
به طور حتم در بازی های آینده تاثیرات بیشتری در پرسپولیس خواهد داشت. او 
بهترین راه را برای بازگشت به فوتبال ایران انتخاب کرد و حالا در پرسپولیس این 
شانس را خواهد داشت پیشرفت بیشتری داشته باشد. عیسی  آل کثیر نیز با پایان 
یافتن دوران محرومیتش آرام آرام به شرایط مطلوب باز خواهد گشت و با مغانلو زوج 

مناسبی را تشکیل خواهند داد.
پرسپولیسدرگروهخوداولخواهدشد؟

در این موضوع شک نداشته باشید و به طور حتم پرسپولیس در ادامه راه خود در 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا با پشت سر گذاشتن حریفان خود به عنوان تیم 

اول صعود خواهد کرد و من به اتفاقات بزرگ تری فکر می کنم.
چهاتفاقاتی؟

پرسپولیس در سه سال اخیر دو بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا صعود کرده 
و دیگر وقت آن است که قهرمان شود، پرسپولیس در حال حاضر کادر فنی و 
بازیکنان خوب و با انگیزه ای در اختیار دارد که برای رسیدن به اتفاقات بزرگ خود 
را آماده می کنند. اگر به تاریخ پر افتخار باشگاه نگاه بیندازید به طور حتم متوجه 
خواهید شد فقط و فقط جام لیگ قهرمانان در آن خالی است. من حتم دارم 
تیمی که در دو بازی اخیر در آسیا به میدان رفته این شانس و استحقاق را دارد 
که دل میلیون ها هوادار را شاد کند. به مجموعه پرسپولیس بابت دو برد اخیر 
تبریک می گویم و از آنها می خواهم با همین فرمان جلو بروند چرا که شایسته 

افتخارات بزرگ  هستند.

محمودخوردبین:

صادقورمزیار: این پرسپولیس باید قهرمان آسیا شود

دیدار استقلال برابر الدحیل حیاتی ترین 
بازی گروه است

پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: دیدار با الدحیل حساسیت های خودش را 
دارد و به نظرم حیاتی ترین بازی این گروه است.

»صادق ورمزیار« در خصوص دیداریکشنبه  شب گذشته استقلال و پیروزی سه 
بر صفر این تیم مقابل الشرطه عراق اظهار کرد: بازی خوبی بود و فکر می کنم 
یکی از دلچسب ترین سه امتیازهایی بود که استقلال توانست بدست آورد. شرایط 

استقلال با این برد در جدول بسیار خوب شد.  
وی افزود: به نظر من این پیروزی تاثیر بسیار خوبی در روحیه استقلال داشته 
است. پیروزی برابر الشرطه در حالی بدست آمد که بازی بعدی این تیم با الدحیل 
است و نیاز بود که قبل از این بازی سخت، یک پیروزی شیرین و دلچسب بدست 

بیاید.
پیشکسوت استقلال تصریح کرد: دیدار با الدحیل حساسیت های خودش 
را دارد و به نظرم حیاتی ترین بازی این گروه است. برد الدحیل می تواند شرایط 
بسیار خوبی برای استقلال در گروه به وجود آورد. استقلال دو بازی پشت سر هم 

با الدحیل دارد و نتایج این بازی ها می تواند تعیین کننده باشد. 
ورمزیار در مورد عملکرد بازیکنان استقلال در دو بازی اخیر گفت: تمام بازیکنان 
عملکرد بسیار خوبی داشتند. »مهدی قایدی« در خط حمله و »محمد نادری« در 
دفاع بسیار درخشان بودند. یک تیم برای رسیدن به موفقیت نیاز به 11 بازیکن 

استقلال دارد و خوشبختانه تمام بازیکنان استقلال آماده هستند.
وی در خصوص ترکیب استقلال در لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: در حال 
حاضر این تیم با این ترکیب بسیار خوب بازی می کند هرچند که من معتقدم 
جای »هرویه میلیچ« در سمت راست نیست و این بازیکن در آن سمت کارایی 
همیشگی را ندارد. میلیچ ضربه به توپ عالی و ارسال های بی نقصی دارد و با 

آمدنش به سمت راست کارایی خود را از دست داده است. 
پیشکسوت استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا این تیم توانایی حضور 
در فینال لیگ قهرمانان آسیا را دارد یا نه، گفت: به نظرم فعلا زود است در این 
خصوص حرف بزنیم. بعد از دو بازی مقابل الدحیل می توان در این مورد نظر داد.    
تیم های استقلال ایران و الشرطه عراق از ساعت ۰۰:45 دقیقه بامداد روز 
دوشنبه در دومین بازی خود در مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا به 
مصاف یکدیگر رفتند که این مسابقه در پایان با نتیجه سه بر صفر به سود نماینده 

فوتبال کشورمان خاتمه پیدا کرد.

سرمربیگوا:

پرسپولیس سخت ترین رقیب ما
 در آسیا است

سرمربی تیم فوتبال گوا هند گفت: پرسپولیس سخت ترین رقیب ما در آسیا 
است و باید مقابل این تیم عملکرد خوبی داشته باشیم.

خوان فراندو در نشست خبری پیش از دیدار تیمش با پرسپولیس در هفته سوم 
لیگ قهرمانان آسیا 2۰21 اظهار داشت: هر مسابقه برای ما اهمیت ویژه ای دارد 

اما در حال حاضر مهم ترین دیدار ما جدالی است که پیش روی ما است.
وی افزود: می دانیم که گلزنی به حریف بسیار سخت است. ما آماده رویارویی با 
حریفی دشوار به نام پرسپولیس هستیم. آماده ایم تا یک دیدار دیگر را با آمادگی 

خوب پشت سر بگذاریم.
سرمربی تیم فوتبال گوا هند خاطرنشان کرد: از اینکه تیمم در لیگ قهرمانان 
آسیا بازی می کند لذت می برم و این موضوع برای من و تیمم یک امتیاز مثبت 

محسوب می شود.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا نباید مسابقات زودتر برگزار شود؟ اظهار کرد: 
اینکه چه زمانی بازی می کنیم مهم نیست بلکه مساله حائز اهمیت حضور در این 
تورنمنت است. اگر بازی های بعد از ساعت 15 برگزار شود برای ما مناسب خواهد 
بود. همچنین چران سینگ دروازه بان جوان گوا هم در این نشست اظهار داشت: 
می خواهیم قدرت تیم و فوتبال هند را در آسیا نشان دهیم. وظیفه من این است 
که بتوانم به بهترین شکل از دروازه ام حفاظت کنم اما دفاع از دروازه هم یک کار 
تیمی است. دروازه بان جوان گوا در مورد مقایسه اش با یکی از دروازه بان های 
افسانه ای کشور هند خاطرنشان کرد: این موضوع حس خوبی به من می دهد 
و از همه آنها تشکر می کنم. از شما می خواهم که مرا هیجان زده نکنید چرا که 
می خواهم با بالاترین تمرکز بهترین نمایشم را ارائه دهم. من توانایی بهتر شدن و 

پیشرفت را در خودم می بینم.
وی در پایان تصریح کرد: حضور در جام جهانی زیر 17 سال تجربه خوبی برای 
من بود. همچنین پیوستنم به تیم گوا نیز باعث شد تا اعتماد به نفسم چند برابر 

بالا برود و روند خوبی در پیش گرفتم.
 

بهتاشفریبا:
دیداراستقلال  با الدحیل خیلی سخت است

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال در 2 بازی در آسیا ۸ گل زده و 
این اتفاق خوبی به حساب می آید.

بهتاش فریبا در خصوص دیدار استقلال و الشرطه عراق اظهار داشت: بازی 
خوبی از سوی استقلال انجام شد. خوشبختانه بعد از چند سال موفق شد 
الشرطه را شکست بدهد و این اتفاق رخ داد. البته در این بازی فشار زیادی روی 

دروازه استقلال وارد نشد چون حریف خیلی زود 1۰ نفره شد.
وی افزود: استقلال در گردش توپ خوب عمل کرد و جنگ های ریگی در میانه 
زمین فرصت را برای اسماعیلی و رضاوند فراهم می کرد که بازیسازی کنند. این 
خیلی خوب است که استقلال از هر دو جناح خوب حمله می کند و همین باعث 

شد در بازی با الشرطه گره مسابقه زود باز شود.
پیشکسوت استقلال با اشاره به نقش دیاباته در بازی شب گذشته، عنوان کرد: 
دیاباته نباید از دروازه حریفان خیلی دور باشد و دیدید که شب گذشته هرگاه توپ 
را گرفت، خوب چرخید و ضربه زد. او یک گل زد و یک فرصت خیلی خوب دیگر 
هم داشت و می توانست گل دیگری هم بزند. خوشبختانه اسماعیلی و رضاوند در 
بهترین فرم خود فرصت را برای خود و مهاجمان فراهم کردند که این موضوع به 

برتری استقلال کمک زیادی کرد.
فریبا با اشاره به دیدار استقلال و الدحیل قطر گفت: چون بازی های الدحیل را 
ندیدم، مجبور هستم در مورد استقلال صحبت کنم. آنها 4 امتیاز دارند و استقلال 
را تعقیب می کنند اما استقلال در شرایط روحی وضعیتی پیدا کرده که راحت به 
رقبا امتیاز نمی دهد. آن بازی هم خیلی سخت است چون الدحیل همین تیم 
الشرطه را 11 نفره شکست داد.استقلال در 2 بازی در آسیا ۸ گل زده و این 
خیلی موضوع مهم و اتفاق خوبی است. به نظر من اگر 3 امتیاز بازی با الدحیل را 

استقلال بگیرد صعودش از این مرحله تقریبا قطعی می شود.
  

کمیتهملیالمپیکاعلامکرد:

2۵0 میلیون تومان، پاداش طلای
 المپیک توکیو

کمیته ملی المپیک پاداش دلاری برندگان مدال در بازی های المپیک توکیو را 
اعلام کرد که با احتساب حدودی دلار در کانال 23 تا 25 هزار تومان، جایزه مدال 

آور طلای این بازی ها، 25۰ میلیون تومان می شود.
کیکاووس سعیدی روز دوشنبه اظهار داشت: برای مدال طلا 1۰ هزار دلار، نقره 

5 هزار دلار و برنز 35۰۰ دلار پاداش پای سکو مشخص شده است.
وی افزود: البته وزیر ورزش و جوانان هم پاداش ویژه ای برای طلایی ها در نظر 
گرفته است. المپیک توکیو پس از یک سال تعویق، از اول مرداد سال 14۰۰ آغاز 
می شود. ورزش ایران تا کنون 5۹ سهمیه در 13 رشته مختلف برای حضور در این 
دوره از بازی ها کسب کرده است. در 17 دوره برگزارشده المپیک، کاروان های 

ورزشی ایران در مجموع به 21 طلا، 21 نقره و 27 برنز دست یافته اند.

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم با قدردانی از مدیریت باشگاه و همکاران 
خود در کادر فنی گفت: نگاهم این مقام سومی نبود، نگاهم بالاتر بود ولی 

گاهی اوقات شرایطی پیش می آید که شما به خواسته هایتان نمی رسید.

فصل 14۰۰ – 13۹۹ لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور با رتبه سومی 
نماینده بسکتبال استان قم یعنی تیم بسکتبال شیمیدر به پایان رسید، تیمی 
که هدایت آن بر عهده یکی از چهره های شاخص مربیگری این رشته یعنی 
مصطفی هاشمی بود و وی در خصوص کسب این رتبه اظهار کرد: از زمانی 
که باشگاه تصمیم گرفت در لیگ برتر حضور یابد مدت هفت و ماه نیم خیلی 

سخت تمرین کردیم.
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم با بیان اینکه در این مدت باشگاه خیلی 
از ما حمایت کرد، افزود: برای تشکیل تیم زمان کوتاهی داشتیم و در چهار - 
پنج روز مجبور شدیم بازیکن هایی که آزاد بودند را جذب کنیم، ضمن اینکه 

در رابطه با جذب بازیکن خارجی هم حمایت شدیم.
هاشمی در ادامه با تاکید بر اینکه بازیکن ها خیلی نقش موثر و اصلی را 
در کسب این رتبه داشتند، افزود: شما ممکن است یک روز ببرید و یک روز 
ببازید، ولی من نگاهم این مقام سومی نبود، نگاهم بالاتر بود ولی شرایطی 

پیش می آید که شما به خواسته هایتان نمی رسید.
وی با تاکید بر اینکه بازیکن ها به خوبی احساس مسوولیت می  کردند و 
فکر می کنم این چیزی بود که ما و مجموعه ما را راضی نگه  داشت، تصریح 
کرد: در نیمه نهایی شرایطی پیش آمد که بازی ها را متاسفانه واگذار کردیم در 

صورتی که شاید کمی جلوتر می رفتیم این اتفاق نمی افتاد.
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم عنوان کرد: بعد از اینکه نیمه نهایی را 
می بازید یک فضای نا امیدی در تیم وجود دارد تا آماده شوید ولی بازیکن ها 

تا روز آخر برای هدف شان تمرین کردند.
وی ابراز کرد: امیدواریم سال آینده تمهیداتی در نظر گرفته شود دیگر بازی 

رده بندی نباشد، قبلا برای غرب آسیا بود که سه تیم می رفت ولی الان خیلی 
آماده کردن یک تیم سخت است.

هاشمی با اشاره به مسابقه رده بندی و شرایط آن، تصریح کرد: تیم پالایش 
نفت آبادان درست است که خسته بود ولی از مسابقه به مسابقه آمده بود در 
حالی که ما یک هفته سخت تمرین کردیم و هفته سختی بود، ولی بازیکن ها 

تمام تلاش شان را کردند و از همه آنها تشکر می کنم.
وی به تقدیر از همکاران خود در کادر تیم شیمیدر پرداخت و افزود: از 
مدیرعامل  درغوکاسیان  هنریک  آقای  ویژه  به  شیمیدر  باشگاه  مسوولان 
باشگاه و امیرحسین صفرزاده و همچنین همکاران هادی عامری، احمد 
مازیستان )حیدری پرور(، مهدی خیرخیز، حسین قلی نژاد، دانیال تیماجی 
و حسین جعفری تشکر می کنم که خیلی زحمت کشیدند و تیم را حمایت 

کردند.
هاشمی در پایان اظهار کرد: امیدوارم وظیفه ام را و آن کاری که باید انجام 
می دادیم را انجام داده باشیم، هر چند نگاه ما شاید بالاتر از این حرف ها بود 
و از همه ممنونم و امیدوارم بسکتبال ما روزگار بهتری را ببیند و سال آینده 
تیم های بیشتری با اسپانسرهای بیشتری بیایند و ما به عنوان کسانی که در 

این خانواده زندگی کردیم و بزرگ شدیم به آن افتخار کنیم.

مصطفیهاشمی:
شیمیدر به جایگاه واقعی خود نرسید

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: فکر می 
کنم که تیم الدحیل سخت ترین رقیب ما باشد 
اما چیزی که باشگاه و هواداران استقلال می 
را  خودمان  هم  ما  و  است  قهرمانی  خواهند، 

مهیای آن کرده ایم.
برابر  استقلال  دیدار  پایان  در  فرهاد مجیدی 
الشرطه که با پیروزی آبی پوشان به اتمام رسید، 
اظهار داشت: پیش بینی کرده بودیم که بازی 
سختی در پیش داشته باشیم اما خوشبختانه در 
نیمه اول به گل رسیدیم و سعی کردیم بازی را 
کنترل کنیم زیرا می دانستیم سه روز بعد بازی 
عمل  موفق  بازی  کنترل  در  داریم.  سنگینی 
کردیم. تیم الشرطه با این که 1۰ نفره شده بود 
اما خیلی خوب دوید و خوب بازی کرد و به آن ها 

نیز خسته نباشید می گویم. 
وی افزود: همیشه تجربه نشان داده که بازی 
کردن مقابل تیم 1۰ نفره سخت تر است زیرا آن ها یک بازیکن از دست داده و دیگر بازیکنان تلاش خود را برای تیم 
بیشتر می کنند. این موضوع کار را برای تیم حریف سخت می کند. آن ها خیلی بیشتر از ما دویدند اما ما منطقی بازی 
کردیم و نتیجه را بدست آوردیم و خودمان را به آب و آتش نزدیم.  سرمربی استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا برای 
برد امشب جشن می گیرید یا خیر، گفت: به طور قطع بله.  مجیدی در خصوص شانس صعود به مرحله بعدی لیگ 
قهرمانان آسیا تصریح کرد: فکر می کنم که تیم الدحیل سخت ترین رقیب ما باشد اما چیزی که باشگاه و هواداران 
استقلال می خواهند، قهرمانی است. ما و بازیکنان هم خودمان را برای این کار آماده کردیم و تمام تلاش خود را می 
کنیم و امیدوارم بتوانیم هواداران را خوشحال کنیم.  تیم های استقلال ایران و الشرطه عراق از ساعت ۰۰:45 دقیقه 
بامداد روز دوشنبه در دومین بازی خود در مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا به مصاف هم رفتند که این 

مسابقه در پایان با نتیجه سه بر صفر به سود نماینده فوتبال کشورمان خاتمه پیدا کرد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اصلی ترین دلیل موفقیت پرسپولیس در سال های اخیر وجود نسلی جنگجو و 
مبارزه طلب است که هیچ وقت تسلیم نشدند.

»یحیی گل محمدی« روز دوشنبه در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر گوا هند در هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا در 
مورد دلایل اصلی موفقیت پرسپولیس در سال های اخیر اظهار داشت: هر نتیجه ای که به دست می آید حاصل تلاش یک 
مجموعه است. اصلی ترین دلیل نتایج درخشانی پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا و لیگ داخلی ایران،  حضور نسل خوبی 
از بازیکنان در این تیم است. نسلی که جنگجو، مبارزه طلب و برتری طلب هستند و همیشه برای برتری جنگیدند و هیچ 

وقت تسلیم نشدند.  اصلی ترین دلیل این موفقیت ها حضور این نسل شجاع در پرسپولیس است.
وی افزود: البته مربیان و عوامل باشگاه هم زحمت کشیدند و در کنار آن شجاعت بازیکنان موجب شده تا این نتایج رقم 
بخورد. در کنار همه این ها همیشه حمایت و پشتیبانی هواداران پشت این تیم بود و انرژی مثبتی که آنها به پرسپولیس 

می دادند در نتایج تیم در سال های اخیر موثر بود.
گل محمدی خاطر نشان کرد: دو بازی قبلی که از گوا دیدم، حریف کاملا منظم و تاکتیکی است و بازیکنان این تیم دوندگی 
بالایی دارند.  شاید آنها سوپرایز لیگ قهرمانان آسیا باشند. فکر می کنم از نظر روحی، روانی و تاکتیکی حریف به شرایط 
خوبی رسیده است. آنها نتایج خوبی گرفتند و این موضوع موجب شد تا دو تیم خوب را متوقف کنند. این نتایج آنها شانسی 
نبود و بر اساس لیاقت و شایستگی حریف بود. مطمئن هستم بازی آسانی مقابل گوا نخواهیم داشت و باید با تمرکز بالا پیش 
رویم. حریف در  انتقال توپ به حمله خطرناک است و باید بتوانیم از این خطر مراقبت کنیم و اجازه ندهیم حریف با ضد 

حمله به دروازه ما نزدیک شود و به گل برسد.  
وی افزود: از بازیکنانم می خواهیم مانند 2 دیدار قبلی باشند تا بتوانیم امتیازات کامل را بگیریم. سه امتیاز این بازی برای ما 
حساس است. اگر خوب تمرکز داشته باشیم و نسبت به بازی های قبل بیشتر بدویم و بجنگیم، می توانیم به هدفمان برسیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: مطمئن هستم می توانیم مقابل گوا خلق موقعیت کنیم اما این موقعیت ها 
سخت گیرمان می آید و باید خوب از آن استفاده کنیم. همیشه تمرینات گلزنی داشته ایم. دروازه بان گوا در 2 دیدار قبلی 
تیمش یک ستاره و یکی از بهترین بازیکنان بود. چیزی که مهم است، تمرکز روی ضربات آخر است. اگر خوب زده شود به 
گل می رسیم. امیدوارم بتوانیم از موقعیت ها استفاده کنیم و به نحوی بازی کنیم که خودمان را در موقعیت گل قرار دهیم.  
وی گفت: باید با پاس های کوتاه از فضا و عمق دفاع حریف عبور کنیم و با استفاده از این موضوع، موقعیت های خوبی 
درست کنیم. عملکرد دروازه بان حریف هم مقابل ما مهم است.  فردا چالش خوبی مهاجمان ما با مدافعان حریف خواهند 

داشت و امیدوارم که این رقابت در نهایت به سود مهاجمان ما تمام شود.

مجیدی:تقابلباتیمهای۱۰نفرهسختتراست؛

 خودمان را برای قهرمانی آسیا آماده کرده ایم
یحییگلمحمدی:

بازیکنان پرسپولیس جنگجو و مبارزه طلب هستند

مربی تیم فولاد خوزستان گفت: در گروه مرگ قرار گرفته ایم و چهار فینال دیگر 
مرحله گروهی پیش روی ما است.

حسین کعبی در گفت وگو با رسانه باشگاه فولاد خوزستان در خصوص آخرین 
وضعیت این تیم پس از برتری برابر الوحدات اردن در لیگ قهرمانان آسیا اظهار 
داشت: هرچه از بازیکنان خواستیم در زمین اجرا کردند و توانستیم برنده بازی 
باشیم. در بازی با السد هم ۸۸ دقیقه فوق العاده عمل کردیم اما متاسفانه در دقیقه 

۸۹ به دلیل یک غفلت و اشتباه گل را دریافت کردیم.
وی افزود: در بازی با السد هم می توانستیم برنده باشیم اما فوتبال همین است و 
هر لحظه ممکن است هر اتفاقی بیفتد. تیم السد مربی و بازیکنان حرفه ای زیادی 

دارد که در دقایق پایانی به کارشان آمد و باید به خاطر کسب یک امتیاز خوشحال 
باشند.

مدافع راست سابق تیم ملی فوتبال ایران در خصوص غیبت تعدادی از بازیکنان 
فولاد در دیدار با الوحدات اردن گفت: وقتی هر سه روز یک بار بازی می کنیم فشار 
زیادی روی بازیکنان است. به خصوص برای تیم ما که یک بازی بیشتر هم در 

مرحله پلی آف داشتیم.  
وی ادامه داد: در گروه مرگ قرار داریم. هدفمان این است که از همه بازیکنان 
بازی بگیریم. هرکسی آماده تر باشد در ترکیب قرار خواهد گرفت. چهار بازی خیلی 
سخت دیگر داریم که هرکدام حکم فینال برای ما دارد. باید خیلی خوب ریکاوری 

کنیم تا بازیکنان در دیدارهای آتی بالاترین عملکرد خود را داشته باشند.
کعبی درباره دلیل موفقیت فولاد در سه دیدار اخیر گفت: همدلی و خواستن 
بازیکنان، مربیان و تمامی اعضای تیم دلیل اصلی آن است. هرچه از بازیکنان 
می خواهیم در زمین انجام می دهند  و با جان و دل بازی می کنند تا مردم ایران، 

خوزستان و خانواده های خود را شاد کنند و سرافراز به خوزستان بازگردیم.
وی در خصوص آنالیز کامل کادر فنی از تیم های مقابل گفت: ما خواب کامل 
نداریم و تمام وقت بازی ها و تیم حریف را بررسی می کنیم. هفت یا هشت بار فیلم 
بازی های تیم مقابل را می بینیم تا تمام نقاط ضعف و قوت را متوجه شویم و آن را به 

بازیکنان گوشزد کنیم.

حسینکعبی:

 برای فولاد چهار فینال دیگر باقی مانده است
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بازتابانتخابات۱۴۰۰درشبکههایاجتماعی؛

اصولگرایان و دغدغه دوگانه
 رئیسی-قالیباف

ریاست  انتخابات  تا  ماه  از 2  کمتر  فاصله  در  می دهد  نشان  ها  کاوی  داده 
جمهوری، دغدغه اصلی اصولگرایان معطوف به آمدن یا نیامدن 2 چهره پرنفوذ 
این جریان، یعنی سیدابراهیم رییسی و محمدباقر قالیباف و نحوه ائتلاف و اجماع 

آنها است.
فضای مجازی در ماه های منتهی به انتخابات به یکی از اصلی ترین عرصه های 
فعالیت نامزدها، رسانه ها و کاربران برای اعلام نظر در خصوص انتخابات 14۰۰ 
تبدیل شده است. کاربران در فضای مجازی به اظهار نظر در خصوص مسائلی 
چون مشارکت در انتخابات می پردازند و چهره های مختلف جریانات سیاسی در 
شبکه هایی نظیر توییتر و کلاب هاوس به صریح ترین شکل مورد نقد و تحلیل قرار 

می گیرند.
بازار شعارهای انتخاباتی و وعده و وعیدهای نامزدها در آستانه انتخابات بار دیگر 
داغ شده است. یک کانال تلگرامی در نقد این رفتارها و اظهارات تحت عنوان »از 
تورم صفر درصدی تا درآمد 5۰ هزاردلاری« نوشت: نگاهی به وعده های زودهنگام 
نامزدهای انتخاباتی از تورم صفر درصدی تا درآمد 5۰ هزاردلاری از چند ماه مانده 
به انتخابات ریاست جمهوری برخی شان صراحتا و برخی تلویحا اعلام کرده اند که 
می آیند. مصاحبه می کنند، سفر می روند و نشست خبری برگزار می کنند؛ آن هم 
درحالی که طبق قانون، تبلیغات انتخاباتی نامزدها رسما بعد از ثبت نام در انتخابات 

شروع می شود.
با وجود اینکه عزت الله ضرغامی هنوز به طور رسمی اعلام نامزدی نکرده، شائبه 
ها در خصوص گرایش سیاسی وی برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 
فراوان است به طوری که برخی وی را نزدیک به اصولگرایان می دانند و برخی نیز 
او را از نزدیکان به طیف احمدی نژاد خوانده اند. با این حال، وی در جدیدترین 
موضع گیری رسمی خود به این شایعات پایان داد. یکی از کانال های تلگرامی با 
عنوان اینکه »ضرغامی دعوت شورای وحدت اصولگرایان را رد کرد« آورد: عزت الله 
ضرغامی ضمن رد کردن دعوت شورای وحدت اصولگرایان اظهار کرد: مستقل از 
احزاب و تشکلهای سیاسی آمده ام. ضمن احترام به همه ی نامزدها، رقبا، تشکل 
های سیاسی و تشکر از تلاش آنان برای مشارکت هرچه پرشورتر مردم در انتخابات، 

بنای ورود به سازوکارهای مرسوم را ندارم.
 17 تاریخ  در  که  است  جمهوری  ریاست  نامزدهای  جمله  از  محمد  سعید 
اسفندماه به طور رسمی اعلام نامزدی کرده است. جدا از حاشیه های پیرامون 
حضور وی در قرارگاه خاتم و رفتن وی از این نهاد، بحث ائتلاف او با دیگر نامزدها 
از جمله محسن رضایی، محمود احمدی نژاد و ابراهیم رییسی در رسانه ها به طور 
مداوم منتشر می شود. وی در آخرین اظهاراتش ضمن اعلام برنامه های خود، 
از حمایت از سیدابراهیم رییسی سخن گفت. یک کانال تلگرامی در این باره به 
نقل از سعید محمد آورد: اگر )آقای رییسی( ورود کنند به آقای رییسی کمک می 
کنم چون ایشان می توانند اجماع خوبی ایجاد کنند و اولویت عدم انشقاق است.
شورای وحدت از ما دعوت کرده که برنامه خود را ارائه دهیم. دعوت شورای وحدت 
را قبول می کنیم، اما نحوه اجماع را نه بر اساس تحمیل اشخاص، که براساس 
نظرسنجی ها ی نزدیک انتخابات انجام خواهیم داد.در مورد رقبا نیز باید بگویم که 
الان آقای لاریجانی و آقای پزشکیان بیشتر مطرح هستند و آقای ظریف یار کمکی 

است. در انتخابات پیش رو مشارکت ان شاءالله حداقل به پنجاه درصد می رسد.
محمد در پایان این گفت وگو از عدم تمایل سیدابراهیم رییسی به نامزدی نیز 
سخن گفته و یادآور شده است: خدمت آقای رییسی رفتم تا برنامه را با ایشان 
تنظیم کنم. ایشان گفتند که به انتخابات ورود نمی کنند. حتی قبل از آنکه از 
قرارگاه خارج شوم دوباره از ایشان پرسیدم و گفتند که قصد ورود به انتخابات را 

ندارند. 
در  نشدن  نامزد  بر  ظریف  محمدجواد  صریح  اعلام  وجود  با  دیگر،  سوی  از 
انتخابات، تمایل برخی اعضای احزاب سیاسی اعتدالی و اصلاح طلب برای ورود 
وی به فرآیند انتخابات ادامه دارد به طوری که محمد عطریانفر عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران از تصویب حمایت ظریف در حزب کارگزاران خبر داد. یک کانال 
تلگرامی در بازنشر این خبرآورد: محمد عطریانفر در گفت وگو با »فردا« گفت که 
حمایت از ظریف به تصویب کارگزاران رسید.با نیامدن سیدحسن آقای خمینی 
دست اصلاح طلبان خالی شد اما می تواند پر شود. شاید شخصا ظریف علاقمند 
به نامزدی در انتخابات نباشد اما اگر اجماع روی او شود و منحصر به فرد باشد از 
میل شخصی اش باید بگذرد. کارگزاران درباره ظریف صحبت کرد و حمایت از او 

در شورای مرکزی حزب مصوب شد.
در همین حال، با وجود اینکه سیدمحمد خاتمی به طور رسمی از عدم تمایل به 
نامزدی در انتخابات سخن گفته اما بسیاری از تحلیلگران نزدیک به جریان اصلاح 
طلبی و اعتدالی، حضور و نقش وی در انتخابات 14۰۰ را مهم و موثر دانسته 
اند. یک کانال تلگرامی در پستی با عنوان »خاتمی تصمیم بر عدم دخالت درباره 
نامزدهای انتخابات آینده گرفته است؟«، به نقل از ایلنا نوشت: یک منبع نزدیک به 
سید محمد خاتمی درباره خبر دیدار رئیس دولت اصلاحات با محمدرضا عارف در 
خصوص انتخابات سال 14۰۰ و منع کاندیداتوری رئیس فراکسیون امید مجلس 
دهم از سوی وی گفت: خیر؛ چنین چیزی صحت ندارد آقای خاتمی به هیچ 
وجه تا این لحظه قصد ورود، ساماندهی و پیشتازی برای صحنه انتخابات را ندارد.
رئیس دولت اصلاحات بسیار به خودش فشار می آورد که ملاقاتی نداشته باشد، 
جوابی ندهد، مشورت و یا حتی تقاضایی را مطرح نکند. حتی درباره آقای سید 
حسن خمینی هم رویه شان همین بود. آقای خاتمی اخیراً ملاقات یا تماسی با 
آقای عارف نداشتند و حتی پیغامی هم ندادند و این شایعات ساختگی است.
ما هرچقدر سعی می کنیم محیط آقای خاتمی را از شایعات پاک نگه داریم؛ باز 
هم گفته می شود و شنیده می شود وجود دارد.  در این روزها، گمانه زنی های 
مختلفی در خصوص آمدن یا نیامدن محمد باقر قالیباف برای نامزدی در انتخابات 
وجود دارد. با این وجود، بسیاری از نزدیکان وی معتقدند که حضور یا عدم حضور 
سیدابراهیم رییسی در تصمیم رییس مجلس برای ورود به عرصه انتخابات نقش 
مهمی خواهد داشت. یک کانال تلگرامی در این باره گزارش داد: قالیباف در انتظار 
تصمیم رییسی؛ لطفا زودتر تصمیم بگیرید. در حالی که مدیر مسئول روزنامه صبح 
نو گفته است که قالیباف در واقع منتظر موضع قطعی رئیسی درباره کاندیداتوری 
است، امروز برخی از کانالها هم گزارش دادند آیت الله رییسی و محمدباقر قالیباف 
در تعطیلات نوروزی با هم دیدار کرده اند که محور اصلی این دیدار برخی مسائل 
جاری کشور و همچنین انتخابات 14۰۰ بوده است. قالیباف در این دیدار از 
رییسی خواسته است تا هرچه زودتر تصمیم خود درباره حضور در انتخابات را 
نهایی کند چرا که قصد دارد در صورت عدم حضور رییسی، بار دیگر شانس خود 
را در انتخابات ریاست جمهوری امتحان کند. سعید جلیلی از نامزدهای احتمالی 
ریاست جمهوری در حساب شخصی خود در توییتر نوشت: اینکه هنوز فضای 
انتخابات گرم نشده و مباحث به عرصه اجتماع نیامده، موضوع خوشایندی نیست. 
اگر تمام وقت مان را هم بگذاریم تا موضوعات اصلی و مهم را برای مردم بازگو کنیم؛ 
زمان کم می آید، چه برسد به اینکه درگیر مسائل فرعی و کاذبی شویم که حاصل 
آن هیچ فایده ای برای کشور و مردم ندارد. رضا یزدان پرست کاربر فعال توییتر با 
استفاده از هشتگ شفافیت و اشاره به انتخابات ریاست جمهوری نوشت: تو این 
گیر و دار انتخابات یه چیزی هست به اسم #شفافیت که مجلس محترم فکر کرد 
ما شاید به خاطر انتخابات ازش بگذریم. اما باید بگم شرمنده. شفافیت چی شد؟ 
سارا معصومی فعال رسانه ای هم با انتشار تصویری به تلاش های احمدی نژاد برای 
حضور مجدد در عرصه انتخابات ریاست جمهوری اشاره و پیش بینی کرده است که 

همچون دوره گذشته، او رد صلاحیت خواهد شد. 

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید بر اینکه قرار نیست توافق جدیدی کنار 
برجام داشته باشیم، گفت: تحریم هایی که دولت پیشین آمریکا علیه ایران اعمال 

کرد، برای سخت شدن مسیر بازگشت آمریکا به برجام بوده است.
به صورت مجازی  که  در نشست خبری  دیروز  »سعید خطیب زاده« صبح 
برگزار شد، با تشریح تحولات سیاست خارجی در یک هفته گذشته گفت: هفته 
گذشته ظریف با مشاور امنیت ملی عراق دیدار کرد. روز سه شنبه لاوروف به 
تهران سفر کرد و ظریف با همتای روسی خود دیدار کرد که به امضای تفاهم نامه 
همکاری فرهنگی منجر شد. همچنین لاوروف با رئیس جمهور و رئیس مجلس 

نیز دیدار کرد.
با اشاره به ادامه مذاکرات در وین گفت: روز پنج شنبه آغاز دور جدید  وی 

کمیسیون مشترک برجام در وین بود که تا به امروز نیز ادامه دارد.
افغانستانی خود  اتمر، همتای  با  روز جمعه ظریف  زاده،  به گفته خطیب 
گفت وگو کرد.روز شنبه هم وزیر خارجه صربستان به ایران سفر کرد. دیروز هم 
ظریف به اندونزی سفر کرد و امروز ملاقات هایشان در حال انجام است. روز 

چهارشنبه هم وزیر خارجه پاکستان به ایران می آید.
ازگفتوگوباعربستاناستقبالمیکنیم

این دیپلمات ارشد درباره خبر یک رسانه انگلیسی درباره گفت وگوهای ایران و 
عربستان در عراق تصریح کرد: ما گزارش های رسانه ای را دیدیم. در این باره نقل 
قول های بعضا متضاد منتشر شده است. ایران از گفت وگو با عربستان سعودی 
استقبال کرده و این مسئله را به نفع مردم دو کشور و صلح و ثبات منطقه ای 

می داند. 
خطیب زاده سفر ظریف به اندونزی را هم یک سفر دوجانبه عنوان کرد و گفت: 
روابط  پیگیری  برای  این سفر  بود.  روابط دو کشور  دیروز هفتادمین سالگرد 

دوجانبه، ارتقای و گسترش آن و رفع موانع انجام شده است.
وی با بیان اینکه در طی دو سال اخیر حجم روابط بین 2 کشور تقریبا 2 برابر 
شده است، افزود: در کشورهای اسلامی، دید و بازدیدهای در ماه رمضان مطرح 

است. ان شاالله وزیر امور خارجه نیز از دیپلماسی رمضان استفاده می کنند. 
سندهمکاریایرانوروسیهبهصورتخودکارتمدیدمیشود

وی درباره سفر وزیر خارجه روسیه به تهران و عدم امضای سند همکاری های 
جامع میان تهران و مسکو ابراز داشت: دو سند موازی در حال تکمیل هستند. 
آنچه به عنوان سند همکاری دو کشور مطرح است، هر پنج سال تمدید می شود 
که فروردین امسال تمام شد که براساس مندرجات آن، به صورت خودکار تمدید 

می شود. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی ادامه داد: این سند معتبر است ولی در حال 
کار کردن بر یک سند همکاری جامع هستیم که در این سفر نیز درباره آن رایزنی 
شد. این سند در حال پیگیری است و در زمان قابل امضا، حتما امضا خواهد 
شد. در این سفر سند همکاری های فرهنگی امضا شد که مدت ها میان دو کشور 

در حال رایزنی بود.
خطیب زاده همچنین درباره مذاکرات وین ابراز داشت: آنچه در وین در حال 
انجام است، گفت وگوهای فنی برای رفع تحریم های ظالمانه آمریکا و بازگشت 
ایالات متحده ذیل تعهداتش در برجام و قطعنامه 2231 است. پیشرفت هایی 

انجام شده ولی به معنای حل اختلافات نیست. 
وی با بیان اینکه برای عدم فرسایشی شدن مذاکرات متون خود را ارائه کردیم 
و از طرف مقابل هم خواستیم وارد مصادیق و متون خود شود، عنوان کرد: در 
مرحله ای هستیم که موضوعات سخت و دشوار است ولی براساس مواضع 
رهبری به دنبال تامین منافع مردم هستیم و فکر می کنیم گفت وگوها در مسیر 

درستی قرار گرفته است. 
آمریکاازمیراثترامپفاصلهبگیردرایزنیهاراحتترجلومیرود

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره کارگروه رفع 
تحریم  یادآور شد: آنچه مهم است، ایران در چهارچوب کیسیون برجام با 4+1 
مواضع خود را در بر اساس موازین نظام مطرح کرده است. اگر آمریکا تصمیم 
بگیرد که از میراث شکست خورده ترامپ فاصله بگیرد و در چارچوب تعهداتش 

عمل کند، رایزنی ها راحت تر جلو می رود.
تروریستی  حادثه  عامل  شناسنایی  در  درخصوص  همچنین  خطیب زاده   
مجتمع هسته ای نطنز و تحت تعقیب قرار گرفتن وی بیان کرد: درخصوص ابعاد 
امنیتی و اطلاعاتی حادثه تروریستی نطنز باید نهادهای مرجع اظهارنظر کنند. 
این حادثه، تروریسم آشکار هسته ای است و ایران در تمامی ابعاد آن پیگیری 

می کند. 
وی با بیان اینکه در وین گفت وگوهای مستقیم و غیرمستقیمی با آمریکا نداریم، 
یادآورشد: فکر می کنیم دولت آمریکا بهتر از هر کسی می داند ایران اقداماتش 
در چارچوب برجام است و تنها وقتی این اقدامات متوقف می شود که آمریکا 

تحریم ها را بردارد و ما بتوانیم راستی آزمایی کنیم. 
روابطایرانوپاکستانمهماست

مهم  را  تهران  به  پاکستان  خارجه  وزیر  سفر  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
ارزیابی کرد و گفت: روابط دو کشور عمیق و گسترده است و در این سفر علاوه 
بر گفت وگو درخصوص مسائل دوجانبه، مرز سوم مشترکی در پاکستان افتتاح 

خواهیم کرد. 
خطیب زاده درباره اظهارات مشاور امنیت ملی آمریکا درباره لغو تحریم ها و 
واکنش اتحادیه اروپا به غنی سازی 6۰ درصدی هم گفت: همانطور که رهبری 
قبلا فرمودند، ایران براساس نیازهای خود در چارچوب برجام انجام می دهد و به 
آژانس هم اطلاع می دهد. اقدام ایران در پاسخ به اقدام تروریستی در خاک ایران 
بود که با بی عملی و عدم محکومیت آن از سوی آمریکا و اتحادیه اروپا همراه بود. 
وی با بیان اینکه بی عملی اروپا و آمریکا نقطه تاریک دیگر در ادعای آنها است، 
خاطرنشان کرد: مسیری که در پیش گرفتیم کاملا روشن است. آمریکا در 

برجام نیست بلکه از آن خارج شده و آن را نقض کرده است. این آمریکا است که 
ابتدا باید به تعهداتش برگردد و ما راستی آزمایی کنیم و بعد از آن ایران اقدامات 
جبرانی اش را متوقف می کند، هرچند که این اقدامات نیز در چارچوب برجام 

بوده است. 
به گفته این دیپلمات ارشد، اظهارات اروپا نقطه شرمی از سوی آنها است.ما نه 
تنها اروپا را شریک نقض آمریکا دیدیم بلکه شاهد استاندارد دوگانه از سوی آنها 
نیز بوده ایم. اروپا با این لفاظی ها قدرت پیدا نمی کند، بلکه قدرت و تاثیرگذاری 

خود را از دست می دهد اقدامات ایران نیز در چارچوب پادمان است.
دربارهگزارشهایضدونقیضرسانهایاظهارنظرنمیکنم

خبرنگاری پرسید که آیا مقامات ایران و سعودی در بغداد دیدار کرده اند؟ که 
خطیب زاده پاسخ داد: درخصوص گزارش های ضد و نقیض رسانه ای اظهارنظر 

نمی کنیم. 
در ادامه خبرنگار دیگری مبنی بر اینکه آیا براساس خبر رویترز مقامات ایران و 
عربستان در ۹ آوریل دیدار داشته اند که سخنگوی وزارت امور خارجه پاسخ داد: 
من به این سوال چند بار پاسخ دادم. بسیاری از خبرگزاری هایی هم که نام بردید، 
سابقه خبرسازی دارند.  وی در پاسخ به سوال ایرنا مبنی بر گفت وگوهای ظریف 
با وزیر خارجه افغانستان و آخرین وضعیت سند جامع همکاری های دو کشور و 
مشارکت ایران در روند صلح ابراز داشت: نه تنها در گفت وگوی ظریف با اتمر، 
بلکه در گفت وگوهای نماینده ویژه ایران با مقامات افغانستانی موضوع صلح 
مطرح شده است. وزیر امور خارجه در تاجیکستان هم در دیدار با رئیس جمهور 

افغانستان این مسئله را مطرح کرد. 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه افغانستان باثبات و امنیت کامل 
اولویت بالایی برای ایران دارد، عنوان کرد: گفت وگوهای صلح باید بین الافغانی 
باشد. ایران آمادگی دارد به عنوان همسایه نهایت تلاش خود را در این راستا 
انجام دهد. تمام کنشگران منطقه ای و همسایگان افغانستان هم باید نقش 

کمک کننده داشته باشند و با طرح های دیکته شده ورود نکنند. 
خطیب زاده اضافه کرد: در 2۰ سال گذشته، سیاست ما این بوده که طرف ها 
و گروه های افغانستانی با دولت افغانستان وارد گفت وگو شوند. امروز هم در 
سیاست ما همین است.   وی با اشاره به رایزنی های تهران و کابل درخصوص 
سند جامع همکاری های دو کشور یادآور شد: درخصوص روابط دوجانبه و از 
جمله سند همکاری، این گفت وگوها انجام شده و ۹۹ درصد موارد مورد توافق 
قرار گرفته است و در برخی موارد گفت وگوها ادامه دارد. امیدواریم در آینده 
نزدیک این یک درصد باقی مانده نیز به نتیجه برسد.   خطیب زاده در پاسخ به 
این سوال که آیا نشانه ای از نرمش آمریکا و لغو تحریم ها از سوی آنها وجود دارد؟ 
بیان کرد: قرار نیست توافقنامه جدیدی در کنار برجام داشته باشیم. کمیسیون 
مشترک و فصلی برجام تشکیل جلسه داده تا درباره مسیر بازگشت ناقض برجام 
به این توافق گفت وگو شود.  وی ادامه داد: البته نشانه هایی از سوی دولت آمریکا 
دیده شده ولی آنچه برای ما مهم است، چیزی است که به دست می آید. آمریکا 
باید تعهدات خود را اعلام و به آن اقدام کند و تحریم ها را بردارد. بعد از این کار، 
راستی آزمایی انجام می شود و بعد آنها می توانند در کمیسیون مشترک حاضر 

شوند. فعلا آمریکا پشت درهای برجام و کمیسیون مشترک قرار دارد. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه یادآورشد:البته 
فراموش نکردیم آمریکا چه خسارت هایی به ملت ایران زده و آن در جای خود 
قابل بحث است اما فعلا تمرکز ما این است که باید آمریکا بدون هیچ خدشه ای 

تعهداتش روشن شود.
بازگشتدولتآمریکابهتعهداتشتصمیمسختینیست

آمریکا  گفت:  رابطه  این  در  اختلافات  برخی  به  اشاره  با  زاده  خطیب 
صحبت هایی را مطرح کرده که برخی تحریم های اعمال شده در زمان ترامپ 
را برجامی نمی داند. ما تاکید کرده ایم آن تحریم ها برای سخت شدن بازگشت به 

توافق هسته ای بوده است. 
وی خاطرنشان کرد: مقامات دولت ترامپ در همان زمان نیز ابایی نداشتند که 

بگویند این تحریم ها برای سخت شدن بازگشت به برجام بوده است. دولت بایدن 
باید تصمیم بگیرد که می خواهد همچنان بر میراث شکست خورده ترامپ و فشار 
حداکثری می خواهد قمار کند یا می خواهد به تعهداتش به برجام – که در زمان 

امضا جزیی از آن بوده – برگردد. 
 سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بازگشت دولت آمریکا به تعهداتش 
تصمیم سختی نیست،تصریح کرد: ایران به عنوان دولت مسئول نشان داده که 
تا چه اندازه صادقانه و مبتنی بر امضایش در برجام، تعهداتش را اجرا کرده است. 
اگر دولت آمریکا اقدامات خودش را انجام دهد بلافاصله خواهد دید ایران هم 

بعد از راستی آزمایی تعهداتش را انجام می دهد.
این دیپلمات ارشد کشورمان درباره حضور احتمالی ایران در نشست استانبول 
که در مورد افغانستان برگزار می شود، گفت: امروز نماینده ویژه ایران در امور 
افغانستان با عبدالله عبدالله گفت وگوهایی درخصوص مسائل مختلف از جمله 
نشست استانبول داشت. ما با دقت این موضوع را بررسی می کنیم و بعد تصمیم 

می گیریم. 
با بیان اینکه همواره سعی کرده ایم افغانستان همراهی ایران  خطیب زاده 
را داشته باشد، ابراز داشت: اگر گفت وگوها در استانبول با اصول مد نظر ما 

همخوان باشد ما هم حضور خود را در نظر خواهیم گرفت.
وی در پاسخ به سوالی درباره  اینکه آیا فرقی بین تحریم ها قائل می شوید؟ بیان 
کرد: موضع ما روشن است. در چارچوب 1+4 گفت وگوها انجام می شود. نتیجه 
را نمی دانیم و مذاکرات در ادامه راه است. توفیقاتی حاصل شده و به مرحله ای 

رسیدیم که باید لیست کنیم و آمریکا هم باید به تعهداتش عمل کند.
وارداتدومیلیوندوزواکسنبارایزنیهایوزارتامورخارجه

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره رفع مانع ایجاد شده در هند برای واردات 
واکسن یادآور شد: درخصوص واکسن وزارت امور خارجه از روز اول به صورت 
بسیار جدی کارهای مربوط به واکسن را پیگیری کرد و پیگیری های خود را 
در سطوح مختلف انجام داد. هر کجا ستاد ملی کرونا و وزارت بهداشت، از ما 

درخواستی داشته، کار را جلو بردیم. 
خطیب زاده افزود: گفت وگوهای جدی و فشرده ای با هندوستان انجام دادیم و 
بخشی از واکسن به ایران وارد شد ولی به خاطر موج های کرونا در هند، صادرات 
واکسن به دستور قضایی متوقف شد ولی دولت هند قول داده مسئله را حل 

کند. 
وی با بیان اینکه طی روزهای آینده نموداری را منتشر خواهیم کرد که نشان 
می دهد وزارت امور خارجه به رغم تمامی فشارها چگونه به مقابله با کرونا کمک 
کرد، عنوان کرد: این دو میلیون دوز واکسن که وارد کشور شده، بدون تلاش 
ظریف و وزارت خارجه وارد نمی شد. در سفر وزیر امور خارجه به کوبا این موضوع 

استارت زده شد، چه در موضوع هند، چه روسیه و چه در موضوعات دیگر. 
به گفته این مقام بلندپایه در وزارت امور خارجه، مهم این است که بتوانیم در 
بازار آشفته واکسن در دنیا منافع مردم را تامین کنیم. همه ما در این مسیر در 
یک قایق سوار هستیم و باید به هم کمک کنیم که زودتر آلام مردم برطرف شود. 

بهنتیجهمشخصیدربارهوامصندوقبینالمللیپولنرسیدیم
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت دریافت وام از صندوق 
بین المللی پول گفت: این وام از اندوخته های ایران در صندوق بوده است اما تا 
امروز به نقطه مشخصی درباره دریافت وام از صندوق بین المللی پول نرسیده ایم.

وی در پاسخ به سوالی درباره تاثیر سفر رئیس قوه قضاییه به عراق و آزاد شدن 
زندانیان ایرانی در این کشور، این سفر را موفق خواند و اظهار داشت: یکی از 
دستاوردهای این سفر آزادی یا انتقال زندانیان به ایران برای گذراندن محکومیت 
در زندان های ایران بود. البته زندانیانی هم در اقلیم کردستان هستند که در 
تلاش هستیم در چارچوب گفت وگوهای انجام شده در این سفر به ایران منتقل 
شوند. این دیپلمات ارشد در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر اینکه آیا توافق 
جدیدی در وین شکل می گیرد، تصریح کرد: پیشرفت های خوبی درخصوص 
بازگشت آمریکا به تعهدات برجامی انجام دادیم. برجام گفت وگو نمی شود. من 
از اصحاب رسانه درخواست دارم به این نکته توجه کنند آنچه به عنوان مذاکرات 

گفته می شود، در خصوص چگونگی اجرای تعهدات آمریکا ذیل برجام است. 
خطیب زاده با تاکید بر اینکه ما باید مطمئن باشیم که ایالات متحده این بار واقعا 
تمامی تعهدات خود را انجام می دهد و قابل راستی آزمایی باشد، خاطرنشان 
کرد: با اعضای 1+4 و با دوستان و متحدان خود از نزدیک کار می کنیم تا این 
مسیر در تمامی ابعاد قابل راستی آزمایی باشد. کوچکترین نکات باید مورد 
گفت وگو قرار بگیرد. باید تعهدات طرف مقابل روشن شود. نمی شود با یک نامه 

یا با یک اعلام توسط واشنگتن بپذیریم. 
اجازهنمیدهیمگفتوگوهافرسایشیشود

وی افزود: طبق سیاست کلی نظام اجازه نمی دهیم این گفت وگوها فرسایشی 
شود؛ به این منظور جمهوری اسلامی ایران متن مورد نظر خود را ارائه داده و بر 

اساس این متن ها اگر طرف مقابل پذیرفت، می توان کار را جلو برد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که آیا طبق خواسته برخی 
از نمایندگان مجلس کلیه تصمیمات اخذ شده در وین به تصویب مجلس خواهد 
رسید؟ ابراز داشت: مجاری سیاست خارجی تخصص و فنی است. تمامی 
تصمیمات در شورای عالی امنیت ملی در موضوعاتی در این سطح بررسی و 
تصمیم گرفته می شود که رییس محترم مجلس نیز عضو شورای عالی امنیت 

ملی هستند و تمام آنها به امضای مقام معظم رهبری می رسند. 
مسیر  کرد:  بیان  تحریم ها  لغو  راستی آزمایی  چگونگی  درباره  خطیب زاده 
راستی آزمایی ها یک مسیر کاملًا فنی، تکنیکی، میان سازمانی و چند بعدی 
هستند و یک نفر و یک گروه و یک جا انجام نمی شوند. وزارت امور خارجه هم 
تنها هماهنگ کننده تمامی این اقدامات خواهد بود. قطعاً مجلس مانند همیشه 

در تمامی این مسیر هر کجا که مایل باشند، هم مطلع هستند و هم ورود دارند.

سخنگویوزارتامورخارجه:

قرار نیست توافق جدیدی در کنار برجام داشته باشیم

»حسن بهشتی پور« با اشاره به ناکامی رژیم صهیونیستی از 
دستیابی به اهدافش در حادثه تروریستی نطنز، گفت: تضعیف 
با هوشمندی  بود که  آویو  توان دیپلماتیک نظام، هدف تل 
وزارت امور خارجه ناکام ماند. به گفته این کارشناس مسائل 

بین الملل، برجام به کابوس صهیونیست ها تبدیل شده است.
یکشنبه هفته گذشته مجتمع غنی سازی نطنز دچار آسیب 
برجام،  احیای  برای  وین  مذاکرات  پیشرفت  به  رو  روند  شد. 
تروریستی  ایران ضمن  کرد.  را دوچندان  اتفاق  این  اهمیت 
دانستن این عمل، رژیم صهیونیستی را عامل انفجار اعلام کرد. 

در همین حال برخی جریانات در داخل کشور شروع به طرح 
بحث توقف مذاکرات وین کردند که با حمایت رهبر انقلاب از 
این مذاکرات، سیاست قطعی نظام صریح تر از هر زمان دیگر، 

عیان شد.
 تابستان سال گذشته هم مجتمع غنی سازی نطنز دچار 
حادثه ای مشابه شد. تکرار این اقدامات نشان می دهد رژیم 
صهیونیستی برای توقف توان علمی و دیپلماتیک کشور راهی 

جز اقدامات تروریستی پیش روی خود نمی بیند.
»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان بعد از این 
حادثه تروریستی با حضور در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، به تشریح اهداف این اقدام پرداخت. او گفت: 
مقامات سیاسی و نظامی رژیم صهیونیستی صراحتا گفته 
بودند که اجازه پیشرفت در رفع تحریم های ظالمانه را نخواهند 
ولی  می رسند.  خود  هدف  به  می کنند  تصور  اکنون  و  داد 
صهیونیست ها پاسخ خود را در پیشرفت های بیشتر هسته ای 

خواهند گرفت.
ظریف در این نشست با تاکید بر ضرورت توجه نخبگان و مردم 
برای نیافتادن در دام مکارانه طراحی شده رژیم صهیونیستی، 
انتقام توفیقات در  بیان داشت: صهیونیست ها می خواهند 
مسیر لغو تحریم های ظالمانه را از مردم ایران بگیرند ولی ما 
اجازه نخواهیم داد و انتقام این اقدامات را از خود صهیونیست ها 

خواهیم گرفت.

اقدامتروریستیرژیمصهیونیستیدرنطنزبهخاطر
خشمازتواندیپلماتیکایرانبود

»حسن بهشتی پور« تحلیل گر مسائل بین الملل در پاسخ به 
این سوال ایرنا که رژیم صهیونیستی با چه اهدافی دست به 
خرابکاری در تاسیسات نطنز زد و آیا پاسخ به این اقدام، توقف 
سخن  مذاکرات  توقف  از  که  افرادی  گفت:  است،  مذاکرات 
می گویند نشان می دهند که درک اولیه از فضای سیاسی و 
روابط بین الملل ندارند. به دلایل مختلف رژیم صهیونیستی و 
دیگر مخالفان منطقه ای جمهوری اسلامی ایران علاقه مند به 
تعامل سازنده ایران با دنیا نیستند و برجام دقیقا در مسیر تعامل 

است. بنابراین از تقویت برجام استقبال نمی کنند.
برجام کابوس رژیم صهیونیستی است،  اینکه  بیان  با  وی 
ادامه داد: اسرائیل با مشاهده روند رو به رشد در مذاکرات وین 
احساس خطر کرده و دست به اقدام تروریستی در نطنز زد. در 
این بین و در حالی که این هدف رژیم صهیونیستی واضح است 
برخی جریانات در داخل دقیقا همین خواسته را با شعارهای 
دیگری مطرح می کنند. توقف مذاکره یعنی تحقق خواست 
را همه فعالان سیاسی و  این نکته  و  اقدام نطنز  از  اسرائیل 

مسئولان کشور باید درک کنند.
سهدلیلمخالفتتلآویوبامذاکراتوین

وی در پاسخ به این سوال که چرا صهیونیست ها دست به هر 
کاری می زنند تا برجام تقویت نشود، هم گفت: اسرائیل و دیگر 

مخالفان منطقه ای ایران بشدت مخالف برجام بوده و هستند. 
دلیل اصلی مخالفت این کشورها با برجام در نکات مختلفی نهفته 
است. اما بدون تردید یکی از نکات مهم این است که در برجام حق 
غنی سازی ایران به رسمیت شناخته شد. این امر مورد پذیرش 
مخالفان منطقه ای ایران نیست. وی ادامه داد: نکته دوم اینکه 
ایران به عنوان یک قدرت منطقه ای، مقابل شش قدرت جهانی 
نشست و به توافق مهمی مثل برجام دست یافت. توافقی که در 
صروت آسیب ندیدن و در شرایط فعلی هم می تواند مبنای کارهای 
بسیار مهمی باشد. این نکته هم موجب نگرانی رژیم صهیونیستی 
و شرکای منطقه ای آن است. اسرائیلی ها معتقد هستند که ایران 
اول باید مشکلات خود را با این رژیم حل کند بعد با غرب مذاکره 
بنابراین این رژیم  کند. در برجام این فرایند طی نشده است. 
مخالف جدی برجام است. این کارشناس مسائل بین الملل با بیان 
این نکته که هدف سوم دشمنان منطقه ای ایران، انزوای جمهوری 
اسلامی است، افزود: برجام این طراحی را بهم زد و در حال حاضر 
هم مذاکرات وین برخلاف این خواسته است. بنابراین با در نظر 
گرفتن مجموع این عوامل، با پیشرفت مذاکرات، مخالفان برجام 
هم فعال شدند تا جلوی تقویت این توافق را بگیرند. در این بین 
نکته غیر طبیعی همنوایی در داخل با این خواسته است. انتقام 
ایران از رژیم صهیونیستی نه خروج از مذاکرات، بلکه تقویت قدرت 
ملی جمهوری اسلامی ایران است که مذاکره یکی از بهترین 

ابزارهای این هدف است.

بهشتیپورکارشناسمسائلبینالمللمطرحکرد:

برجام کابوس رژیم صهیونیستی
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  مواظب باشید اینجوری تو گوشی هاتون غرق نشید!
 کیفرخواست شهردار ایلام صادر شد

 دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان ایلام از صدور کیفرخواست برای شهردار ایلام خبر داد.به گزارش 
روز دوشنبه مرکز رسانه قوه قضاییه، افشار خسروی زاد افزود: شهردار ایلام متهم به تصرف غیرقانونی، اهمال 
در انجام وظایف قانونی منجر به تضییع بیت المال و تدلیس در انجام معامله دولتی است.وی اظهارداشت: 
همچنین برای سه نفر از کارمندان شهرداری ایلام نیز به اتهام گزارش خلاف واقع، تدلیس در انجام معامله و 
اهمال در انجام وظایف قانونی منجر به تضییع بیت المال و چهار نفر ازاعضای شورای شهر این شهرستان به 

اتهام اهمال در انجام وظایف قانونی منجر به تضییع بیت المال کیفرخواست صادر شده است.

کشف یک محموله سلاح جنگی در خوزستان
 فرمانده قرارگاه منطقه ای کربلا در جنوب غرب از کشف یک محموله جنگی شامل 21 قبضه سلاح 
کلاش و هفت هزار فشنگ کلت کمری توسط سربازان امام زمان)عج( اداره اطلاعات در مرزهای خوزستان 
خبر داد.به گزارش دوشنبه روابط عمومی این قرارگاه سرتیپ پاسدار احمد خادم سید الشهدا  با بیان این 
خبر  اظهار داشت:  شامگاه یکشنبه طی یک عملیات اطلاعاتی و غافلگیرانه توسط سربازان گمنام امام 
زمان )عج( اداره اطلاعات،تیپ امام صادق)ع(، مرزبانی از یگان های تابعه و زیر مجموعه قرارگاه منطقه ای 
کربلا در مرز تعداد 21 قبضه سلاح جنگی کلاش و هفت هزار عدد فشنگ کلت کمری در محدوده شلهه 
حاج حسین اروند کشف و ضبط شد.وی افزود: پاسداران و سبزپوشان حریم راه ولایت و امامت با چشمی 
باز مصمم تر از همیشه در مرزهای ایران و به ویژه مرزهای خوزستان)جنوب غرب( به صورت شبانه روزی از 

امنیت کشور حراست می کنند.
 

سرتیپ نامی : رییسی بیاید کنار می کشم
وزیر پیشین ارتباطات با اعلام نامزدی در انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری، گفت که در صورت 
حضور رییسی به نفع او کنار می کشد. وی درباره سمتش در ارتش، گفت: در ارتش مسوولیت ندارم و ارتش 
وارد کار سیاسی نمی شود. امروز که برای نامزدی انتخابات ریاست جمهوری استعفا کردم مثل یک فرد 
عادی جامعه هستم.نامی درباره کنار رفتنش به نفع فرد یا جریانی خاص در جریان انتخابات، افزود: بستگی 
به شرایط دارد و طبیعی است اگر فردی چون آیت الله رییسی وارد شود باید همه تلاش کنیم همگرایی و 
وفاقی به وجود بیاید که کارها بهتر انجام شود. بنابراین در شرایطی که او وارد شود حتما به نفع رییسی کنار 

می روم.

محمود واعظی :قصد کاندیداتوری در انتخابات ندارم
 محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری درباره طرح گمانه زنی هایی از سوی برخی رسانه ها درباره 
حمایت رئیس جمهوری و دفتر وی از برخی کاندیداها از جمله علی لاریجانی و اسحاق جهانگیری، تصریح 
کرد: تا کنون نه شخص آقای رئیس جمهوری و نه دفتر ایشان به دلیل گرفتاری ها و مشکلات متعدد اصلًا 
جلسه و برنامه ای درباره انتخابات نداشتند و اظهار نظری توسط آقای روحانی و اعضای دفتر ایشان در این 

زمینه در جایی مطرح نشده است.

رئوفیان داوطلب انتخابات ریاست جمهوری شد
 شورای مرکزی و دبیران استانی حزب اسلامی ایران زمین در بیانیه ای سید ابولقاسم رئوفیان را به عنوان 
داوطلب نامزدی سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری معرفی کرد.رئوفیان دبیرکل حزب اسلامی 
ایران زمین و عضو جبهه رفاه؛ پیشرفت و عدالت به ریاست شهاب الدین صدر است که برای انتخابات 2۸ 

خرداد به شورای وحدت اصولگرایان پیوسته است.

استیضاح نمکی منتفی شد
 نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، با بیان اینکه عده ای از نمایندگان نزدیک به دولت 
دنبال استیضاح وزیر بهداشت بودند، از منتفی شدن این مسئله خبر داد.علی اصغر باقرزاده ، درباره خبر 
استیضاح وزیر بهداشت در مجلس، اظهار داشت: موضوع به جریان افتادن استیضاح آقای نمکی صحت 

ندارد و حتی اعلام وصول هم نشده است.

رئیسدانشگاهعلومپزشکیقم:

سیر بیماری کرونا همچنان صعودی است
هیچبیمارینبایدپشتدرببیمارستانبماند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :هنوز سیر مراجعه بیماران کرونایی صعودی است، در هر پیک اول 
مراجعات بخش سرپایی افزایش می یابد و در ادامه شاهد افزایش بیماران سرپایی و بیماران بدحال و در نهایت 

فوتی ها هستیم.
دکترمحمدرضا قدیر قم در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل و مبارزه با کرونا ویروس اظهارداشت:روزانه 1۰۰ 
تا 11۰ بیمار بستری می شوند و مدیریت تخت ها در حال انجام است تا با مشکل کمبود تخت مواجه نشویم.

وی افزود:مردم ولی نعمت ما هستند و هیچ بیماری نباید پشت درب بیمارستان بماند و روزانه رصد می کنیم 
که حداقل 5۰ تخت خالی داشته باشیم.

قدیر تصریح کرد:هنوز به قله پیک نرسیده ایم و اگر لازم باشد بیمارستان های بعدی را هم درگیر خواهیم 
کرد.

هفتفردکرونامثبتدرقمجانباختند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت: در 24 ساعت منتهی به 3۰ 

فروردین ماه 14۰۰، هفت نفر که آزمایش کرونای آن ها مثبت شده بود، در این استان جان باختند.
قدیر با اشاره به آخرین وضعیت از مبتلایان به کووید 1۹ در قم، افزود: در این مدت 125 نفر با علائم ابتلا به 

کرونا پذیرش شده و از این تعداد 112 نفر در بیمارستان بستری شده اند.
وی اضافه کرد: ۹7 نفر از افرادی که در هفته های گذشته بستری شده بودند با بهبودی از بیمارستان مرخص 
شدند. به گفته وی، در حال حاضر 556 فرد کرونا مثبت در بیمارستان های قم بستری هستند که حال 1۰5 
نفر وخیم می باشد. قدیر خاطرنشان کرد: در 24 ساعت منتهی به 3۰ فروردین ماه جاری، 2 هزار و 54۸ تست 

کرونا در استان انجام شده که نتیجه 7۸1 تست مثبت بوده است.
۵۳درصدتستهایکرونادرقممثبتمیشوند

رئیس کمیته اپیدمیولوژی ستاد مبارزه با کرونا ویروس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه گفت:در 
حال حاضر 53 درصد تست های کرونا در قم مثبت می شوند و این یعنی حداقل تا یک ماه آینده درگیر پیک 

کرونا هستیم و باید برنامه ریزی ها و مراقبت ها مد نظر باشد.
دکتر شریفی پوراظهارداشت :ر وضعیت کرونا در قم مطلوب نیست و از این رو انتظار است که همشهریان 

مراقبت بیشتری از خود داشته و استفاده از ماسک و فاصله گذاری را جدی بگیرند.
وی افزود:این سرعت افزایش نمودار کرونا در قم، بسیار خطرناک بوده و شاهد افزایش بیماران بدحال 

هستیم که روز به روز تعداد آنها در بیمارستان ها بیشتر می شود.
بستریموقتبیمارانکروناییدربیمارستانهایقم

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم  نیزدراین  جلسه گفت: به منظور خدمات رسانی به بیماران و مدیریت 
تخت های بیمارستانی، طرح بستری موقت بیماران کرونایی در بیمارستان های قم راه اندازی شده است.

دکتر پرهام  بیان داشت :روزانه حدود 7۰ تا ۸۰ بیمار به بیمارستان های قم مراجعه کرده و طی چند ساعت 
بستری موقت شده و داروی مورد نیاز را دریافت و سپس به منزل می روند.

وی افزود :در حال حاضر بیمارستان های امیرالمومنین)ع(، فرقانی و علی ابن ابیطالب)ع( شامل این طرح 
شده اند و بیمارستان های امام رضا)ع( و کامکار نیز طی روزهای آینده اقدام به اجرای طرح می کنند.

وی ادامه داد :با اجرای طرح بستری موقت، همشهریانی که مبتلا به بیماری کرونا شده و نیاز به دریافت 
داروهای مورد نیاز را 

مسئولروابطعمومیاورژانسقم:

 سه نفر در حوادث ترافیکی قم جان باختند
مسئول روابط عمومی مرکز اورژانس 115 قم گفت: در حوادث ترافیکی یک هفته گذشته این استان، سه 

نفر جان خود را از دست دادند.
مسعود عبدی  افزود: در یک هفته گذشته 6 هزار و 572 تماس با مرکز اورژانس 115 قم برقرار و منجر به 

انجام یک هزار و ۹31 ماموریت شد.
وی اضافه کرد: در این مدت 335 حادثه ترافیکی رخ داد که 2۹5 مورد شهری و 4۰ مورد در محورهای 

مواصلاتی بوده است.
وی ادامه داد: در این حوادث 42۸ نفر مصدوم شدند که 2۹3 نفر به دلیل شدت جراحات وارده به بیمارستان 

منتقل و 132 نفر نیز در محل حادثه درمان شدند.
عبدی خاطرنشان کرد: 214 مورد از حوادث ترافیکی و 265 نفر از مصدومان مربوط به موتورسیکلت سواران 

بوده است.
وی با اشاره به حوادث ترافیکی منجر به فوت،  گفت: ساعت 3:41 روز  25 فروردین ماه جاری تصادف یک 

دستگاه موتورسیکلت با مانع باعث فوت جوان 22 ساله و مصدومیت شدید جوانی 3۰ ساله شد.
وی افزود: این حادثه در خیابان خاکفرج رخ داده است که بلافاصله دو دستگاه آمبولانس اورژانس به محل 

حادثه اعزام شد.
به گفته مسئول روابط عمومی مرکز اورژانس 115 قم، ساعت 2۰:۰7، 24 فروردین ماه جاری نیز تصادف 

عابر با یک دستگاه پژو که در خیابان 55 متری عماریاسر رخ داد،  منجر به فوت خانمی حدودا 47 ساله شد.

معاونخدماتشهریشهرداریقمخبرداد:

اختصاص 600 سهمیه واکسن کرونا 
به پاکبانان 

معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اختصاص 6۰۰ سهمیه واکسن 
کرونا به پاکبانان شهرداری، گفت: در حال حاضر یک هزار و 1۰۰ پاکبان دیگر 

در نوبت تزریق واکسن هستند.
سیدامیر سامع در به تشریح جزییات تزریق واکسن کرونا به گروه های مختلف 
تزریق  اظهار داشت: در مرحله نخست  و  پرداخت  خدمات رسان شهرداری 
واکسن کرونا و اختصاص سهمیه به شهرداری قم، 12 نفر از غسال هایی که در 

بهشت معصومه)س( قم مشغول هستند این واکسن را دریافت کردند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اینکه گروه دوم برای تزریق 
واکسن کرونا، پاکبانان هستند، افزود: در مرحله نخست 6۰۰ سهمیه واکسن 
برای پاکبانان اختصاص یافت که با اطلاع رسانی صورت گرفته تاکنون به 55۰ 

نفر واکسن تزریق شده و مابقی نیز در دست اقدام است.
سامع با قدردانی از تلاش ها و پیگیری های صورت گرفته توسط شهردار، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی، معاون بهداشتی و سایر فعالان عرصه سلامت در این شهر 
تصریح کرد: پس از  اختصاص سهمیه بعدی، مابقی پاکبانان که شامل یک هزار 

و 1۰۰ نفر از پاکبانان هستند نیز واکسن دریافت می کنند.
وی با تأکید بر اینکه در موضوع تزریق واکسن به پاکبانان، اولویت با کارگران 
زحمت کشی بود که بیماری زمینه ای داشته و یا مسن تر از بقیه بودند، تصریح 
کرد: با بررسی میدانی صورت گرفته خوشبختانه تزریق واکسن به پاکبانان 

عوارضی را به دنبال نداشته و تمام پاکبانان در سلامت هستند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم در بخش دیگری از سخنان خود با تأکید بر 
واکسینه تمام گروه های خدمات شهری در معرض خطر این بیماری، یادآور شد: 

در همین زمینه نیز مکاتبه ای  توسط شهردار قم با وزیر کشور انجام شده است.
سامع خاطرنشان کرد: در شهرداری قم اولویت تزریق واکسن کرونا با رانندگان 

اتوبوس و تاکسی، آتش نشانان، نیروهای پسماند و تخلفات شهری است.

مدیرعاملسازماناتوبوسرانیوتاکسیرانیشهرداریقماعلامکرد:

ضدعفونی مستمر تاکسی ها و اتوبوس ها
گفت:  قم  شهرداری  تاکسیرانی  و  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
دستورالعمل های بهداشتی در رابطه با حمل ونقل عمومی طبق وضعیت قرمز 

قم ابلاغ شده است.
علی نیک با تشریح فعالیت ها در ابتدا پیرامون شیوه نامه های بهداشتی در 
رابطه با استفاده از اتوبوس در جلوگیری از شیوع کرونا، اظهار داشت: متأسفانه 

شرایط قم، قرمز و به شهرهای پرخطر تبدیل شده است.
اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  تاکسیرانی  و  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
دستورالعمل های بهداشتی در رابطه با حمل ونقل عمومی طبق وضعیت قرمز 
قم ابلاغ شده است، افزود: در مورد رعایت پروتکل های بهداشتی ویژه رانندگان و 
مسافران تمهیداتی اندیشیده شده است، در این راستا در خصوص رانندگان یک 
سری اقدامات شامل ماسک زدن و رعایت فاصله اجتماعی و ضدعفونی کردن 

اتوبوس در انتهای شب مورد تأکید است.
نیک ابراز کرد: در جهت ضدعفونی از دستگاه فوگر که یکی از پیشرفته ترین 
تجهیزات بوده استفاده می کنیم و برای مسافران نیز شرایطی را در نظر گرفته ایم و 
استفاده از ماسک و فاصله گذاری اجتماعی را تذکر می دهیم تا مسافران به تعداد 

استاندارد و با تراکم جمعیتی کمتری از خدمات استفاده کنند.
وی با تأکید بر اینکه شهروندان نیز خودشان باید این فاصله گذاری و پروتکل ها 
را به خوبی رعایت کنند، تصریح کرد: تاکسی های خطی نیز در ایستگاه ها روزانه 
دو بار ضدعفونی می شود و رانندگان تاکسی همه مجاب شده که از ماسک 

استفاده کنند و ظرفیت خودرو را با تصمیم ستاد کرونا کاهش دهند
 

مدیرعاملسازمانبهسازی،نوسازیوزیباسازیاطرافحرممطهر:

هدف از تغییر کاربری آب انبارها 
نباید انتفاع باشد

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( گفت: کسی که آب انبار را ساخته، نیت او رساندن خیر به مردم 
بوده و انتفاع نبوده و هم اکنون نیز باید متولیان مربوطه برنامه ای را اجرا کنند که 

این آب انبارها به محل خدمت مردم تبدیل شود.
علیرضا خاکی افزود: آب انبارهای رهاشده را به ما تحویل دهند تا مرمت کرده 
و در اختیار شهروندان ساکن به ویژه زنان سرپرست خانوار و جوانان محله قدیمی 

بافت دهیم که از آن استفاده کنند.
وی با بیان اینکه متأسفانه مسئولان اوقاف از این اقدام و پیشنهاد شهرداری 
استقبال نکرده اند، خاطرنشان کرد: سؤال ما این است اگر این آب انبارها به 
محل قلیان کشیدن تبدیل شود به نیت واقف نزدیک است؟ یا اگر بگوییم این را 
مرمت کنیم و در خدمت اهالی محله باشد و بتوانند در اینجا برنامه های مختلف 
بهسازی،  سازمان  مدیرعامل  دهند.  انجام  ورزشی  یا  و  اجتماعی  فرهنگی، 
نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( افزود: مشکل 
امروز ما با اوقاف در زمینه گفتمان و تعامل است، آب انبار لب چال با مساحت 
۸۰۰ متر پر از سوسک است و هرچه تلاش کردیم مشکلات موجود را برطرف 
کنیم نشده است. وی گفت: نیت واقف از وقف آب انبارها خدمات بوده است، 
چرا باید در حال حاضر پر از سوسک، پشه و موش باشد، 1۰ تا 15 آب انبار 
در محله های اطراف حرم مطهر وجود دارد و شهروندان نیز با کمبود  امکانات 
فرهنگی و ورزشی روبرو بوده و نوجوانان و جوانان در خطر آسیب های اجتماعی 
میز  برای  آن  در  که  آب انبار  از  و محسوس تر  پوشیده تر  هستند. چه فضایی 
پینگ پنگ و امکانات ورزشی گذاشته شود و در اختیار شهروندان ساکن در بافت 
قرار گیرد. خاکی خاطرنشان کرد: همچنین می توان با اداره های فنی حرفه ای و 
بهزیستی وارد مذاکره و در این آب انبارها کلاس های مختلف آموزشی برای اهالی 

منطقه برگزار کرد.
 

مدیرمنطقهیکشهرداریقمخبرداد:

پایان اجرای حصارکشی بوستان بانوان 
مدیر منطقه یک شهرداری قم از پایان طرح حصارکشی بوستان بانوان در 
شهرداری منطقه یک خبر داد. احمد ترکمن با اشاره به آخرین وضعیت احداث 
بوستان بانوان منطقه یک، از اجرای طرح حصارکشی این بوستان خبر داد و 
اظهار داشت: این حصارکشی به صورت آجری و بتنی اجرا می شود که این 
طرح اواخر بهمن ماه ۹۹ آغاز و در فرودین ماه 14۰۰ پایان یافت. مدیر منطقه 
یک شهرداری قم با بیان اینکه مبلغ 5 میلیارد ریال به منظور حصارکشی بوستان 
بانوان شهرداری منطقه یک هزینه شده است، ابراز کرد: تأمین منابع این پروژه از 
محل اعتبارات داخلی شهرداری بوده است. ترکمن تصریح کرد: در این منطقه 
از شهرداری یک بوستان ویژه بانوان وجود دارد که در آن امکاناتی ازجمله فضای 

سبز، آلاچیق وست بازی کودکان پیش بینی شده است.
 

مدیرعاملسازمانپارکهاوفضایسبزشهرداریقمخبرداد:

برگزاری کارگاه آموزشی تکثیر درختان 
نخل و گرده افشانی 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: اقدامات اولیه 
برای تکثیر درختان نخل و گرده افشانی آن ها به منظور ثمردهی و میوه دهی در 

فضای سبز شهری در مجموعه سازمان در حال انجام است.
و  شهروندی  آموزش  اخیر  سال های  طی  اینکه  بر  تأکید  با  جوادیان  پیام 
پیمانکاران فضای سبز در راستای افزایش بهره وری در دستور کار قرار داشته 
است، اظهار کرد: خوشبختانه هم شهروندان استقبال خوبی از این کارگاه ها در 
جهت تقویت روش های نگهداری فضای سبز خانگی داشته اند و هم پیمانکاران 

با حضور اثربخش زمینه تقویت فضای سبز شهری را فراهم کرده اند.

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: 
در سال ۹۹، 423 طرح عمرانی در این استان با اعتباری 
بالغ بر یک هزار میلیارد تومان و اشتغال 3 هزار و 33۸ 

نفر اجرا شد.
محسن بهشتی روز دوشنبه در تشریح دستاوردهای 
یک ساله معاونت عمرانی استانداری قم، افزود: برغم 
تحریم هیچ طرح عمرانی در این استان به دلیل کمبود 
منابع مالی متوقف نشده و علت تعطیلی چند طرح 

عمرانی به خاطر مسائل حقوقی بوده است.
وی ادامه داد: سال گذشته 6۸ پروژه عمرانی در قم 
کلنگ زنی شده که طی هفته دولت و دهه فجر انقلاب 

اسلامی در سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
به گفته وی، بیشتر پروژه های اجرا شده قم در حوزه 
زیربنایی با هدف ایجاد زیرساخت های لازم در حوزه 

تولید و صنعت بوده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم یادآور 
شد: بخش بهداشت و درمان از سال ۹3 بصورت ویژه در 
این استان مورد توجه بوده است و در اوج بیماری کرونا 

ظرفیت تخت های درمانی استان ارتقا یافته است.
بیمارستان  بر  علاوه  کرد:  خاطرنشان  بهشتی 
امیرالمومنین)ع( که سال گذشته افتتاح شد، بیمارستان 
مادر در منطقه پردیسان قم به زودی به بهره برداری می 
رسد و عملیات عمرانی سایر پروژه های درمانی نیز با 

سرعت بالایی در حال انجام است.
وی با اشاره به بهره برداری از تصفیه خانه آب قم تا 
فقط  حاضر  حال  در  کرد:  تصریح  جاری،  سال  پایان 
امکان تصفیه 4.5 مترمکعب آب بر ثانیه از سرشاخه 
های رود دز فراهم است و با بهره برداری از تصفیه خانه 

آب قم در فصل تابستان با کمبود آب تصفیه شده روبه 
رو نخواهیم شد. بهشتی اظهار داشت: کلنگ زنی پروژه 
کمربندی جدید قم و اخذ مجوز فاز اول جاده پردیسان 
به ورجان، دو پروژه شاخص قم در حوزه راه در سال ۹۹ 
بود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: 
مجوز احداث راه دسترسی به نمایشگاه دائمی استان از 
آزادراه قم-تهران اخذ شده و این پروژه تا پایان خردادماه 

سال جاری به بهره برداری خواهد رسید.
وی تاکید کرد: پس از پایان بحران کرونا توجه بیشتری 
به بخش گردشگری استان خواهد شد و از ارتقای سطح 

کیفی و کمی این بخش حمایت به عمل خواهد آمد.
عمرانی  های  پروژه  به  اشاره  با  ادامه  در  بهشتی 
شهرداری بیان کرد: در حوزه فضای سبز پروژه های 
بزرگی در سال گذشته مانند باغ پرندگان به بهره برداری 
رسیده و در حوزه حمل و نقل نیز تقاطع ولی عصر)عج( 
ترافیک  زیربار  جمکران  مقدس  مسجد  حدفاصل  در 
رفته است. معاون استاندار قم گفت: در بخش دهیاری 
و روستاهای قم نیز با اجرای طرح های هادی و بهبود 
زیرساخت ها انتظار می رود روند مهاجرت معکوس در 
قم شتاب بیشتری بگیرد. وی اظهار داشت: فاز نخست 
خط یک مترو قم در قالب سه ایستگاه در خردادماه سال 
آماده شدن واگن های  تا  و  افتتاح خواهد شد  جاری 
قطار شهری قم از دو رام از قطار شهری مشهد استفاده 
خواهد شد. بهشتی تاکید کرد: در هیچ کجای دنیا هیچ 
کلانشهری بدون فرودگاه و متروی شهری تعریف نمی 
شود و امید می رود با افتتاح از خط مترو شاهد بهبود 

روند توسعه استان باشیم.
به گفته وی، با عبور کمربندی جدید قم از کنار شهرک 

صنعتی شکوهیه می تواند زمینه مطلوبی برای رشد و 
توسعه صنعت در قم داشته باشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم افزود: 
به  آهن سراسری  راه  اتصال  پروژه  برای  اعتبارات لازم 
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان پیش بینی شده است 
آهن  راه  به  شکوهیه  صنعتی  شهرک  اتصال  طرح  و 

سراسری نیز در دستور کار قرار گرفته است.
بهشتی در ادامه تاکید کرد: استان قم در پیشبرد طرح 
مسکن ملی جزء سه برتر کشور در سال گذشته انتخاب 
شده است و 56۰ هکتار از اراضی ملی قم در شهرک 
پردیسان نیز برای تکمیل طرح ملی مسکن اختصاص 

یافته است.
وی خاطرنشان کرد: برای استفاده از ظرفیت های 
معدنی دو نقطه مستعد برای استخراج و اکتشاف طلا در 

این استان شناسایی شده است.

معاونهماهنگیامورعمرانیاستانداریقم:

 سال گذشته ۴۲۳ طرح عمرانی  اجرا شد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  گفت :در استان قم 32 
هزار میلیارد تومان منابع بانکی وجود دارد که برای توسعه استان منابع بی 
نظیر هستند و طبق تفاهم نامه ای که با بانکهای قم امضا شده منابع داخل 

استانی باید برای توسعه و رشد قم بکار گرفته شود.
مهرداد غضنفری اظهارداشت : ایجاد 13 هزار و 76۰ اشتغال جدید در 
سال گذشته پیش بینی سرمایه گذاری 4 هزار و 5۰۰ میلیارد تومانی شده 
بود که در این زمینه استان قم به ۸3 درصد از اهداف خود رسید به شکلی که 

در پاییز سال گذشته نرخ بیکاری قم هشت درصد شد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  افزود : در سند اقتصاد 
مقاومتی نیز 2۸ پروژه با هدف گذاری 15 هزار و 1۸ میلیارد ریال سرمایه و 
اشتغال بیش از 2 هزار نفر از ابتدای سال گذشته عملیاتی شده که در این 

بخش نیز قم پیشرفت 6۰ درصدی دارد.
وی یادآور شد: سند جهش تولید نیز با 27 پروژه و سرمایه گذاری ۹۹5 
میلیارد تومانی و اشتغال 2 هزار و 337 نفر در حال اجراست که این سند در 

حال حاضر 6۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
رتبه دوم قم در جذب تسهیلات کرونایی 

وی دربخش دیگری از سخنان  خود گفت :شیوع کرونا بیشترین آسیب 
خود را به حوزه اقتصاد تحمیل کرد اما با این وجود هیچ واحد صنعتی در قم 
به ورطه تعطیلی کشیده نشد و ضمن احیای 37 واحد تولیدی، آمار بیمه 

شدگان اجباری نیز افزایش یافته است.
به گفته وی، طی دو سال گذشته از 76 واحد تملک شده توسط بانکها 72 
واحد تعیین تکلیف شده است و وضعیت 4 واحد دیگر نیز توسط سیستم 

قضایی در حال انجام است.
وی با اشاره به وارد کردن بخشی از منابع مالی بانکهای استان به بخش 
تولید و اشتغال گفت: نسبت منابع و مصارف قم در منابع مالی به 76 درصد 

رسیده است.
غضنفری افزود: در استان قم 32 هزار میلیارد تومان منابع بانکی وجود 
دارد که برای توسعه استان منابع بی نظیر هستند و طبق تفاهم نامه ای که 
با بانکهای قم امضا شده منابع داخل استانی باید برای توسعه و رشد قم بکار 

گرفته شود.
وی یادآور شد: در سال ۹۹، 6 هزار و 3۰3 میلیارد تومان در بخش تولید، 
5 هزار و 4۹۹ میلیارد تومان در بخش خدمات و هزار و 37۰ میلیارد تومان به 

بخش قرض الحسنه منابع مالی تزریق شده است.
وی ادامه داد: طی سال گذشته در مجموع بیش از 13 هزار و 76 میلیارد 
تومان به حوزه اقتصادی قم تزریق شد که 4۸ درصد از این منابع در بخش 
تولید، 42 درصد در حوزه خدمات و 1۰ درصد نیز بصورت قرض الحسنه 
بوده است. معاون استاندار قم یادآور شد: برای رونق سرمایه گذاری در قم 

24 مجوز سرمایه گذاری بی نام صادر شده است.
وی در ادامه اظهار داشت: قم در جذب تسهیلات کرونایی در سال گذشته 
رتبه دوم را بدست آورده است و این استان امروز در تولید محصولات سلامت 

محور جزو استانهای برتر است و از مرز خودکفایی عبور کرده است.
معاون استاندار قم گفت: افزایش بیمه شدگان اجباری از 131 هزار نفر 
دراسفندماه سال ۹۸ به 134 هزار نفر در سال ۹۹ و کاهش مقرری بگیران از 

موفقیت های شاخص حوزه اقتصادی استانداری قم بود.

معاونهماهنگیاموراقتصادیاستانداریقم:

 ۳2 هزار میلیارد تومان منابع بانکی در استان قم وجود دارد 

فرماندار قم گفت: در سال جاری بیش از 5۰۰ شغل جدید در روستا های استان 
به همت بنیاد برکت ایجاد می شود.

مرتضی حیدری روز گذشته در اولین کمیته سرمایه گذاری و اشتغال شهرستان 
با اعلام این خبر  اظهارداشت : عمده این مشاغل در غالب طرح سحاب و با ایجاد 

صندوق های سرمایه گذاری روستا ها محقق می شود.
حیدری با بیان اینکه بنیاد برکت در سال گذشته نیز به همین روش بیش از 4۰۰ 
شغل جدید در سطح روستا های استان ایجاد کرده افزود: بنیاد برکت با حمایت از 
اشتغال در مناطق روستایی و محروم از طریق حمایت های فنی و آموزشی و تامین 
اعتبارات خرد و نظارت کامل بر استقرار و استمرار شغل در روستا ها رسالت خود را 

به انجام می رساند.
فرماندار قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت: با تحول زیرساختی، بازگشت 
و مهاجرت به روستاها در قم شکل معکوس به خود گرفته است و به همین منظور 
طرح های هادی برای بهبود وضعیت رفاهی و خدماتی و ارتقای سطح زیرساختی 

در حال انجام است.
حیدری  افزود: با دستور استاندار قم، اولویت اصلی حوزه فرمانداری خدمات 

رسانی و بهبود زیرساخت های روستایی بوده است.
وی ادامه داد: تعریف روستا در قم با گذشته تغییر کرده و امروز این استان دارای 

روستاهای آباد، امن و با وضع مناسب زیرساختی است.
حیدری یادآور شد: تعیین معین های اقتصادی یکی از اقدامات مهم فرمانداری 
قم در سال گذشته بود؛ معین های اقتصادی که شامل شرکت ها و افراد موفق در 

حوزه اقتصاد است می توانند تحولی در حوزه اقتصادی بخش ها و روستاهای 
استان ایجاد کنند.

وی در ادامه به نقش برجسته تعاونی ها در نظام اقتصادی کشور اشاره کرد وگفت: 
یکی از راه های بسیار مهم برای دستیابی به عدالت، توسعه تعاونی هاست زیرا در 
این تعاونی ها فرد محوری کمتر مورد توجه قرار دارد و ثروت عادلانه بین افراد توزیع 

می شود.
فرماندار قم شرکت تعاونی توسعه و عمران شهرستان را یکی از تعاونی های موفق 
در سطح استان عنوان کرد و گفت: این تعاونی با شرکت در عملیات ساخت و راه 
اندازی کشتارگاه قم و همچنین زمینه سازی برای ایجاد منطقه گردشگری کهک 
و همچنین شرکت در طرح مزایده نمایشگاه فرش نقش مفید و موثری در رشد و 

توسعه استان به عهده گرفته است.
رئیس هیات مدیره تعاونی توسعه و عمران شهرستان نیز در این جلسه از حضور 
بیش از 3 هزار عضو در این تعاونی خبر داد و گفت: 2۸ درصد از مجموع سهامداران 
این تعاونی ایتام و نیازمندان، 3۰ درصد از جامعه کارگری و 1۰ درصد نیز مربوط به 
مددجویان بهزیستی هستند و به همین دلیل تمامی اعضای شرکت برای بهره وری 

و بهره مندی بیشتر سهامداران از سود بالاتر تلاش میکنند.
صابری طرح توسعه کشتارگاه را یکی از طرح های این تعاونی عنوان کرد و گفت: 
در این کشتارگاه روزانه بیش از 2 هزار راس گوسفند و 1۰۰ راس گوساله و شتر ذبح 
می شود و به شهر های اراک، کاشان، تهران و ... ارسال می شود، اما در قالب طرح 

توسعه این میزان را تا 2 برابر می توان افزایش داد.

فرماندارقم:

۵00شغل جدید در روستا های قم ایجاد می شود

استفادهافراطیازشبکههایاجتماعیوغرقشدن
دردنیایمجازیبهعنوانیکیازمهمترینتهدیدات

برایخانوادهاست.


